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2nd floor, Hillside House 
17 Empire Road, 

Parktown 
Johannesburg 

2193 
Tel (International): +27 (10) 214-0651 

Tel (Tollfree): 0800 222 097 
Email: inquiries@sastatecapture.org.za 

Web: www.sastatecapture.org.za 
   

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, 

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE 

 

NOTICE IN TERMS OF RULE 3.3 
___________________________________________________________________________ 

 

TO  : MR RICHMOND MTI 

 

EMAIL : lindamti@yahoo.com 

 

IN TERMS OF RULE 3.3 OF THE RULES OF THE JUDICIAL COMMISSION OF 

INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, CORRUPTION AND 

FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE 

COMMISSION”), YOU ARE HEREBY GIVEN NOTICE THAT: 

1 The Commission’s Legal Team intends to present further evidence of Mr Angelo 

Agrizzi (“Mr Agrizzi”) at its hearing held at 4th Floor, Hill on Empire, 16 Empire Road, 

Parktown, Johannesburg.  The presentation of this evidence will commence on 

28 March 2019 until its conclusion.  The evidence in question implicates, or may 

implicate you in unlawful, illegal or improper conduct in the respects set out below. 

2 The allegations set out in the evidence of Mr Agrizzi implicate you in, inter alia, 

allegedly participating in various acts of corruption, bribery, fraud, money laundering 

and/or tax evasion. 

3 The relevant portions of the statement of Mr Agrizzi which implicate you in the above 

allegations is annexed hereto marked “A”.  Your attention is drawn to paragraphs 18, 

19, 20, 77, 81.2, 88, 92, 93, 94, 131, 137, 139 and 149 of his statement and pages 88 – 

93 of the annexure.  

T22-LM-204



 
 

4 Due to the fact that you are implicated or may be implicated by the evidence of Mr 

Agrizzi, you are entitled to attend the hearing at which that evidence is being presented. 

You are also entitled to be assisted by a legal representative of your choice when that 

evidence is presented.  The full statement of Mr Agrizzi will be uploaded on the 

Commission’s website (www.sastatecapture.org.za) as soon as he concludes his 

evidence.  The transcript will be uploaded daily. 

5 If you wish to: 

5.1 give evidence yourself; 

5.2 call any witness to give evidence on your behalf; or 

5.3 cross-examine the witness 

then you must apply, within fourteen (14) calendar days of this notice, in writing to the 

Commission for leave to do so. 

6 An application referred to in paragraph 5 above must be submitted to the Secretary of 

the Commission. The application must be submitted with a statement from you in which 

you respond to the witness’s statement in so far as it implicates you. The statement must 

identify what parts of the witness statement are disputed or denied and the grounds on 

which they are disputed or denied. 

7 In the event that you believe that you have not been given a reasonable time from the 

issuance of this notice to the date on which the witness is to give evidence as set out 

above and you are prejudiced thereby, you may apply to the Commission in writing for 

such order as will ensure that you are not seriously prejudiced. 

8 Please take note that even if you do not make an application under Rule 3.4:  

8.1 in terms of Rule 3.10, the Chairperson may, at any time, direct you to respond in 

writing to the allegations against you or to answer (in writing) questions arising 

from the statement; and 
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8.2 in terms of Regulation 10(6) of the Regulations of the Judicial Commission of 

Inquiry into Allegations of State Capture, Corruption and Fraud in the Public 

Sector including Organs of State GN 105 of 9 February 2018 published in 

Government Gazette 41436, as amended, the Chairperson may direct you to 

appear before the Commission to give evidence which has a bearing on a matter 

being investigated. 

9 The extracts of the witness statement provided to you are confidential.  Your attention 

is drawn to Regulations 11(3) and 12(2)(c) governing  the Commission, which make it 

a criminal offence for anyone to  disseminate or publish, without the written permission 

of the Chairperson, any document (which includes witnesses’ statements) submitted to 

the Commission by any person in connection with the Commission’s inquiry. 

 

DATED AT PARKTOWN ON THIS 27th DAY OF MARCH 2019. 

 

 

 

MR P PEDLAR  

Acting Secretary 

Judicial Commission of Inquiry into Allegations of  

State Capture, Corruption and Fraud  

in the Public Sector including Organs of State 
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2nd floor, Hillside House 
17 Empire Road, 

Parktown 
Johannesburg 

2193 
Tel (International): +27 (10) 214-0651 

Tel (Tollfree): 0800 222 097 
Email: inquiries@sastatecapture.org.za 

Web: www.sastatecapture.org.za 
   

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, 

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE 

 

NOTICE IN TERMS OF RULE 3.3 
____________________________________________________________________________ 

 

TO  : MR LINDA MTI 

 

EMAIL : lindamti@yahoo.com  

 

 

IN TERMS OF RULE 3.3 OF THE RULES OF THE JUDICIAL COMMISSION OF 

INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, CORRUPTION AND FRAUD 

IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE COMMISSION”), 

YOU ARE HEREBY GIVEN NOTICE THAT: 

1 The Commission’s Legal Team intends to present the evidence of MR BRIAN BLAKE 

(“Mr Blake”) at its hearing held at the Old Council Chamber of the Municipality of the 

City of Johannesburg, 158 Civic Boulevard Braamfontein, Johannesburg.  The 

presentation of Mr Blake’s evidence will commence on TUESDAY, 7 JULY 2020, or 

so soon thereafter as his evidence may be heard.  In the event of a change of date, it will 

be announced on the Commission’s website (www.sastatecapture.org.za) and in the 

media.  The evidence in question implicates or may implicate you in unlawful, illegal or 

improper conduct in the respects set out below. 

2 The allegations set out in the evidence of Mr Blake implicate or may implicate you in, 

inter alia, improper and/or unlawful conduct relative to Bosasa. 

3 The statement of Mr Blake which implicates or may implicate you in the above 

allegations is annexed hereto marked “A”.  Your attention is drawn to paragraphs 7, 8, 

31 to 41 and 44 to 49 of the statement. 

T22-LM-253



 

2 
 

4 Annexures BB118 to BB327 to the statement of Mr Blake which implicate or may 

implicate you in the above allegations are annexed hereto marked “B”. 

5 Due to the fact that you are implicated or may be implicated by the evidence of Mr Blake, 

you are entitled to attend the hearing at which that evidence is being presented.  You are 

also entitled to be assisted by a legal representative of your choice when that evidence is 

presented.  The transcript will be uploaded daily. 

6 If you wish to: 

6.1 give evidence yourself; 

6.2 call any witness to give evidence on your behalf;  or 

6.3 cross-examine the witness 

then you must apply, within fourteen (14) calendar days of this notice, in writing to the 

Commission for leave to do so. 

7 An application referred to in paragraph 6 above must be submitted to the Secretary of the 

Commission.  The application must be submitted with an affidavit from you in which 

you respond to the witness’s statement insofar as it implicates you.  The affidavit must 

identify what parts of the witness’s statement are disputed or denied and the grounds on 

which they are disputed or denied. 

8 If you wish to apply to cross-examine the witness, your application must follow the 

requirements of Rule 11.3.  In other words, it must be a substantive application on 

affidavit accompanied by a notice of motion. 

9 In the event that you believe that you have not been given a reasonable time from the 

issuance of this notice to the date on which the witness is to give evidence as set out 

above and you are prejudiced thereby, you may apply to the Commission in writing for 

such order as will ensure that you are not seriously prejudiced. 

10 Please take note that even if you do not make an application under Rule 3.4: 
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10.1 in terms of Rule 3.10, the Chairperson may, at any time, direct you to respond 

in writing to the allegations against you or to answer (in writing) questions 

arising from the statement;  and 

10.2 in terms of Regulation 10(6) of the Regulations of the Judicial Commission of 

Inquiry into Allegations of State Capture, Corruption and Fraud in the Public 

Sector including Organs of State GN 105 of 9 February 2018 published in 

Government Gazette 41436, as amended, the Chairperson may direct you to 

appear before the Commission to give evidence which has a bearing on a matter 

being investigated. 

11 The witness’s statement and annexures provided to you are confidential.  Your attention 

is drawn to Regulations 11(3) and 12(2)(c) governing the Commission, which make it a 

criminal offence for anyone to disseminate or publish, without the written permission of 

the Chairperson, any document (which includes witnesses’ statements) submitted to the 

Commission by any person in connection with the Commission’s inquiry. 

12 Any response or affidavit in regard to this notice must be sent to Advocate André 

Lamprecht, Ms Shannon van Vuuren and Mr Warren Redcliffe at 

secretary@commissionsc.org.za. 

DATED AT PARKTOWN ON THIS 30th DAY OF JUNE 2020 

 

 

 

 
_________________________________________ 

MS K B SHABALALA 

Acting Secretary 

Judicial Commission of Inquiry into Allegations 

of State Capture, Corruption and Fraud 

in the Public Sector including Organs of State 
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AFFIDAVIT 

I, the undersigned, 

BRIAN DOUGLAS BLAKE 

do hereby state under oath: 

1. The facts deposed to herein are true and correct and are, save where the context 

indicates otherwise, within my personal knowledge. 

2. This affidavit is submitted for purposes of providing evidence to the Commission 

of Inquiry into State Capture ("the Commission"). 

Background 

3. I am an adult male, 61 years of age, residing in the Gauteng area. I am the 

Managing Director and 50% shareholder of Blakes Travel Agency (Pty) Ltd, 

registration number 1970/015179/07, trading as Blakes Sure Travel 

("Blakes Travel"). 

4. I have been employed at Blakes Travel since 28 June 1980 and have been the 

MD of the company since 14 December 1994. By virtue of my position, I have 

access to all the financial and travel records in relation to the travel accounts at 

Blakes Travel. 

5. Our services include, but are not limited to the following: 

5.1. Making travel arrangements, including booking flights and/ or 

accommodation as well as arranging car hire and/or other transport 

requirements for the client; and 

5.2. Attending to client's requests . 

1 
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Provision of information 

6. In January 2019, Mr Angelo Agrizzi ("Agrizzi") testified before the Commission 

that various Government employees received benefits from Bosasa via travel 

and accommodation being booked through Blakes Travel. 

7. Prior to the testimony of Mr Agrizzi, I had been approached by Colonel Smit from 

the South African Police Services ("SAPS") who required information relating to 

bookings made by Blakes Travel for a certain Mr Gillingham ("Gillingham") and 

Mr Mti ("Mti"). 

8. I provided this information to the SAPS and deposed to an affidavit regarding my 

dealings with Bosasa and Gillingham and Mti. 

9. After the testimony of Agrizzi, I contacted the Commission and indicated that I 

had var"1ous travel records in my possession that could be of assistance to the 

Commission. 

10. I then handed the relevant invoices and documents to the Commission, certain 

of which are attached to this affidavit. 

Operations with Bosasa 

11. The main account with Blakes Travel was in the name of Bosasa Operations 

(Pty) Ltd ("Bosasa Operations"). There was also a second account in the name 

of Bosasa Operations VIP ("Bosasa VIP"). However, over the years the account 

used changed as follows: 

11.1. During 2005, I was requested to close the Bosasa VIP account and to 

open a personal account in the name of Mr. A Agrizzi; 

11.2. During 2009, Agrizzi requested that the Mr. A Agrizzi account to be 

closed and a new account to be opened under the name of Mr. C Venter; 

11.3. During 2012, Agrizzi made a request that the Mr. C Venter account be 

closed and a new account under the name of Mr. JJ Venter be opened. 
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12. Bosasa used their Bosasa Operations account with Blakes Travel for their 

employees day-to-day business travel arrangements. In these instances: 

12.1. Blakes Travel would invoice Bosasa Operations; and 

12.2. Blakes Travel would be paid by Bosasa Operations via Electronic Funds 

Transfer ("EFT"), or in some cases, by cheque. 

13. To my knowledge the Bosasa VIP and the subsequent A Agrizzi, C Venter and 

JJ Venier accounts were utilised: 

13.1. for Bosasa directors' travel arrangements; 

13.2. for travel and accommodation of non-directors of Bosasa, including 

government officials and/or private citizens that I understood Bosasa 

considered to be VIP's; and 

13.3. by Mr Agrizzi and his family as well as bookings for private travel by other 

Bosasa employees. 

14. Bosasa Operations is one of my larger accounts, which I and my staff attend to 

regularly. I recall meeting Mr. Watson ("Watson") the Chief Executive Officer of 

Bosasa on a few occasions and I also met with Agrizzi to collect payment for the 

accounts as will be described further below. 

15. As the MD of Blakes Travel, I am also responsible for making reservations for 

certain clients on a regular basis. Both I and my staff have made bookings on all 

the Bosasa related accounts referred to above. 

16. The reservations and/or travel arrangements for the Bosasa VIP account, 

A. Agrizzi account, Mr C Venter account or Mr JJ Venter account were 

usually made in the fol/owing manner: 

16.1. I would usually receive a request to make travel arrangements for 

specific individuals via telephone on either my cell phone or my land line 

at Blakes Travel; 

16.2. These request were predominantly made by Agrizzi; 
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16.3. I was provided with the proposed travel/eris relevant details, which 

enabled me to make the reservations and/ or travel arrangements, which 

I generally attended to personally; 

16.4. After having made the requisite reservations and/or travel arrangements, 

I would send confirmation to Agrizzi. 

Emails reflecting arrangements between Blakes Travel and Bosasa 

17. I attach hereto two emails reflecting the arrangements between Blakes Travel 

and Bosasa as follows: 

17.1. The first is an email from Agrizzi to Mr Papa Leshabane 

("Leshabane") dated 14 March 2016, which was copied to me. The 

email relates to bookings at a Jazz festival in Cape Town and how the 

invoicing should occur on the separate accounts. The email, which is 

attached hereto as Annexure BB1, states the following: 

From: Angelo Agrizzi 

Sent: 14 March 2006 1 0:31 AM 

To: papa@bosasa.com 

Subject: BRIAN BLAKES 

Still haven't received a copy of the discussions regarding Blakes - pis 

fwd them to me - Also please note the account that these bookings 

will be placed under- Pref not Bosasa Operations, would you want it 

in VIP OR NON - TRACEABLE Regards. 

Angelo 

From: Papa Leshabane 

Sent: 14 March 2006 10:38 AM 

To: angelo@bosasa.com 

Subject: RE: BRIAN BLAKES 

Non traceable, I will come and brief you on this event 

Papa Leshabane 
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Director and Head: Corporate Communications Bosasa Operations 

(Ply) Ltd 

From: 

Sent: 

Angelo Agrizzi <angelo@bosasa.com> 

14 March 2006 11 :08 

To: 'papa@bosasa.com' 

'Brian Blake' 

Subject: RE: BRIAN BLAKES - BOOKINGS JAZZ FESTIVAL 

BOOOIGS 

Brian as per Papa's requests please ensure that CLIENTS ONLY ARE 

INVOICED to the personal "Agrizzi" account, all staff bookings etc will 

go via the normal account- Papa will confirm the exceptions ... " 

17.2. I have searched my records for any bookings made for the Jazz 

Festival referred to in this email and to my knowledge no booking was 

made. 

17.3. The second email is an email provided to me by the Commission, 

which is attached hereto as Annexure BB2. The email is a chain of 

email correspondence, certain of which is quoted below as follows: 

From: Debbie Agrizzi <dcagr.i.zzj2@gmail.com 

Date: Friday, 21 April 2017 at 10:07 PM 

To: Peet Venter 

"Attached hereto please find the statement from Blakes travel, we have 

highlighted as we always do our portion duly paid (see attached) the 

balance hereof is due by Bosasa in respect of booking for consultants 

eel. 

Note similar reconciliations were done monthly and paid for by Dr 

Smith, please insure that the outstanding amount is paid to blakes 

travel directly ... " 
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From: Angelo Agrizzi <angfilQ@.angeloagrizzi.com> 

Date: Saturday, 22 April 2017 at 6:39 AM 

To: "Biebuyck, Brian" <brian.biebuyck@hogantovells.com>, 

<gavin.watson@bosasa.com>, Peet Venter <peet@dah.co.za> 

Subject: FW: Blakes Travel and meeting conducted 

"Good Morning all, I trust you are all well. 

Following our discussion yesterday morning it is apparent that we seem 

to "forget what transactions occurred" and in what format they were 

agreed to, so to avert further confusion, perhaps it is most appropriate at 

this time to arrange a meeting (which we agreed would take place) to 

clarify the control mechanisms that were implemented and the over 

arching instructions that originally happened, as it already appears that 

insinuation I s are based on compromised perceptions that have an 

adverse affect on the integrity of the processes and persons involved - so 

lets clear them all up and "finalize the chapter" 

Merely for your information, this is the way its been done for a few years 

overseen by Dr. Smith (who was pedantic at best and ve,y diligent), you 

will note from the balance that is owing by Bosasa that the bookings 

were specifically for consultants etc., in terms of who stayed where and 

travelled, I have no control as I was off, but presume that the likes of 

Joe Gumede, Trevor Mathenjwa, Thandi Makoko, Papa Leshabane and 

Syvion Dhlamini would have gained approval from the relevant 

structures. The purpose of this account was to allow for sensitive type 

transaction. 

Furthermore, I noticed on the recent account that travel was made for 

Cheeky Watson and a certain Du Tait, I have no knowledge of these, and 

did not approve these, I will not be in a position to verify these, as I have 

no interest in them whatsoever. 

Dr. Smith would transfer the amounts owing to an account from Consilium 

I Bosasa and the account would be settled by JJ Venter with Blake's Travel, 

the arrangement was that all the invoicing would then remain free of any 
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attachment to the Bosasa Group. Invoices were signed off by Dr. Smith 

and normally Carlos Boniface pursuant to verification and approval. 

Due to the fact that I only saw Dr. Smith last on the 1 Efh December 2016, 

one of the things he requested was that I handle the matter with Mr. Pet 

Venter, at the time the invoices were delivered, I was ill, and could not 

attend to them, and hence the invoices hadn't been paid, I however did tell 

Mr. Pet Venter that the amounts were in fact outstanding and still needed 

to be reconciled as early as Janua,y 2017. 

The invoices were always hand delivered, Brian Blake only delivered the 

invoices on Wednesday the 19th April 2017, and hence the reconciliation 

has just been completed. 

I would suggest that pursuant to queries I allegations regarding the use of 

the account prior for the last few years, be audited by Mr. Venter privately 

so that the people using the account are not compromised to the general 

staff. I cannot be held accountable for any leaks that might occur since I 

have last been in office, as it appears that the matter has become a 

subject of discussion amongst general accounts employees, and hence 

as I have no need for such an account I have closed it accordingly. 

I must also add I will not Jet our driver take the original invoices through 

due to the confidentiality of the invoices, as per the arrangement with the 

/ate Dr. J Smith, he would submit an invoice to Bosasa, and keep all the 

travel vouchers with himself in his safe, as we did not want the Accounts 

Department staff to be privy to all the travel arrangements made - this 

was as agreed with all the directorate, that Dr. Smith would provide full 

oversight. 

The actual invoices are at our residence, albeit we are travelling this evening, 

Mr. Peet Venter can arrange to collect them ... " 

From Peet Venter 

On 05 May 2017, at 20:50, Peet Venter I Associate Professional Accountant 

(S.A) General Tax Practitioner (S.A) TM D'Arcy-Herrman & Co Inc, wrote: 

Subject: Re: Blakes Travel and meeting conducted 
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We have requested Blakes to amend the invoices and separate them 

accordingly. We are awaiting the amended invoices from Blakes in order for us 

to settle the outstanding amount. 

From: Angelo 

Agrizzi 

Date: 05 May 2017 

To: Peet Venter <peet@dah.co.za> 

Cc: Brian Biebuyck <brianbiebs@outlook.com> brian@blaketravel.co.za 

George Venter MasengViljoen <peet@dah.co.za> Subject: Re: Blakes 

Travel and meeting conducted 

"That's fine I've closed the account the outstanding amounts are quite simply for 

Bosasa's account I will not be sorting through any of the invoices 

As far as I am concerned I cannot be held liable for the Directors booking HEADS 

OF GOVERNMENT DEPARTMENTS AND POLITICIANS INTO HOTELS ETC 

So it would be appreciated if the matter is sorted unlike the Watson's I have 

integrity when it comes to paying bills, Gavin has a reputation of conveniently 

forgetting what he allowed and if he doesn't pay Brian must then refer the 

accounts to the respective people and politicians that travelled .. " 

18. With regards to the two emails above, I can state that although I was not privy to 

the internal emails between Agrizzi and the other individuals in May 2017, I can 

confirm that: 

18.1. They accurately describe the process followed in respect of the 

arrangements between the accounts and payments to Blakes Travel; 

18.2. After 2009, the invoices were always hand delivered by me, normally to 

Agrizzi and/ or Dr Jurgen Smith ("Dr Smith"); 

18.3. I would normally collect cash from Agrizzi as payment, normally at the 

Bosasa offices, although Ms Agrizzi also paid me in cash and on certain 

occasions I also went to Agrizzi's residence to collect the payment; 
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18.4. In May 2017, a reconciliation was conducted of what was outstanding on 

the accounts, and the balance was paid by Mr Agrizzi in cash, which I 

collected from him at his residence in Helderfontein. 

19. In respect of the statement that "Dr. Smith would transfer the amounts owing to 

an account from Consilium I Bosasa and the account would be settled by 

JJ Venter with Blake's Travel, the arrangement was that all the invoicing would 

then remain free of any attachment to the Bosasa Group." In this regard, I would 

like to say that: 

19.1. I am unaware as to the internal transfers between the Bosasa 

companies, but it is correct that the process was controlled by Dr Smith; 

and 

19.2. Where reference is made to the account being settled by "JJ Venter", I 

understand this to refer to Agrizzi's father-in-law. The payments, 

however, were made by Agrizzi and his wife. 

Supporting information provided by Blakes Travel 

20. I have provided the Commission with copies of invoices from the various 

accounts held by Bosasa with Blakes Travel as referred to above, from which 

they have extracted certain invoices, which they deem to be pertinent. 

21. These invoices have been collated into a consolidated spreadsheet, which is 

attached hereto as Annexure 883. 

22. The invoices supporting the information are attached to the spreadsheet per the 

annexure numbers referred to in the last column of the spreadsheet. These are 

numbered from Annexure 884 to Annexure 8108. 

23. I have examined the documentation and/ or records provided in the annexures 

attached hereto and confirm that these are a true reflection of the documents 

and/ or records at Blakes Travel. 

24. I have provided the Commission with copies of the cash receipts I issued under 

the JJ Venter account that I have in my possession. The original books are with 
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the police and the copies in my possession are not al/ legible. As an example of 

the extent of the business on the JJ Venter account I have included a table below 

of the cash receipts on this account for the 2015 calendar year as follows: 

12-Feb-15 43057 172 860,00 

0S-Mar-15 43077 42 000,00 

01-Apr-15 43099 so 000,00 

14-May.15 43116 30 000,00 

04-Jun-15 43124 55 040,00 

29-Jul-15 43153 30 000,00 

07-Aug-15 43165 59 600,00 

01-Sep-15 43175 134000,00 

30-Oct-15 43203 140 000,00 

08-Dec-15 43232 67 200,00 

Total 780 700,00 

Individuals booked for by Blakes Travel 

25. I have not independently confirmed the identity of the individuals listed in the 

schedule attached to this affidavit. I believe this has been performed by the 

Commission by obtaining documentation form the service providers that we 

used. 

26. There are however certain invoices that require elaboration and/ or clarification, 

which I will provide as follows: 

27. F C Bopape / J Orren/ S Xulu 

27.1. In respect of a booking made at the Palace of the Lost City, a letter dated 

07 January 2016, was addressed to "Mem of Exec Council F C Bopape" 

slating the following: 

"Dear Mem of Exec Council F C Bopape 

Thank you for selecting The Palace of the Lost city at Sun city. We are 

pleased to confirm your reservation as follows: 

Arrival Date: 08-JAN-16: Departure Date: 11-JAN-16 
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Room Type: 1 X Superior Luxury Room 

Adults/ children 210 

Daily Rate ZAR 3,422.00 ... " 

27.2. The reservation name was however later changed to "Orren" per an 

email from the Lost City as follows: 

"From: Christina Mo/Joung <christina.mottoung@suninternational.com> 

Sent: 08 January 2016 05:42 PM 

To: brian@blaketraveJ.co.za 

cc: Christina Mot/oung 

Subject: RE: res no 4682560 senny gaolalwe 

Good Afternoon 

Please note that your client had done the name change Jade Orren, 
confirm if it is OK with you. Regards Christina" 

27.3. The booking detail is as follows: 

08/01/16 Departure Date 

Room No, 428 Group Block 

Adults 2 AR Number 

Rate Code MISCDISC 

Payment MC ORS Res No. 14853756 

Room Nights 2 PMS Res No. 4682S60 

Invoice No1 378328 Printed By 

Voucher No. 131 Check In Time 14:48 

27.4. A review of the invoice detail reflects the additional name of Sicelo Xulu 

as follows: 
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>· ,,,. .. 
08/01/16 Master Card -20,532.00 

08/01/16 Master Card -1,872.98 

08/01/16 Palace Food Snack Bar Gratuities Room/I 428 : CHECI<* 0101313 11595.00 

08/01/16 Palace Food Snack Bar Gratuities Room/1428 : CHECK* 0101313 500.01 

08/01/16 Jn Room Dining Beverage Palace Room* 428 • CHECKII 0050909 805.00 

08/01/16 ln Room Dining Gratuities Palace Room/I 428 • CHECK/I 0050909 SO.OD 

08/01/16 Car Wash 03054 Orren Jade #405 Orren Jade 11426 SO.OD 

08/01/16 Accommodation Routed From Orren Jade Of Room ft405 3,422.00 

08/01/16 Accommodation 3,422.00 

08/01/16 Accommodation Routed From Xulu Sicelo Of Room ft441 4,358.49 

09/01/16 In Room Dining Beverage Palace Room/I 428: CHECl</10051098 2,970.00 

09/01/16 In Room Dining Food Pa'ace Room/1428 CHECK// 0051124 510.00 

09/01/16 ln Room Dining Beverage Palace Room// 428 • . CHECK/I 0051124 1,780.00 

09/01/16 In Room Dining Food palace Room# 428 • CHECK/I 0051121 1,155.00 

09/01/16 In Room Dining Beverage Palace Room/I 428 • CHECK/I 0051121 1,345.00 

09/01/16 Accommodation Routed From Orren Jade Of Room #405 3,422.00 

09/01/16 Accommodation 3,422.00 

09/01/16 Accommodation Routed From Xu(u Sice(o Of Room ff 441 4,358.49 

10/01/16 ln Room Dining Food Palace Room/1428 : CHECK// 0051191 660.00 

10/01/16 Visa Card -11,450.00 

Total incl. VAT 33,854.98 

27.5. I am not able to independently confirm the identity of the guests that 

stayed at the Palace of the Lost City, nor why the name of the booking 

changed. We as Blakes Travel paid the invoice and were in turn paid by 

Agrizzi under the JJ Venter account; 

27.6. Copies of these documents_are attached hereto as Annexure 88109. 

28. Cedrick Fralick 

28.1. Tables reflecting the invoices issued which refer to Mr Cedrick Fralick 

will be inserted below and discussed as follows: 
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Invoice 25254 

28.2. Over the time of the Soccer world cup in South Africa, which I note was 

over the period 11 June to 11 July 2010, invoice 25254 was issued to 

the C Venter account in the amount of RS 013.59, with the following 

description: 

l City Lodge OR 
Tambo 25254 10/06/2010 C. Venter 

CITY LODGE -OR TAM BO (ONLINE 
THE LODGER CLUB) 
10/06/10 - 12/06/10 

5 013,59 

28.3. In this regard I have provided the Commission with a copy of a proforma 

invoice dated from City Lodge, which was for R4,500.62 and reflects the 

"Payment Type: Credit Card". A copy of this invoice is attached as 

Annexure 88110, which reflects that the booking was made for "Cedrick 

Frolic!<'. 

28.4. In this regard I can state that this invoice was billed to the C Venter 

account for RS 013.59. I believe the credit card was only held as a 

guarantee as the invoice to C Venter was paid in cash as per the 

procedure at the time, which I would have collected from Mr or 

Ms Agrizzi. 

28.5. My records reflect that although the booking was for two nights, the stay 

ended up being for one night only; however, due to that this was over the 

period of the Soccer World Cup, there was no refund passed for the 

second night and the entire amount was paid. 
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Invoice 27255 and BT 8224 

1 

2 

City Lodge OR 
Tambo 

Europe Car 

EP Rugby CITY LODGE OR TAMBO VHR-25856 
27255 14/09/2010 C/0 Mr GUEST FROLICH MR C 

D.Watson 21/8/2010·22/8/2010 

Eastern 
Province 

BT 8224 29/08/2013 Rugby (Pty) 

Ltd 

DOC, NO: 22991343 DRIVER: MR. 
C.T. FROLICK 22/08/13 • 23/08/13 
PE AIRPORT 

2 744128 

766,97 

28.6. In respect of the invoice 27255, I have provided the Commission with 

email correspondence, which is attached as Annexure B8111. Certain 

extracts from the email is as follows: 

"From: Jurgen Smith <jurgen@icon.co.za> 

Sent: 14 December 2010 05:11 PM 

To: Angelo Agrizzi 

Subject: FW: Invoice from Sure Blakes Travel Agency (Ply) Ltd 

Attachments: qbemail.pdf 

"Angelo, 

Cheeky told me that this invoice must also be paid by Bosasa. 

Please advise, 

Doc" 

28. 7. Attached to the aforementioned email was invoice 27255 in the amount 

of R2 744,28, for 'accommodation' at the 'City Lodge OR Tambo with 

reference "VHR-25856 GUEST FROLICH MR C 21/8/2010- 22/812011"; 

28.8. This invoice was initially issued to Eastern Province Rugby; however, it 

was later changed to C Venier; 
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28.9. This was then paid in cash as per the procedure at the time, which I 

would have collected from Mr or Ms Agrizzi; 

28.10. The invoice reflects that this was for the period 21/8/2010 to 22/8/2010 

and to my recollection this was for the final or one of the final games at 

the soccer world cup. 

28.11. Invoice BT 8224 was issued to Eastern Province Rugby for a car hire 

from Europcar over the same period 22/08/2013 - 23/08/2013, where 

the driver was Mr C T Frolick PE Airport; 

28.12. This second invoice was paid for by Eastern Cape rugby. 

Additional invoices 

1 

2 

3 

4 

28.13. Additional invoices referring to Mr Frolick are as follows: 

EP Rugby 
TOWN LODGE GEORGE 

Town lodge VHR: 25879 
29656 23/12/2010 C/0 Mr 1697,40 

George D.Watson 
FROLICH C 
DATE: 10/12/10 • 12/12/10 

EP Rugby 
TOWN LODGE GEORGE 

Town lodge VHR: 25879 
29658 23/12/2010 C/0 Mr 1607,40 

George 
D.Watson 

FROLICH C 
DATE: 10/12/10-12/12/10 

EP Rugby 
TOWN LODGE GEORGE 

Town Lodge 
30002 14/01/2011 C/0 Mr 

VHR: 25879 
2160,80 

George FROLICH C 
D.Watson 

DATE: 10/12/10 • 12/12/10 

South African Fraile 
Ms Lauren Goliath 

BT 12823 04/10/2014 RO UTE CPT ·PL2 2 593.60 
Airways Cedrick Mr 

5A1823/17 APR 

28.14. The first three invoices were paid by Eastern Cape Rugby. I am not 

aware of the internal arrangements between them and Mr Fralick. 
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28.15. In respect of the final invoice, there was an email sent to me dated 

22 April 2014 which stated "Cedrick Fralick dropped off a cheque for 

payment for Lauren Goliath for R2 593.60, so want to deposit it today for 

you (Cheque is made out to Blakes)". 

28.16. The email came from someone at Eastern Cape Rugby and I understood 

that Mr Fro lick sponsored the travel of Ms Goliath, one of the Eastern 

Cape rugby players. 

29. Syvion Dlamini 

29.1. In respect of Mr Syvion Dlamini, as well as other Bosasa employees, it 

must be noted that in numerous instances bookings were made for 

accommodation in the name of the employee. However, we as Blakes 

Travel, would not know the details of the individuals that were booked to 

stay at the accommodation. 

29.2. I have included below an example of an invoice issued by Blakes travel 

for a booking made in the name of Mr Syvion Dlamini, where the booking 

was made for three rooms for unknown parties: 

1 Tsogo Sun BT 
Garden Court 21292 
Milpark 

30-Sep-15 Mr J J 
Venter 

GARDEN COURT MILPARK- VHR:37843 S, 
DLAMINI & PARTY 04/09/15 - 06/09/15 
FOLIO 167972/71129 ROOM 106 
GARDEN COURT MILPARK VHR:37843 
S.DLAMINI & PARTY 04/09/15-06/09/15 
FOLIO 167963/71126 ROOM 142 
GARDEN COURT MILPARK VHR:37843 S. 
DLAMINI &PARTY 04/09/15-06/09/15 
FOLIO 167973/71130 ROOM 112 

29.3. I am not able to confirm the identities or provide further details of the 

individuals for whom Blakes Travel made the bookings referred to in the 

attached schedule. The information on the invoices is that which was 

provided by Bosasa when we made the bookings. 
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Other individuals 

30. The schedule attached to this affidavit provides the detail of the travel and 

accommodation as well as the cost associated therewith. A summary of the 

names of other individuals, excluding Gillingham and Mti, is as follows: 

30.1. Katleho Mokonyane; 

30.2. Mohamed Moorad; 

30.3. Dudu Myeni; 

30.4. Trevor Fourie; 

30.5. B Smith; 

30.6. Vusi Mbasela; 

30.7. B Njenje; 

30.8. Joel Mbatha; 

30.9. Peter Daluxolo; 

30.10. Phumlani Seyema; 

30.11. Jacobus Du Toil; 

30.12. Gavin Watson; 

30.13. S Seopela; 

30.14. William Mansell; 

30.15. Andries Van Tonder; 

30.16. Angelo Agrizzi. 
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Gillingham and Mti 

31. Due to the testimony of Agrizzi before the Commission regarding Gillingham and 

Mti, I will deal with their travel and accommodation separately as follows: 

32. In 2004-2005, I was unaware that Mti and/or Gillingham were senior government 

officials employed by the Department of Correctional Services ("DCS"). 

33. I came to know that Gillingham and Mti were employees of DCS in around 2014 

when I was approached by Colonel Smit from the police. 

34. To my recollection, I never personally met with Gillingham or Mti, or any of their 

direct family. I recall that on one occasion I spoke to Gillingham in 2007, 

regarding his visa for a boat cruise around the Mediterranean. This was to ensure 

that he and his wife, Mrs T Gillingham, had visa's and whether they had travel 

insurance for the trip. 

35. I do not recall speaking with Mti and/ or any of his direct family. 

36. I am reasonably sure that Blakes Travel never received any funds and/or money 

from Gillingham, Mti and or their direct family and can find no accounting record 

reflecting any such payment. 

37. Initially, from 2004, I made reservations for Gillingham and Mti under the Bosasa 

Operations account. This arrangement was changed at a later stage and any 

reservations for them were then made under the subsequent Bosasa VIP, Agrizzi 

and Venter accounts. 

38. The bookings and/ or travel arrangements of Gillingham and Mti and their direct 

family members was predominately paid for in cash for by either Mr Agrizzi, and 

from 2009, by Mrs Agrizzi. 

39. The exceptions to this were: 

39.1. Prior to 2006, where payments were made via EFT or cheque for 

bookings made under the Bosasa VIP account; 
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39.2. Payments made via EFT or cheque for bookings made under the Bosasa 

Operations account; 

39.3. A payment made by a Mr Mansell for the travel of Mr and Mrs Gillingham 

as will be described further below. 

40. The reservations on the Bosasa Operations account was paid for by Agrizzi using 

either an American express credit card at Blakes Travel or paid for by EFT or 

cheque or cash. 

41. I have searched records at Blakes Travel relating to Gillingham and Mti and have 

provided these to the Commission. I handed the documentation relating to 

Gillingham to the SAPS; which has now been provided to the Commission. 

Gillingham 

42. A table reflecting the travel booked for Gillingham and his apparent family by 

Blakes travel, is reflected in the table below: 

2004/04/28 Flights J nb/Plz/Jnb P Gillingham RI 653.00 Unconfirmed 112 
per invoice (detailed Ledger for 
number 67270 Bosasa Operations) 

2004/04/28 Flights Jnb/Plz/Jnb Mansell Rl 368.00 Unconfirmed 113 
per Invoice (detal/ed Ledger for 

number 67266 Bosasa Operations) 

2006/07/27 European trip for Mr Patrick R 62 810.00 Mansell 114 
Mr and Mrs Gillingham 
GIiiingham and Ms 

Theresa 
Gillinghum 

2007/02/15 Avis rent a car Mr Patrick R 15 202.63 Mr A Agrizzl 115 
from and returned Gillingham 
to Grand Central 
airport 

2007/04/14 Avis rent a car Mr Patrick R 24 971.98 Mr A Agrizzi 116 
Gillingham 
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Mti 

43.5.2. A second vehicle was vehicle was hired for Gillingham from 

the Grand Central in Johannesburg, over the period 

18 March 2007 until 12 April 2007, at a cost of R24 971.98. 

43.5.3. These were paid for by Agrizzi. 

43.6. I confirm that did not receive any direct payment from Mr or 

Mrs Gillingham towards any of the aforementioned travel or 

accommodation. 

44. The detail of the travel booked for Mti and his apparent family by Blakes travel is 

too voluminous to include within this affidavit. Hence a separate spreadsheet is 

attached hereto with the supporting invoices. 

45. These invoices are attached to the spreadsheet as Annexure B8118 to 

Annexure B8327. 

46. Additional invoices do exist in respect of Mti which were provided to the police 

for periods prior to what has been provided to the Commission. What is attached 

are the invoices to Mti and his apparent family over the period October 2012 to 

January 2017, which amount to a total value of R1 234 481, 11. 

47. The bookings made in the surname of Mti and/ or individuals booked together 

with Mti are as follows: 

47 .1. Linda Mti; 

47.2. T.N. Ntjana (whom I understand to be his wife) 

47.3. S. Mti; 

47.4. Vukani Mti; 

47.5. A Mti. 

48. From the records at Blakes Travel, I am able to state that the travel and 

accommodation specified in the attached invoices did occur and that payment 

21 

T22-LM-275



for the reservations for the afore-mentioned individuals was received from 

Mr Agrizzi or Mrs Agrizzi in cash as described above. 

49. I can confirm that neither Mti nor any of his direct family made payments for their 

travel expenses at Blakes Travel. 

Computer records 

50. I heard from National Television during the Commission that Van Tonder alleges 

that he and/ or Agrizzi took five computers from Blake's Travel and buried them. 

After burying the computers, he alleges that Bosasa purchased five new 

computers and gave them to Blake's Travel. 

51. I do not agree with this allegation as neither I, nor any of my staff, do ever recall 

this happening. Our computers have only been attended to by our service 

providers, GOS systems, Galileo and Amadeus or by Blake's Travel's Information 

Technology consultant. 

52. After watching the testimony, where Agrizzi and Van Tonder discussed the 

provision of travel and accommodation benefits to other senior government 

individuals via Blakes Travel, I realised that I needed to give further information 

about Blake's Travel's dealings with Bosasa. I was also concerned about my 

information being tampered with. 

53. As a result, I contacted Advocate De Kock, the former prosecutor in the criminal 

matter, who advised me to contact the investigating officer. 

54. I then contacted the current investigating officer of the matter and requested that 

the police image Blake Travels computers, so that our information would 

secured. 

55. As a result, on 04 February 2019, members of the police arrived at my offices to 

download information from my computers and server. This was done together 

with the assistance of the System Administrator at Blakes Travel. 
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I know and understand the contents of this affidavit. 

I have no objection in taking the prescribe oath. 

I consider the prescribed oath to be binding on my conscience. 

Brian Blake 

I certify that the deponent has acknowledged that he knows and understands the 

content of this statement. This statement was sworn to before me and the deponent's 

signature placed thereon in my presence at Randfontein on this the 2gft, day of 

November 2019. 
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2nd floor, Hillside House 
17 Empire Road, 

Parktown 
Johannesburg 

2193 
Tel (International): +27 (10) 214-0651 

Tel (Tollfree): 0800 222 097 
Email: inquiries@sastatecapture.org.za 

Web: www.sastatecapture.org.za 
   

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, 

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE 

 

NOTICE IN TERMS OF RULE 3.3 
____________________________________________________________________________ 

 

TO  : MR LINDA MTI 

 

EMAIL : lindamti@yahoo.com  

 

 

IN TERMS OF RULE 3.3 OF THE RULES OF THE JUDICIAL COMMISSION OF 

INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, CORRUPTION AND FRAUD 

IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE COMMISSION”), 

YOU ARE HEREBY GIVEN NOTICE THAT: 

1 The Commission’s Legal Team intends to present the evidence of MR RICHARD LE 

ROUX (“Mr le Roux”) at its hearing held at the Old Council Chamber of the 

Municipality of the City of Johannesburg, 158 Civic Boulevard Braamfontein, 

Johannesburg.  The presentation of Mr le Roux’s evidence will commence on a date to 

be confirmed at a later stage.  The evidence in question implicates or may implicate you 

in unlawful, illegal or improper conduct in the respects set out below. 

2 The allegations set out in the evidence of Mr le Roux implicate or may implicate you in, 

inter alia, improper and/or unlawful conduct relative to Bosasa. 

3 The extracts of the statement of Mr le Roux which implicate or may implicate you in the 

above allegations is annexed hereto marked “A”.  Your attention is drawn to paragraphs 

3 to 10, 68 to 79 and 115. 

4 Annexures RLR1, RLR8 and RLR9 to the statement of Mr le Roux which implicate or 

may implicate you in the above allegations are annexed hereto marked “B”. 
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5 Due to the fact that you are implicated or may be implicated by the evidence of Mr le 

Roux, you are entitled to attend the hearing at which that evidence is being presented.  

You are also entitled to be assisted by a legal representative of your choice when that 

evidence is presented.  The transcript will be uploaded daily. 

6 If you wish to: 

6.1 give evidence yourself; 

6.2 call any witness to give evidence on your behalf;  or 

6.3 cross-examine the witness 

then you must apply, within fourteen (14) calendar days of this notice, in writing to the 

Commission for leave to do so. 

7 An application referred to in paragraph 6 above must be submitted to the Secretary of the 

Commission.  The application must be submitted with an affidavit from you in which 

you respond to the witness’s statement insofar as it implicates you.  The affidavit must 

identify what parts of the witness’s statement are disputed or denied and the grounds on 

which they are disputed or denied. 

8 If you wish to apply to cross-examine the witness, your application must follow the 

requirements of Rule 11.3.  In other words, it must be a substantive application on 

affidavit accompanied by a notice of motion. 

9 In the event that you believe that you have not been given a reasonable time from the 

issuance of this notice to the date on which the witness is to give evidence as set out 

above and you are prejudiced thereby, you may apply to the Commission in writing for 

such order as will ensure that you are not seriously prejudiced. 

10 Please take note that even if you do not make an application under Rule 3.4: 

10.1 in terms of Rule 3.10, the Chairperson may, at any time, direct you to respond 

in writing to the allegations against you or to answer (in writing) questions 

arising from the statement;  and 
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10.2 in terms of Regulation 10(6) of the Regulations of the Judicial Commission of 

Inquiry into Allegations of State Capture, Corruption and Fraud in the Public 

Sector including Organs of State GN 105 of 9 February 2018 published in 

Government Gazette 41436, as amended, the Chairperson may direct you to 

appear before the Commission to give evidence which has a bearing on a matter 

being investigated. 

11 The witness’s statement and annexures provided to you are confidential.  Your attention 

is drawn to Regulations 11(3) and 12(2)(c) governing the Commission, which make it a 

criminal offence for anyone to disseminate or publish, without the written permission of 

the Chairperson, any document (which includes witnesses’ statements) submitted to the 

Commission by any person in connection with the Commission’s inquiry. 

12 Any response or affidavit in regard to this notice must be sent to Advocate André 

Lamprecht, Ms Shannon van Vuuren and Mr Warren Redcliffe at 

secretary@commissionsc.org.za. 

DATED AT PARKTOWN ON THIS 2nd DAY OF JULY 2020 

 

 

 

 

 
_________________________________________ 

MS K B SHABALALA 

Acting Secretary 

Judicial Commission of Inquiry into Allegations 

of State Capture, Corruption and Fraud 

in the Public Sector including Organs of State 
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AFFIDAVIT 

I, the undersigned, 

RICHARD LE ROUX 

do hereby state: 

1. The facts deposed to herein are true and correct and, save where the context 

indicates otherwise, within my personal knowledge. 

2. This affidavit is submitted for purposes of providing evidence to the Judicial 

Commission of Inquiry into allegations of State Capture, Corruptlon and Fraud in 

the Public Sector including Organs of State ("the Commission"). 

Background 

3. As a background to this affidavit I wish to state that I previously submitted an 

affidavit to the Commission and testified before the Commission on 

31 January 2019. 

4. I testified that whilst employed by Sondolo IT (which later changed its name to 

Global Technology Systems and is a subsidiary of Bosasa): 

4.1. Part of my duties was the implementation of what was called "Special 

Projects" and I was the head of the Special Projects team; 

4.2. These projects Included the purchase and Installation of Closed Circuit 

Television systems ("CCTV systems") and other security equipment for 

high profile associates of Gavin Watson as well as the Bosasa Directorate; 

4.3. Accounts would be opened at security stores as cash accounts In 

Mr Angelo Agrizzl's name and I would receive the cash from Jacque Van 

Zyl and Angelo Agrizzi to pay for the equipment. This was as Bosasa did 

not want to reflect the purchases on their accounting records. 

T22-LM-497

derickdb
Highlight



5. I subsequently went with Commission investigators and pointed out some of the 

premises where I performed these installations. I thereafter testified about this 

before the Commission on 02 April 2019. 

Regal Security Invoices 

6. I have been provided ·with a 'Statement of Account' and invoices from Regal 

Security which were made out in the name of "Mr A Agrizzi" and paid for in cash. 

I have reviewed these invoices to try and identify where the work was performed 

in respect of these invoices. 

7. I have done this by using the name of the project on the invoice, where this 

appears on the invoice. I previously testified that in certain instances either 

Mr Gavin Watson or I gave the secret projects different names or called it by the 

individuals name or surname. 

8. In other instances, I have identified where the work was done from the date of 

the purchase or from where the purchase was made. 

9. The Statement of Account and list of debtor's transactions listing all the invoices 

from Regal Security is attached hereto as Annexure RLR1. 

10. From the process followed above I have been able to match the invoices to 

certain sites as will be described below. 

Nomvula Mokonyane 

11. I am unable to match any invoices to the work done at Nomvula Mokonyane's 

residence in Blouberg Street, Krugersdorp, as the work was performed in 2013 

and the invoices from Regal Security are from 2014 onwards. 

12. It appears that the Agrizzi cash account was opened with Regal Security in 2014. 

Prior to this we may have purchased items for Special Projects from Regal 

Security under a different name. 

13. The work that was undertaken by the Special Projects team at Nomvula 

Mokonyane's residence was: 
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65.1. We performed maintenance in respect of the CCTV and the electric 
fence at this house; and 

65.2. There was an additional Network Switch that was replaced as the old 

one was hit by lightning. 

66. Our garden service team from Bosasa also attended to a garden clean-up at the 

beginning of this project in order for us to install the electric fence. 

67. With regards to the maintenance at this premises I attach hereto a copy of a 

WhatsApp message sent to me on 17 July 2017 by Mr Thabang Makhwetla, 

which states: "Richard hi. I thought I should report that the camera system went 

off again by Friday. On the screen it says please check the TX Input signal. 

Thanks Thabang" A copy of this WhatsApp message is attached hereto as 

Annexure RLR 7. 

Linda Mti 

68. I am able to identify the following invoices which are for work done at Mr Linda 

Mti's residences at his Green bushes Plot and in Colchester in the Eastern Cape: 

Date Reference Debit 
12/06/2015 Inv 0003507253 plot 16958,75 
12/06/2015 Inv 0003507273 HOUSE 13 589,94 
15/06/2015 Inv 0003507282 plot 37 328,0S 
18/06/2015 Inv 0003507328 ELECTRIC FENCE 191,06 
23/06/2015 Inv 0003507395 PLOT 2 238,39 
Total 70306,19 

69. Copies of these specific Invoices are attached hereto as Annexure RLR 8. 

70. I am able to Identify the Invoices from the description on the documents which 

refer to "plot", which is the reference for Mr Mti's premises and from the date and 

description of Items purchased. 

71. Other items such as lights and the electrical wiring for the lights were purchased 
for both properties Colchester and Graenbushes from local stores in the Eastern 

Cape using my credit card. 

W\l<;( 14 
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72. In this regard, I recall that I flew down to Port Elizabeth and was met at the airport 
by someone who was to show us the premises where the work was to be 

performed. I cannot recall the name of this person but he was employed by 
Bosasa. We drove with him to Mr Mti's two premises in Colchester and 

Greenbushes in a Bosasa vehicle. I then returned back to Port Elizabeth and 

then flew back to Johannesburg. 

73. I later returned to Port Elizabeth from Gauteng together with another 

3 Technicians driving in one vehicle provided by Bosasa to perform the 

installation. The installation at both premises took us a minimum of 28 days to 

complete, where-after we drove back to Bosasa Head Office in Gauteng. 

74. I have estimated the cost of the installation, vehicle travel and accommodation 

(excluding the cost of the equipment), is as follows: 

74.1. The labour cost for the 28 days would be R161 280.00; calculated as 

follows: 

74.1.1. Technician rate perhour@R180.00; 

74.1.2. Cost per day per Technician: R180.00 p/hour X 8 hours = 

R1 440.00; 

74.1.3. Cost perdayfor4 Technicians: R1440.00x4=5760.00; 

74.1.4. Total cost R5 760.00 x 28 days= R161 280.00. 

7 4.2. We stayed in hired accommodation in Port Elizabeth and the cost of the 

accommodation over the 28 days would be approximately R168 000.00, 

calculated as follows: 

74.2.1. R1 500.00 a day per person, which includes fhe cost of 

breakfast, lunch, and dinner. Multiplied by four (technicians) == 

R6 000.00 per day. 

74.2.2. The cost per day (R6 000.00) multiplied by 28 days is 

R168 000.00. 

15 
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7 4.3. Vehicle travel costs would be approximately R18 394.00 using a Bosasa 
I 

vehicle: 

7 4.3.1. Travel from Port Elizabeth airport to Greenbushes and the 

Colchester house· and then back to the airport when I performed 

the survey, which is approximately 100 Km, @ R3.00 per Km = 

R300.00 (100 Km x 1 trip x R3.00); 

74.3.2. Travel from Bosasa Head office in Gauteng to Port Elizabeth at 

the start of the installation and back to Gauteng when completed, 

which is approximately 2122 Km,@ R3.00 per Km= R6 366.00; 

74.3.3. Daily driving between our accommodation in Port Elizabeth and 

the Greenbushes and the Colchester house, which would be 

approximately 142km a day for 28 days at R3.00 per km, which 

� equates to R11 928.00 (142 Km x 28 trips x R3.00); 

74.3.4. The total thus being R100.00 + R6 366.00 + R11 928.00 = 

R18 394.00. 

75. The total approximate cost of the equipment, vehicle, travel and labour is thus 

R417 980,19. 

76. This is calculated at R70 306,19 (Equipment at Regal Security)+ R168 000.00 

(accommodation) + R18 394.00 (vehicle travel) + R161 280.00 (Labour) = 
R417 980,19. 

77. The above excludes the miscellaneous costs I purchased on my credit card in 

the Eastern Cape. 

78. I recall that we as the Special Projects Team also went there on a few occasions 

to perform maintenance on these two sites. 

79. With regards to the maintenance at this premises I attach hereto a copy of 

WhatsApp messages between me and Mr Mti in January 2017. A copy of these 

WhatsApp messages are attached hereto as Annexure RLR 9, which states: 

16 
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"Mti: When in PE next please chech Colchester alarm continue to make noise 

wh1 en switching off and Greenbushes switcher got lost and we can't activate. 

Can bring spare one 

Le Roux: Hi Sir Angelo is off sick at the moment and will only be back in March 

please can you speak to Gavin with regards to the faults. Thanks 

Mti: Will do when are you going to be in Pe next ? Will talk to Gavin was with him 

yesterday I would have told him. Flying back to Pe now. Please when down come 

over will advise Gavin" 

Vincent Smith 

80. I testified that the project for the work performed at Vincent Smith's premises was 

called Project Jones. From the description on the Statement of Account and 

invoices I can identify the following were for work performed at his premises: 

Date Reference Branch Debit 
02/09/2014 Inv 0002409188 E/FENCE WILR 12146,47 
10/09/2014 Inv 0002409732 stock WILR 682,06 
10/09/2014 Inv 0002409840 WILR 22,00 
09/10/2014 Inv 0002411929 richard WILR 1013,46 _ 
09/10/2014 Inv 0002411930 richard WILR 28 120,38 
09/10/2014 Inv 0002411962 richard WILR 5103,78 
09/10/2014 Inv 0002411964 richard WILR 2 541,06 
Total 49629,21 

81. Copies of these specific invoices are attached hereto as Annexure RLR 10. 

82. In addition to the above, certain electric fence Items were purchased from a 

company called Complete security Systems in Muldersdrift. 

83. I personally attended to the installation together with another 4 Technicians, 

which took us a minimum of 20 days to complete. 

84. I have estimated the cost of the installation and vehicle travel ( excluding the cost 

of the equipment), is as follows: 

84.1. The labour cost for the 20 days would be R144 000.00; calculated as 

follows: 
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after the installation in September 2016 in relation to maintenance work 

performed, I attach hereto a copy of WhatsApp messages between us on 

03 April 2017. It appears that I sent Mr Nair a message after he tried to contact 
me and I stated "Can I call you later? Just busy in a meeting." The response from 

Mr Nair was "Ok thank you'. A copy of this message is attached hereto as 

Annexure RLR 16. 

Bosasa Directors I Employees 

112. I have been able to identify the following payments made to Regal Security for 

work done at the residences of certain Bosasa directors and employees: 

Name of Director/ Employee Total Amount (R) 
Jason Stoltz (Managing Executive Sondolo IT) 95 291,36 
Elize Eland (Manager/HOD Bosasa IT) 40 557,90 
Jaques Van Zyl {Accountant) 39 748,20 
Joe Gumede (Director) 39431,46 
Peter Rieger (Buyer) 2 700,00 

113. I have also identified invoices to the value of R38 394,74 which were purchases 
made for Mr Renier Van Biljon, an electrical contractor that I used to assist with 

work at certain sites. There was nothing untoward about these purchases as he 

paid for the items himself and I merely helped him out by letting him purchase 
the equipment for his hanger on this account. I also later helped him install this 

equipment. 

Unidentified transactions 

114. I am unable to link the following to work performed at a specific premises: 

114.1. 53 invoices to the value of R227 306,57. 

114.2. 18 credit notes to the value of R59 855,51; and 

114.3. 11 Adjustment notes to the value of R3 421,39. 

General 

115. In performing the above exercise to arrive at an estimated cost per installation, it 

must be noted that: 
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I � 
I 

115.1. I have kept the technicians rate constant throughout the document for 

consistency purposes, although the rates would have increased over the 

years. In doing so I have erred on the side of caution and calculated the 

approximate cost on a low to average rate; 

115.2. I have estimated the days taken to perform the installation on what I 

considered to be the minimum time that it would have taken to perform 
the installation; 

115.3. Although certain invoices in the "unidentified transactions" category 
above may have been for work done at the identified properties referred 

to in this affidavit, I have been cautious to only allocate the invoices to a 

property where this is clear to me from the dates and descriptions on the 

invoices. 

I know and understand the contents of this affidavit. 
I have no objection in taking the prescribe oath. 

I consider the prescribed oath to be binding on my conscience. 

I certify that the deponent has acknowledged that he knows and understands the 

content of this statement. This statement was sworn to before me and the deponent's 
signature placed thereon in my presence at on this the .fQ day of June 2020. 

.. 

I 
·. t'. 

I I r 1 0 I� I 

I \ .JT �,:ADE to 1, ..... 
\ 

"• 

Ml_c . ' 
24 

T22-LM-504

derickdb
Highlight



T22-LM-505



T22-LM-506



T22-LM-507



T22-LM-508



T22-LM-509



T22-LM-510



T22-LM-511



T22-LM-512



T22-LM-513



T22-LM-514



T22-LM-515



T22-LM-516



T22-LM-517



T22-LM-518



T22-LM-519



T22-LM-520



T22-LM-521



T22-LM-522



T22-LM-523



T22-LM-524



T22-LM-525



T22-LM-526



T22-LM-527



T22-LM-528

derickdb
Typewritten text
B.
EXTRACTS FROM TRANSCRIPTS



 

 

 

 

COMMISSION OF INQUIRY INTO STATE CAPTURE 

HELD AT 

PARKTOWN, JOHANNESBURG 

 

 

 

 10 

21 JANUARY 2019 
 

 

 

DAY 37 

 

 

 

 

 20 

 

 

 

 

T22-LM-529



21 JANUARY 2019  DAY 37 
 

Page 116 of 142 
 

CHAIRPERSON:  But the training had been done by Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  I remember people getting awards. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  This function was coordinated by Dr Jurgen Smith and 

Mark Taverner.  He was a Bosasa employee.  Mark was also the brother-in-law of 

Gavin Watson.  It was all new to me.  They continued with it.  I was just invited by 

Dr Smith who I saw as a mentor. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In paragraph 25.7 you refer to the future involvement of 

Mr Taverner of which you at that stage had not become aware or were not aware.  10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Tell the Chair about that please. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was not aware that Taverner was in anyway involved with 

about the very first contract for the training, because perhaps they did not want me to 

know about it but at the beginning of 2004, you know, I believe that they started with the 

renovation, with buying furniture, building of the houses and all that type of thing.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We will come to that detail in due course. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In paragraph 25.8 you talk of your second meeting 20 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  With Mr Gillingham. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Please tell the Chair about that meeting. 
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running at seventy percent.  So in actual fact the R239 million that is reflected there 

was actually understated and that once you had finished the month and costed out 

everything you would be on average thirty-five percent higher.  So although the bid was 

submitted for R239 427 000,00 if they do the analysis they will note that in actual fact 

they probably would have paid closer to the R310 million versus the R239 million for 

the first year.  That is how it was manipulated. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So in short Mr Agrizzi you told the department in your bid 

that the services would cost R239 odd million per annum? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct so it would be geared at that price. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But in fact you knew that you would in reality charge 10 

them much more when the contract was executed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because you would be charging them on actual meals served 

and therefore your price would come out at much higher. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then what happened on 29 September 2004? 

MR ANGELO AGRIZZI:  On instruction from Gavin Watson I was told to make a 

proposal to Gillingham that there were seven satellite correctional centres that we 

should have included in the catering tender itself.  I know that the time that this had 

been negotiated and discussed with Danny Mansell and with Gillingham Chair and I 

also know that when the instruction was given to me there was a specific reason for it.  

Mti had also approved this.  The expansion of that contract was fully approved and all I 20 

needed to do was provide a price for it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright who  

names? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is Richmond Linda Mti. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who was  what position did he occupy at the time? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  He was a National Commissioner of Correctional Services at 

the time. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was the value of this expansion? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That expansion was R14 million extra per month. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was that expansion authorised by the original tender 

documents?  In other words could the expansion properly be awarded in terms of a 

contract without going through a new tender process? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No this would have had to go through a new tender process 

and everybody was aware of that.  Everybody was just too scared to make that 

comment  to make that suggestion that it should be fixed up. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And did it in fact go out to tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Never. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So without authorisation in terms of the original tender 

and without authorisation in terms of a new tender an extension was granted to extend 

the catering contract to other correctional centres and the value of that to Bosasa was 

R14 million per month? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And were you rewarded for all the work that you had 

done here? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Every single staff member in the company got increases that 20 

year. 

CHAIRPERSON:  Other than normal annual increases? 

MR ANGELO AGRIZZI:  There were substantial increases. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Can you say whether your increase was a reward for the 
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work you had done in relation to the Correctional Services contract? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I would have to flip back to that specific date.  As I said 

earlier my wife unfortunately takes all my money so I would not know.  I would need to 

have a look.   

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

MR ANGELO AGRIZZI:  Correction sorry Chair.  There was substantial increase. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I also had  they painted out my house for me. 

CHAIRPERSON:  Yes.  And are you able to say how much the increase was in terms of 

percentage? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  I can.  I can most definitely check.  Chair it went up from 

R234 000,00 to R406 000,00. 

CHAIRPERSON:  Oh it was doubled  more than doubled or about doubled. 

MR ANGELO AGRIZZI:  You are right she probably took ninety percent of that anyway. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So in summary Mr Agrizzi in relation to the catering 

services contract awarded to Bosasa by the Department of Correctional Service and in 

or around R2004 you were personally involved in the events preceding the issue of the 

tender documents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You compiled the tender documents or the response to 

the bid for tender more particularly. 

CHAIRPERSON:  The specifications.  The specifications, you compiled the 

specifications? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes Chair. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well you compiled the report which became 

specifications? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct that is correct. 

CHAIRPERSON:  Oh okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You also were instrumental in the sense that you led the 

team that compiled the response to the invitation to bid? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you were there also aware of and involved in the 

under-costing which resulted later in a higher payment to Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was  I was aware of the under-costing but the costings were 10 

actually completed and finalised by Mr Mansell. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes but this was all done under your supervision? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then you knew of the improper or even unlawful 

extension to the further seven satellite correctional centres? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  You told us what the increase was that you were given after you had 

made the contribution that you made to ensure Bosasa got that contract and you said 

that they painted your house as well, is that right? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 20 

CHAIRPERSON:  What is the monetary value that you could put on the  on them 

painting your house? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was about R30 000,00. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was that the same painting of the house referred to in 
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the schedule at the beginning of your statement? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the amount is there, is it? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well you need not go there, it is there, it is not going to 

change. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay no it is the same. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was there a meeting held at Supersport Park after the 

catering tender had been awarded to Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  More or less when was that meeting held? 

MR ANGELO AGRIZZI:  If I remember correctly it was in November 2004. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what was the purpose of the meeting or what 

happened at the meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The meeting was their monthly meeting and we were asked to 

do a presentation on the progress of the implementation of the catering tender.  And 

also to showcase some of the other services that we could provide.  So that was the 

first time I really met Richmond Linda Mti and the third time I had encountered 

Gillingham.  Although I did not interact with Gillingham or Mti because they were in a 

formal environment and we were very reserved in how we reacted or how we spoke to 20 

them. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right you obviously attended the meeting.  Did anyone 

else from Bosasa attend the meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  A number of directors Chair attended the meeting with me.  

Mansell and Watson however did not. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Approximately how many people in total attended the 

meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  In total from correction side and from Bosasa side there were 

a total of about forty people that attended. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright and did Mr Mti  Commissioner Mti at the time 

participate in the proceedings? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No he did most definitely but he did not really interact with us.  

He was interacting with his people. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right did you receive any feedback the following day in 

relation to the meeting from Gavin Watson? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Gavin Watson said that he had received very good feedback 

from Mr Mti and it was very positive.  I was then also told that there was something else 

in the pipeline namely an access control contract. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right in the pipeline? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  For Bosasa I presume? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And in relation to that did you receive an instruction? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was given an instruction by Watson and Mansell to once 

more draft a specification document for an access control system that would be 20 

advertised. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So once again you learn of a contract that is be awarded 

in the future? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  By the Department of Correctional Services? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  This is shortly after the presentation meeting that you 

refer to? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before I presume any tender documents are issued or 

any publication of the intention to issue a tender is advertised you are instructed to draft 

a specification document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So am I correct perhaps I have been leading a little 

excessively  it is late in the day my apologies Chair but is it correct that when you 10 

were instructed to draft the specification document there had been no public 

announcement of the intention to award a tender for access control at Correctional 

Services Institution? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Were you given any further instruction in relation to the 

manner in which you should produce this draft or what the draft specifications 

document should include? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I was told that I needed to draft it in such a manner that 

no it was a foregone conclusion that Bosasa would or at that time it was Sondolo that 

would be awarded the contract.  I was told to make sure that you put in restrictive 20 

clauses. One of them was ISO standards, things like that.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright you refer to ISO standards we do not necessarily 

 

CHAIRPERSON:  Just before you proceed Mr Pretorius.  Now drafting it in such a way 

that the award of the tender or contract to Bosasa would be guaranteed.  How would 
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this be achieved in terms of drafting?  Would it be that you would put in fissures that 

only Bosasa is likely to have in terms of what it can do with the tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  That it is unlikely that other companies would have, is that right?  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct.  Would you like me to give you examples? 

CHAIRPERSON:  Ja give examples one or two? 

MR ANGELO AGRIZZI:  So one of them would be that they had to have worked in a 

secure care environment. 

CHAIRPERSON:  They have  they had to have what? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The applicant would have to have worked in a secure care 10 

environment.  In other words a prison. 

CHAIRPERSON:  Ja in other words? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Or a detention facility. 

CHAIRPERSON:  Oh. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So that you had the skill and training to work with offenders or 

amongst offenders. 

CHAIRPERSON:  Oh. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Another point would have national key points that you must be 

a national key points accredited service provider.  There is not many people that have 

that.  So those are the restrictive clauses that were put in. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At whose for instance. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  At the instance of Mr Watson and Mr Mansell. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And of course you have already told the Chair that 
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which was a care environment? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you receive any further information from the 

Department of Correctional Services in the process of drafting the specifications?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Well Department of Correction has supplied Mansell with an 

overview of their needs and more or less what they needed to be achieved and I then 

used Johannesburg Correctional Facility to model it and to provide the blueprint around 

it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right did you do as you were told? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Always. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you produce the specifications ...(indistinct). 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes I did. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And to whom did you give it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was mailed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No before it was mailed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I gave it to Gavin Watson. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you show it to anyone? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Who would have a look at it? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And did he approve it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He was not very interested but he said it was fine I must just 20 

send it to Danny and to Patrick. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright so this document was sent to the same two email 

addresses as you referred to in paragraph 25.16? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you told the Chair that these were the email 
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addresses of Gillingham and Mansell respectively although you could not remember 

which was which? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot. 

CHAIRPERSON:  Please remind me maybe I have forgotten now who was Danny?  

You said he asked you to send to Danny and to Mr Gillingham? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not know which one was Stokkies and which one was 

Kobus so it was Danny Mansell and Patrick Gillingham. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We will find that out later in the evidence. 

CHAIRPERSON:  Ja thank you. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

CHAIRPERSON:  No I think what created the problem for me is that to the  all along in 

respect of Mr Mansell you said  you used the surname. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  But then now you said Danny and I did not know who is Danny. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry Chair. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not used to these cross-  

CHAIRPERSON:  Ja, okay, alright. Well we have five minutes to go and then it will be 

fine for the day. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  No problem. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Subsequent to your preparation of the specifications 

document was an invitation to bid advertised by the Department of Correctional 

Services? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Could you repeat that question, subsequent? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You prepare the specifications document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You send it to Mr Mansell and Mr Patrick Gillingham? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Mr Gillingham is employed at that stage by the 

Department of Correctional Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then as I understand your evidence the Department of 

Correctional Services actually issue an invitation to bid in relation to those very 10 

specifications which you have drafted? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you recall when the invitation to bid was advertised? 

MR ANGELO AGRIZZI:  If I remember correctly I think it was the 4 February 2005. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right did you then receive an instruction from Gavin 

Watson in relation to that invitation to bid? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well I was asked to bid under Bosasa Security PTY LTD. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you carry out that instruction? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I started to prepare for it yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And before the document was submitted did.. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  No  sorry Chair there  before the document was submitted 

and that is maybe why sometimes it gets confusing.  Before the document was 

submitted, the actual bid document the last minute Gavin Watson said change it to a 

new company called Sondolo IT. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright so the initial instruction was to respond to the 
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invitation to bid under the name of Bosasa Security PTY LTD? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Gavin Watson then intervened before the tender 

documents were submitted and said we must establish a new company? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the new company established at that stage was 

Sondolo IT PTY LTD? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  This required amendments presumably to the bid 

documents, correct? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And were these effected, it should read effected with an 

e not an a but they were effected and the application was submitted? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  What happened in regard to the award of the 

contract? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was about the April 2005 we were actually awarded that 

contract. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Sondolo IT PTY LTD? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, that is correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And for what period was the contract awarded? 

MR ANGELO AGRIZZI:  

then later expanded. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In what respect was it expanded? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Well it was all well and fine that they had this beautiful system 

but they did not have anybody to manage it so that it was extended in terms of a control 

room contact and where we basically were paid to manage control rooms for the 

department. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At how many sites? 

MR ANGELO AGRIZZI:  At  if I recall correctly it is 66 sites. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right and what was the value of that expansion? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Just that value was about R240 million around there. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright is that the figure referred to in paragraph 26.9? 

MR ANGELO AGRIZZI:  My correction R236 997 385, 31. 10 

CHAIRPERSON:  This amount is quite a big amount but maybe not by Bosasa 

standards.  Was it as far as you are concerned the true value of the contract or was 

there any act of inflation?  Now I am talking about this one but maybe you can enlighten 

me on others as well because some of these contracts that Bosasa seems to have 

been awarded at Correctional Services and the one in the Department of Justice in 

2013 the amounts seemed quite large but it maybe that they were  they reflected the 

true value but I just want to find out from you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair they had captured the department.  So the  it was 

inevitable that the R236 million which was budgeted was going to be exceeded.  They  

who was going to  you see Chair if I may explain?  You had this beautiful system, state 20 

of the art but who was actually going to run it?  We knew at that stage that unless they 

took the proper measures and employed the right staff that the system would fall flat.  

So you had them in your clutches because now you would have to employ people and 

train them up to actually run the system and keep them there for the rest of time.  
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CHAIRPERSON:  But  but does that talk to the question of whether there was 

inflation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  At the beginning? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because you now had to pay and I think the amount that they 

paid every month was an additional R7.8 million rand per month.  Because now you 

had to staff it.  So it was never budgeted for. 

CHAIRPERSON:  That is in regard to this one.  Now in regard to the others that were  10 

other contracts that you awarded to Bosasa by Correctional Services. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes Chair. 

CHAIRPERSON:  And the one by the Department of Justice and Constitutional 

Development in 2013 are you able to say that in regard to those two there was inflation 

of prices or not really? 

MR ANGELO AGRIZZI:  There was most definitely. 

CHAIRPERSON:  There was? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In relation to the expansion to include the staffing of the 20 

control rooms at 66 sites you will recall right in the beginning of your evidence we told 

the Chair that there was some expansions that were authorised by the original tender 

documents and some were not and therefore would have to go out to new tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was the case here?  Was this expansion 
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authorised? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was an emergency so it would have been authorised 

automatically.  So it was an emergency for  because they needed to run the control 

rooms.  So it was authorised in terms of the depart

out on tender. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 

MR ANGELO AGRIZZI:  For the staffing. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So you would have responded to an invitation to bid at a 

certain price which was apparently budgeted for? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  By the Department of Correctional Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But then later as you knew would happen the 

requirement for further expenditure on the part of the department entered the scene 

and you benefitted then from the extension of the staffing or the extension of the 

contract in relation to staffing? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right and the value of that was over R236 million per 

annum? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Potentially  I need to. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Or overall for the two years? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No that is over two years. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  After the award of that contract were you called 

into a meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes I was. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  What happened at that meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  At the meeting I was told by Ishmael Dekhane who was at that 

stage Mncwaba Gumede and Leshabane that I was doing a phenomenal job and I was 

told to trade in my old Audi A6 for a new Audi A6 and the company would basically 

cover the shortfall which they did with everybody but specifically  specific here it was 

mine.  They would cover the shortfall it was about R174 000,00 and Dr Smith handled 

the whole transaction. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You mentioned the name Ishmael Dekhane and the 

name Mncwaba, the latter name was that his name at the time  surname at the time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct.  That is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That is M-n-c-w-a-b-a, is that correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In short are you telling the Chair that you were awarded 

for all the good you had done for Bosasa in relation to the evidence you have just 

given? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Most definitely. 

CHAIRPERSON:  This might not  or let me ask.  Are you sure that with regard to 

Mncwaba the last letter is a and not e? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I would have to check. 

CHAIRPERSON:  You would have to check, okay. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  We had  

CHAIRPERSON:  It might be a but I know  I know Mncwabe with an e so. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not too sure. 
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CHAIRPERSON:  Okay no that is fine I just wanted to make sure that we get that right 

if it is e. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is that a convenient time Chair? 

CHAIRPERSON:  Yes.  We will take  we will adjourn for today.  Mr Pretorius and Mr 

Agrizzi. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We have an hour to make up. 

CHAIRPERSON:  Ja we have an hour to make up but I think I had indicated that we 

would start early tomorrow  earlier than normal tomorrow maybe at nine in order to do 

that but I would like to change that and suggest that we add the hour from four to five if 10 

possible tomorrow.  Would that be okay with you Mr Agrizzi? 

MR ANGELO AGRIZZI:  As it pleases the Chair. 

CHAIRPERSON:  Thank you.  And Mr Pretorius would that be alright? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes that is absolutely fine. 

CHAIRPERSON:  Okay so tomorrow morning we start at ten.  I just need to attend to 

something relating to the commission.  So if we start at nine I will not have that time.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes and you had a statement that you were going to make 

tomorrow. 

CHAIRPERSON:  Ja but I have got something else also that will need my attention.  

20 

adjourn. 

MEETING ADJOURNS TO 22 NOVEMBER 2019 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  There are two possible scenarios.  The Bosasa decision 

makers could have been very confident that they would persuade Correctional Services 

to issue a tender and therefore it would be worthwhile to go to these great lengths to 

prepare for the provision of such services.  Alternatively the decision makers and 

Bosasa could have known that such a tender was about to be issued.  Do you know 

which, and the former situation would arise where there was a degree of influence 

exercised by Bosasa over Department of Correctional Services Officials, but you tell the 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair this was  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was happening between Bosasa and Correctional 10 

Services before the tender was issued. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair this, and I am being frank, because what you said this 

morning was so true.  I did not come here to be crucified by the press.  I came here to 

rid this country and to try and help free us of all the corruption that is killing us and is 

Correctional Service specifically Richmond Linda Mti and Patrick Gillingham would do 

as they were instructed as they had been captured by Gavin Watson, Danny Mansell 

and Bosasa including myself. 

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  Does that answer the question? 20 

CHAIRPERSON:  Yes.  I am sure, I am sure if it does not Mr Pretorius will ask further 

questions if he wants you to give more.  So basically what you are saying is there was 

a discussion involving Bosasa and Correctional Services in the form of Mr Linda Mti 

and Mr Gillingham that had preceded this arrangements being made. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct and the rest of my affidavit  
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 So I designed a system like that for them. 

CHAIRPERSON:  You designed it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well together with assistance yes. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But the, can I continue? 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Just deal with the rating requirement please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay, so the rating of the system would have to be an IP65 

which is Ingress Protection 65, which means that the unit had to be waterproof and 

vandal resistant, so it was a unit that we needed to make sure that nobody could break 10 

it, nobody could tamper with it and nobody could splash water on it, because it will 

become very expensive to repair. 

 Can I continue? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, and would you just tell the, Chair, when you 

continue how it came about that you received instructions to design this system? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well Mansell and Gavin Watson indicated to me that that 

department, because obviously they were talking a lot with Richmond Mti who was the 

Commissioner, Patrick Gillingham who was then made the CFO.  So they said that 

Correctional Services had surplus funds in their budget and they needed to use it 

quickly and the problem with that is, if they do not use their funding, this is what I was 20 

told, it goes back to Treasury and it goes back into the big pot and somebody else will 

get to it. 

 So what needed to happen was, they said to me I need to go ahead with the 

design of the television system and I must make sure that it has to incorporate a 

network that is interfaced, because in the future we can use that network.  So set up 
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the infrastructure, the network infrastructure there and later on you can use that 

network infrastructure to  that you put in, to transmit the data on TV, which you can 

then use where you can at a later stage, you can then sell, on sell extra products that 

you cannot  sorry, to the system.  Sorry, I am born in South Africa, but I talk with my 

hands.  So unless I sit on my hands.  Sorry, Chair. 

 So they wanted a network in there so that you could then plug in other value 

adds for instance, cell phone detection.  One of them was video, thermal imaging, 

because sodomy was a major problem.  We have been experiencing the same problem 

at the youth centres and you are allowed to, according to our law you are not allowed to 

put cameras where people change or sleep, but you may put thermal imaging in, 10 

because you are not getting a clear picture, you are getting thermal imaging pictures.  

So that was one of the future plans as well. 

 So the whole idea was to create this network using the TV camera systems 

and create it so that we could plug in other internet protocol devices.  Does that answer 

the question sir? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, thank you.  Were there talks at the time about 

computerising the offender management system? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, at that stage as well one of the biggest problems in, 

because we were working daily with Correctional Services, we understood their issues.  

One of the things that they had, needed, was an integrated computerised offender 20 

management system.  So we were given the documents to design a system on what 

basis, on all the Correctional Services forms.  I think Gillingham actually spent time with 

some of our people in the IT division, actually designing a system. 

 I do not know if it has been implemented yet, but i t was a fully encompassing 

system that designed from the offenders court appearances right the way through to 
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what to do with his body if he needed to be buried or repatriated. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  You have told the, Chair, that you, in conjunction 

with others did in fact design such a system? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Your design I presume was incorporated in a single 

document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What did you do with that document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That document was given to Danny Mansell and was  

became part of a tender specification. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was it given to anyone else? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was, if I remember correctly, sorry I just want to catch up 

with my notes, you are going a bit fast. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Paragraph 28.3? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, it was given  after the design was done it was given to 

Mansell and to Gillingham, the same process, but by then they had realised that I knew 

about it, so I would put it on a disc and just hand it over to them. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you then receive an instruction from Gavin Watson? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was that instruction? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well the instruction was that the specifications I had to draw 

up the actual nitty gritty specifications and the diagrams and the component level 

diagrams for the tender specification.  So I asked one of the manufacturers who is 

actually innocent in this, but I asked them to assist me in drafting the actual  because 

they are diagrams, they are plans, that type of thing, and that was Elandre Fourie from 
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Pinnacle Micro at that stage. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

CHAIRPERSON:  You told us earlier on when we were dealing with the 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Chair? 

CHAIRPERSON:  Projects that at that time the National Commissioner of the 

Department of Correctional Services was Mr Richmond Mti, is that right?  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct sir. 

CHAIRPERSON:  When this one was happening that you are now testifying about was 

he still the National Commissioner of Correctional Services? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct sir. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now what you have related to the, Chair, in relation to 

the discussions that took place involving amongst others Mr Gillingham in regard to the 

design of a system? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes sir. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Which you have described and in regard to a preparation 

of a specifications document, when all this occurred had an invitation to bid been 

advertised? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The invitation to bid was only advertised after the planning 20 

issued out, advertised on 14 October 2005. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And at that time everything that you have narrated to the, 

Chair, about this contract had already taken place? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you receive an instruction to respond to the invitation 

to bid? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Everything I did was based on instruction, Chair, that is 

correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And did a Bosasa company respond to the invitation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, it was done through Sondolo IT which was a recently 

established company that was set up. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now when you say Bosasa did not and Sondolo IT did, 

you already told the, Chair, about Sondolo IT, but let us just remind him.  Did Sondolo  It 

have any relationship with Bosasa? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is one and the same, Chair.  The easiest way for me to 

explain it, Chair, is to say that every single company in the group has one bank account 

and that is a singular bank account.  So it all filters from all this, filters into one central 

bank account. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So Sondolo IT Pty Ltd was part of the Bosasa stable? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Did you know when you received the instruction 

from Gavin Watson what the likelihood was of Sondolo IT being awarded the contract? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was a given. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, how do you know that? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because it was prepped before the time, it was  everybody 

knew that this was going to happen.  You know the famous words were do not worry 

about it my mate, I have got it under control we will get it.  That is how it went.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And was Sondolo IT Pty Ltd ultimately awarded the 

contract? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  On 3 March 2006. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That is about five months in this case after the 

advertisement of the invitation to bid. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

CHAIRPERSON:  Let me just go back a bit to the issue of one account.  As I 

understand you, you were saying there may have been a number of companies under 

Bosasa, but they shared one account, bank account, is that right? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  That bank account who was the holder of that account, or which 10 

company has its name on that account? 

MR ANGELO AGRIZZI:  If I recall correctly and I am sure I am right it was 

Bosasa Operations Pty Limited.  I never had access to that account, but I recall that 

was the account. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The initial contract value of the contract in relation to the 

television services, what was that value? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was R224 364 480. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Was that the annual amount or is that the total 

amount certainly at that stage? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That was as I mentioned earlier, Chair, where it all started.  It 

then needed to grow. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, let us move on then to a different topic.  You deal 

with in paragraph 29 of your affidavit and it concerns Mr Mti and what occurred during 

2006, would you tell the, Chair, please of what happened? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Well in 2006 I remember it was actually very comical, because 

poor Tony Perry had to subject himself to prayer meetings every morning and he di d not 

enjoy it and he would complain excessively, but he was asked by Gavin Watson to 

register Mti

poor Tony Perry was an elderly man would have to come in and get on his knees and 

he complained that his knees would get very sore in the prayer meeting. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Tony Perry was the company secretary? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know why the company was to be registered? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not know why. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Alright, and then you deal in paragraph 29.2 with 

events that took place during July 2007 in relation to the catering tender.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is that the catering tender of which we have spoken? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What happened? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well the catering tender, the one that started in July  during 

July 2007, the catering tender was extended for a further year, as it was about to expire 

in September of 2007, so it was then also then further extended by another six months.  20 

The person that ensured that it got extended was a lady by the name of 

Nontsikelelo Jolingana and she was the acting head at that stage of the bid 

adjudication committee of DCS. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That name Nontsikelelo would you spell it please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Nontsikelo[spelt]. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Jolingana. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know which position she held? 

CHAIRPERSON:  Sorry, I thought you were spelling Nontsikelelo? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Nontsikelelo. 

CHAIRPERSON:  Oh, the name is here, I am sorry I did not see that.  Nontsikelelo.  It 

is in 29.2. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Are you sure of that spelling? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not sure of the spelling. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am instructed that you may be correct, Chair, it may be 

Nontsikelelo. 

CHAIRPERSON:  It may be Nontsikelelo that is a normal name rather than Nontsikelo. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We will check that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  My apologies if the name is incorrect. 

CHAIRPERSON:  No, that is fine. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But I actually you know when one starts to read through this, 

 

CHAIRPERSON:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  One starts to remember things and it reminds you. 20 

CHAIRPERSON:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I actually recall in the meeting when this was extended that 

there was an objection at the time from the Jennie Schreiner and there was another 

person that objected and there was a big feral about this.  So perhaps, I do not know if 

the investigation team just wants to check up, there are minutes to that.  
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us just deal with that in a little more detail then.  You 

say there was an objection from amongst others Jennie Schreiner? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What position did she hold at the time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  She was at a senior level, I do not know exactly what position 

she held, but I do recall getting a call saying that this whole thing is not going down 

very well with everybody to have the extension and they should have put it out on 

tender, which is correct. 

CHAIRPERSON:  Was she within Bosasa or from within Correctional Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, she was in Correctional Services.  Sorry, it just jogged my 10 

memory now. 

CHAIRPERSON:  No, that is fine. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But she assisted, well not assisted, she was against going 

against the protocol that should have been followed. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So I recall that.  Sorry. 

CHAIRPERSON:  But she was raising that objection in a meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  In a meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, it was in the actual meeting. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us just clarify your evidence then in that regard, 

before.  You say, if I heard you correctly she was against the protocol that should have 

been implemented? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then you say she objected to the improper extension 

of the contract.  Please clarify? 

MR ANGELO AGRIZZI:  She was not happy that the contract would be extended like 

this.  It needed to go out to tender again. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I remember that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So the two extensions that you have referred to in 

paragraph 29.2? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I understand your evidence to be these extensions 10 

should have gone out for further tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  They did not and the contract was merely extended for 

the benefit of the Bosasa stable? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, that is correct.  I do not want to confuse issues by just 

giving this information right now, but it came to my memory and I thought let me just 

give it to you so that you can  the team can collaborate that what we are putting before 

you is the truth. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, that is in order. 

CHAIRPERSON:  Now, I am sorry Mr Pretorius.  So are you saying that the decision to 20 

extend that contract was taken in a meeting and you must  can you just say who was 

at that meeting if you are able to remember? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair,  

CHAIRPERSON:  Or at least some of the people? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, there were two/three  there were two people at the 
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meeting that I know of. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then the other members of the bid adjudication committee 

would have been there, but the record is there.  We can pull the record.  

CHAIRPERSON:  Oh, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And we can verify it. 

CHAIRPERSON:  Okay, okay, alright. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you say that at that meeting, well there must have 

been more than one meeting, because the contract was extended twice? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But at one meeting several members of the Correctional 

Services bid adjudication committee were present? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And indeed the contract was extended on two 

occasions? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  First for a year and then for a further six months? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And that at some stage during that whole process an 

objection was lodged by Ms Schreiner? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  The objection was lodged for the record on the first extension 

which was a year extension. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

CHAIRPERSON:  But you might need just to be careful with the word lodged, because 

Mr Pretorius had just used the word lodged in his question.  You had simply said that 
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she objected now? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Now if you talk about lodging that implies there was a document 

containing the objection, is that what happened? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not know about that.  I know that she raised an objection.  

CHAIRPERSON:  She raised an objection? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, and I think let us stick to that. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But this matter was investigated. 

CHAIRPERSON:  Yes. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

CHAIRPERSON:  You base it on knowledge? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I understand the point you are making. 

CHAIRPERSON:  Yes, on knowledge that you have.  Okay, alright, yes? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am not sure, I must stress it. 

CHAIRPERSON:  Okay, but at least as far as Mr Agrizzi is concerned Ms Schreiner 

raised an objection. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Correct. 

CHAIRPERSON:  In what form might be another issue. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, let us ignore the word that I used, Chair. 20 

CHAIRPERSON:  Yes, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did Mr Mti eventually resign as Commissioner of 

Correctional Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know when that occurred? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  I think, Chair, that was in November 2006. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Until then had you had any direct contact with 

Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, I had not. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you have any indirect dealings with him? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I just assisted with things that I was told to do by Mr Watson, 

assistance in terms of documents or if he needed some information or research done I 

would do it for him. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Now you have told the, Chair, that 

 10 

CHAIRPERSON:  Okay, I am sorry Mr Pretorius.  I am just looking at 29.5 with regard 

to Mr Mti

resignation, during approximately 2007, I met Mti.  So the one idea that came to my 

mind is that the approximately 2007 related to the resignation, but it is possible that you 

 it is there to say when you met Mti for the second time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, so it is November 2006 and then in 2007 of the new year 

that is when I met him. 

CHAIRPERSON:  That was the second meeting. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So what I mean by that is during approximately 2007 it was 20 

the second meeting. 

CHAIRPERSON:  But what I am saying is that period that you are talking about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Approximately 2007 does not relate to the resignation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

T22-LM-562



22 JANUARY 2019  DAY 38 
 

Page 59 of 194 
 

CHAIRPERSON:  It relates to your second meeting with Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, so it should have read after 2006 during 2007, that is 

what it should say. 

CHAIRPERSON:  Okay, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us go back one paragraph, we have not dealt with 

that.  You have told the, Chair, that from time to time there would be negative publicity 

concerning Bosasa and its activities and in particular its relationship with government 

departments? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you recall more or less when the first media 

publication of this nature occurred? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It happened in about 2005, Chair.  That is where it really 

started and it was predominantly the Beeld and Die Burger, it was Karien du Plessis 

and Adriaan Basson and it is marked in my bundle as Annexure K. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, let us go then to page 345 of the bundle.  At 

page 346 there is a collation on that page through to page 348 of the content of various 

press articles. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And if one took time to read them they are revelations in 

the press of the relationship between Correctional Services on the one hand and the 

Bosasa group of companies on the other. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And mentioned by name in those articles are amongst 
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other persons Mr Gavin Watson, Mr Mti and Mr Patrick Gillingham. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Did these sorts of exposures of the Bosasa 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Most definitely.  It was perpetual. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it was obviously a matter of some concern to 

Bosasa and its officials? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Most definitely it was uncomfortable. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, then would you  the relevance of that will 

become apparent later, but would you then go on to talk of the meeting with Mr Mti 10 

during 2007?  You have highlighted this for the, Chair, already. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, during 2007 it was  I cannot remember exact dates 

and that.  I met Mr Mti for the second time so I would, it was in the morning sometime I 

informed, we sat outside waiting, because he had gone on a morning walk I think and 

we sat outside waiting and Gavin said you see this beautiful house, he was actually 

being vicarious and said you build for this politician meaning that you know he was 

being, he was saying that we worked and we earned the money and he would say that 

you actually build it, because it was an expensive house. 

 So I was also informed that all the furnishings in the house had been done 20 

and later on the scheme when the SIU report broke and that and everything started 

coming out I was then only really informed of the scheme that happened.  Until that 

time I did not know how they had done it.  I suspected that there was bribery in terms of 

Richmond Mti and the house and all that, but I did not have a clue who had organised 

it, how it had been done, it was very secretive. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well you provide detail on page 59 and perhaps you 

should place that on record. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well there is a company called Riekele Construction. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Riekele[spelt]. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is the correct spelling there Riekele.  Riekele[spelt] which 

is operated by a gentleman of the name of Riaan Hoeksma.  He did not only build that 

house, but he also was involved with the building of the house for Gillingham and 

remember, obviously I am not going to give out the actual addresses, because that 

would put them at risk and that type of thing. 10 

 So, at this stage Riekele Construction had been given a lot of work by 

Bosasa.  He was busy revamping certain parts of Lindela.  Then we bought up two 

hostels, the old hostels, one is  one was called Two North and so they were doing a lot 

of work and there was a lot of building taking place.  So all the payment of these costs 

of these houses the construction of them was done via Bosasa through Riekele or 

whatever, but the payment of these costs of the houses done by Bosasa was done via 

a company which Danny Mansell had set up to handle this type of thing and was called 

Prande Four Pty Limited. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Prande Four[spelt]? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Grande[spelt], okay, is that fine? 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, thank you. 

CHAIRPERSON:  Yes, yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Subsequently false invoices were submitted then by 

Grande Four to Bosasa.  So the reason I know about Grande Four is, because when 

we had to do a clean-up we had to specifically go look for Grande Four and we had to 
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take the invoices out, we had to change them manually as well.  

 So they then submitted these false invoices into the books with the original 

ones were destroyed when the SIU report started coming out. 

CHAIRPERSON:  I am sorry just repeat that about the invoices being changed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  So what happened was when we got wind of the SIU Report 

coming out we had to look for every single aspect that could be used to nail Bosasa 

especially Gavin and Danny Mansell.  So what had to happen was we had to drill down 

- the computerised system is called Great Plains Dynamics.  So we would have to drill 

down.  You would do a search, Gillingham.  So you type in Gillingham in searches and 

it would show up certain invoices.  Those invoices the detail on them would say this 10 

was for Richmond Mti.  He wanted his room a little bit bigger.  So we built an extra 400 

m² onto the house so that he had his own private swimming pool inside and all that 

detail was there.  So that detail had to be removed and a dummy invoice put in its place 

which said work at Lindela.  We built a stadium for the detainees to play soccer in.  So 

we swopped the invoice, because your reference cannot be taken off the Microsoft 

System at that stage.  So that is why there were fraudulent invoices going around, but it 

would need really forensic work and I mean that is why I have tendered my assistance 

to assist there. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Does that clarify it for you Chair? 20 

CHAIRPERSON:  Yes, thank you.  Thank you, it does.  Thank you.  You may proceed 

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was another method used to conceal expenses?  You 

referred to that in the last sentence of paragraph 29.5.1.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  So what would happen is and there was one specific 
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example with a mezzanine floor that needed to be built and concrete needed to be 

thrown  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Where? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Where was this mezzanine floor? 

MR ANGELO AGRIZZI:  This was at, at one of the construction sites at Leopards Vlei.  

If you want the detail I can give you the detail Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, it is not necessary. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Sorry, you were going to talk of a method of invoicing 10 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  Sorry you  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To conceal costs of the construction on of the houses. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  So basically they inflated those costs and then put 

some of the house costs through there. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So for work being done by Bosasa by the Bosasa stable 

for a Government entity invoices would be inflated and the monies used to  pay for the 

building of the houses of Messieurs Mti and Gillingham? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then at 29.5.2 you talk about the registration of the Mti 20 

house in the name of a particular company.  Would you tell the Chair about that please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well it was a very, I do not think this does it justice at all and, 

and quite simply it cannot be explained.  You know, one needs to do it forensically, but 

basically the house was registered in a company called Autumn Storm Investments 

which was a company which Riekele Construction had an interest in.  That is how it 
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was registered.  The whole idea was that there was a tender out, put out, for the 

accommodation of the National Commissioner at that stage. Riekele bid for it, got it and 

then just basically moved him into the house.  So the tender came out  I would prefer 

if we do a forensic on that, but to put it in a nutshell a tender was promulgated and 

Riekele got the business.  The house had been already built and all that happened then 

was Public Works entered into a rental agreement with Riekele and the department 

paid the rent every month for that property. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the name of that company as you record it here was 

Autumn Storm Investments 119 (Pty) Ltd. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In regard to the furnishing and décor at what we have 

referred to as the empty house what were the arrangements? 

MR ANGELO AGRIZZI:  You know I am commenting Chair on this, because I found this 

out afterwards.  I did not know what had actually happened there, but Bosasa paid for 

the furnishings of both the houses and Mark and Sharon Taverner owned and operated 

 the 

furnishing and the decor and invoiced Bosasa for that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And did Bosasa pay for the furnishing and décor? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You then refer in paragraph 29.5.4 to the rental 20 

arrangements in regard to the empty house.  You have told the Chair what you say here 

that the house was rented by the Department of Correctional Services pursuant to 

some sort of tendering process as you put it. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right and you say that rent was paid by the Department 
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of Correctional Services to the company called Autumn Storm Investments 119 (Pty) 

Ltd? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what happened to that rental monies to your 

knowledge? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The agreement, the agreement according to Mti was that 

rental would accumulate and accumulate and eventually once Mti was out of politics 

and out of Government then he would be able to say it was a growing investment.  He 

would be able to then access the funds. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who would access the funds? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Mti. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know whether this ever happened or not? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It would not have happened, because in 2009 with the release 

or 2007 with the release of the SUI Report they would not, I mean it would be too 

obvious. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, so that was the agreement that was never 

implemented according to your evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, but it can be corroborated by the investigators. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was there also any agreement about the final fate of the 

ownership of the house? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well yes, the house was supposed to be transferred over to 

him.  That never happened.  I believe that, you know, the gentleman Riaan Hoeksma 

took advantage of the situation and sold the house. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You have told the Chair that Mr Mti resigned as 

Commissioner in November 2006. 
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CHAIRPERSON:  I am sorry before that, so after the house had been built and 

furnished that is Mr 

furnishing was never really paid for by Mti himself, but it was paid for by Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  You are 100 percent. 

CHAIRPERSON:  Or he may have paid some portions or you do not know? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Everything was paid by Mark and Sharon Taverner.  The 

building was paid by Riekele Construction and there was rental paid by Correctional 

Services. 

CHAIRPERSON:  Okay.  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you Chair.  Mr Agrizzi you say that Mr Mti 10 

resigned as National Commissioner in November 2006? 

MR ANGELO AGRIZZI:  If I can correctly correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did he leave the house then? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, he did not leave straightaway.  He left a while later.  He, 

he relocated to another house, but he continued to pay the rent, because he thought he 

was getting the money back from Riaan Hoeksma. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Do you know for how long he remained in what 

we have referred to as the Mti house, the first house? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I refer to my statement and I say in 29.5.5 it was 

approximately 18 months. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes and then in 29.5.6 of your affidavit you say: 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, but just a correction.  It was not at Savannah Hills.  It 

was close to Savannah Hills.  There is another estate just down the road. 

CHAIRPERSON:  So we should just abandon that to a house close  
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MR ANGELO AGRIZZI:  Savannah Hills. 

CHAIRPERSON:  [Indistinct], so we delete in and put close to, thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  So that was an oversight Chair. 

CHAIRPERSON:  No that is fine, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did Mr Mti receive any benefit from Bosasa in relation to 

this house and I am talking about the Bosasa stable here? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, most definitely. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what was that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well furniture, repairs, maintenance a variety of things that, 

you know.  There are certain things that I know of and certain things I will not know of.  10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right and then you say in relation I do not know to which 

house, because the house close to Savannah Hills you say was owned by Mti, but then 

you talk about a potential transfer.  Please explain what you say in paragraph 29.5.7.  

MR ANGELO AGRIZZI:  So later when Riaan Hoeksma was supposed to actually 

transfer the house to Mti we actually said to him, I went to a meeting with 

Andries van Tonder and we said well everything had kind of quietened down a little bit.  

 Hoeksma and said you 

need to transfer the house now.  That was the agreement you had made with Gavin  and 

Mansell and Mti, because they us told us that was the agreement and Hoeksma said, 

look sorry guys I have registered a bond over the house and I used the rent to pay the 20 

bond. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

CHAIRPERSON:  [Intervenes]. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But which house are we talking of now? 

MR ANGELO AGRIZZI:  We are talking about the Savannah Hills house. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  But you say in paragraph 29.5.6: 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But why was it necessary to transfer the house to him if 

it was already owned by him? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, no there are two houses.  There are two different houses. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Which house are you talking about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  So the first one in 29.5.6 is the Savannah Hills he, where he 

relocated to Savannah Hills.  That is a complex and we actually drove past it this 10 

morning.  It is a complex right next door to Savannah Hills.  Remember I said in 259.5.6 

it should read: 

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I see. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Savannah Hills is a complex. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  You, you have told the Chair that in relation to, let 

us refer to it as the first house, there was an arrangement or an agreement that it would 

ultimately be transferred to Mr Mti. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us refer to that as the first house.  Are you saying 20 

that house was actually in Savannah Hills? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay. 

CHAIRPERSON:  Well was one in Savannah Hills another one close to Savannah 

Hills? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  The complexes are right next to each other. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  One is a high end complex, Savannah Hills. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then there is a slightly middle class/upper class complex 

next door to it. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Which he also owned a property, but that one was registered 

in his name. 

CHAIRPERSON:  Yes. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  So we then went, if you look at the chronology that I have put 

on page 60 is quite simply: 

 

CHAIRPERSON:  Huh-uh. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Alright. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

I say in 29.5.7: 20 

 

So the house stood empty, the Savannah Hills House was empty. 

hen Riaan Hoeksma was supposed to transfer the 

house things had gone quiet and Richmond Mti actually asked 

us at one stage what is happening with the house.  So we went 
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to go and see Riaan Hoeksma.  When we spoke to 

Riaan Hoeksma he said that he had registered a bound over 

 

So in other words where that house should not have been bonded Hoeksma because 

the company was in his name went and registered the bond.  He saw it as a cash cow.  

CHAIRPERSON:  Hm, ja.  Well I was about to ask you.  You said Riekele Construction 

had an interest in Autumn Storm Investments 119 (Pty) Ltd.  Who else had an interest 

in Autumn Storm Investments, if you know? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not know. 

CHAIRPERSON:  You do not know.  Okay, but your understanding is that Riekele held 10 

the majority of shares in that, in Autumn Storm Investments? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So if I can just clarify. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I want to just explain.  So you had Autumn Storm Investments.  

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That company should have been transferred over to 

Richmond Mti. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That was the agreement. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  There should be no bond there or anything like that. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Riaan Hoeksma must have got himself into cash flow 
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problems. 

CHAIRPERSON:  Hm, hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So he went to register a bond. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because then he got four/five million or R6 million out on the 

property. 

CHAIRPERSON:  Hm, him. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And he then says, we asked him but you are supposed to 

have this pot of money. 

CHAIRPERSON:  Hm. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Where every month the rent was paid into and you are 

supposed to not have a bond there.  Now you do not have the pot of money and you do 

not have the house, because it is bonded up, but of course he has got a beautiful game 

farm and all those type of things. 

CHAIRPERSON:  Now when this happened or when you discovered this was it during 

Mr  

MR ANGELO AGRIZZI:  It was after. 

CHAIRPERSON:  It was after. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because that was specifically why everything had calmed 

down. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And we went to go and see Riaan Hoeksma to move the 

property into his name, because he was asking for it.  

CHAIRPERSON:  Hm, hm.  Okay, thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Does that clarify? 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you.  Let us move on.  Did you have occasion to 

meet with Mr Mti together with Gavin Watson at some stage after his resignation?  I am 

referring to the meeting at 29.6. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who attended that meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Just repeat the question sir.  I did not hear that clearly. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who attended that meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The meeting was attended by Gavin Watson, myself and Mti. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right and what occurred at that meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well he wanted a proposal to be presented that he could 10 

utilise for presentation on the 2010 World Cup Security. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And were you given any tasks? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I was given a task to prepare a security plan and assist 

him wherever possible in doing the presentation that he would at a later stage present.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In relation to the 2010 World Cup? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, did anything else of note happen at that meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Mr Mti got his monthly fees paid over by Gavin Watson. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What did you see? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I saw the grey bag being given to Mr Mti. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The grey security bag? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And when was this meeting and where was it? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  The one close to Savannah? 

T22-LM-576



22 JANUARY 2019  DAY 38 
 

Page 73 of 194 
 

MR ANGELO AGRIZZI:  No this one, this one was actually at Savannah still. 

CHAIRPERSON:  Oh, the one okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Yes, ja and when was it if you are able to remember? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was just before the World Cup presentation. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I would say about two/three months before they did the World 

Cup presentation Chair. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, how did you learn of this payment?  Apart from 10 

seeing the grey security bag being handed over.  I am referring to a discussion that you 

say you had with Gavin Watson. 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, I am not aware of it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In other words what did he tell you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  On the way back, I would drive the car normally.  What 

happened was Gavin Watson jokingly said you see we pay monopoly money, but this 

man delivers on his promises.  That, he called him that fat man, delivers on his 

promises.  He would always call fat people fat, but I am just giving you, he said that 

man delivers on his promises. If he promises something he gets it done. 

CHAIRPERSON:  Joking about Mr Mti? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Yes, but now as at the date of this meeting that you deal with in 

paragraph 29.6 Mr Mti had already resigned from, from Correctional Services is that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Yes.  Now since he had already resigned from Correctional Services 
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what was Bosasa or Mr Gavin Watson seeking?  What benefit did they seek to get from 

him in giving him more money in these grey security bags?  What could he still give 

Bosasa or was it arrears from earlier? 

MR ANGELO AGRIZZI:  This was because, I mean as long as the contract lasted the 

agreement with him and, and Watson was as long as the agreement last, the contract 

lasted he would be paid. 

CHAIRPERSON:  Well I think yesterday you told us that I think I do not know if, if it was 

Mr Magagula one of the members of the Portfolio Committee on Correctional Services, 

I think you told us that when he I think left the Portfol io Committee or left Parliament I 

am not sure payments to him stopped, but with regard to Mr Mti payments did not stop 10 

when he resigned from Correctional Services. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct and I mentioned the other lady as well 

Ms Winnie Ngwenya. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And Ruben Pillay. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So with the junior people. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is what happened. 

CHAIRPERSON:  Hm. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  But because Mti was instrumental, he and Gillingham were 

instrumental in Correctional Services that is why to today they are still being looked 

after. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because those contracts are still in place  
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CHAIRPERSON:  I am sorry. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because those contracts are still in place. 

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  Well till  

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair up to the time I left. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Which was on 15 December 2016. 

CHAIRPERSON:  He was still getting paid? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 10 

CHAIRPERSON:  Monthly? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you and that would have been, this was now you left 

Bosasa at the end of 2016. 

MR ANGELO AGRIZZI:  15 December 2016. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Was my last working day. 

CHAIRPERSON:  So that that, that actually was almost 10 years to the dot from when 

Mr Mti resigned from Correctional Services.  You said he resigned in November 2006. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, you are right  20 

CHAIRPERSON:  So for about at least 10 years thereafter he continued to be paid.  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Money. 

MR ANGELO AGRIZZI:  As a matter of fact Chair. 

CHAIRPERSON:  Hm. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  And I think it is further on you will see in my statement.  I will 

not go there now I had actually refused to do a delivery and Gavin Watson came to 

fetch at, at my house and he did the delivery. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But I will get into it later. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  You have referred the Chair to a conversation 

that took place between yourself and Gavin Watson. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  On the way back from the visit to Mr Mti. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And during that conversation mention was made of 

 Mti, because Mr Mti always delivered on his promises. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  The words used by you here and it may be 

important because Mr Mti had always delivered on his promises. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct.  He always delivered on his promises.  I do not 

understand question. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, hm. 

CHAIRPERSON:  I, I think Mr Pretorius was simply looking at the tense. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  Had an  

CHAIRPERSON:  Up to that stage what you were, your understanding or what 

Mr Gavin 
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MR ANGELO AGRIZZI:  But  

CHAIRPERSON:  To doubt that he would deliver. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Whenever he was, he had made a promise. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you learn anything about the frequency of payments 

and the amount of payments from Mr Watson during that conversation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, it was only later after the conversation that I learnt that it 

was a monthly amount and there was a monthly fee of R65 000 a month, but from then 10 

on I would start accompany to more and more meetings. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you actually see transfers of grey security bags to 

Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I did. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  On how many occasions approximately? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well every month from 20, when he was released from the 

World Cup and even before, but every month that Gavin Watson would go through to 

Mti I would accompany him.  So it is phenomenal.  I mean at least for 24/30 times.  

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  From when he left Correctional Services, because that is 20 

when I really got to know him. 

CHAIRPERSON:  Yes.  So from around end of 2006 up the time that you left Bosasa in 

November 2016. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  There were a number of times maybe 30 or thereabout. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  When you accompanied Mr Watson to Mr Mti. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is  

CHAIRPERSON:  And on some of those occasions there would either you or 

Mr Watson would carry a grey security bag with money to hand over to him.  Is that 

what, is that more or less what you are saying? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Spot on. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Can I just ask you Chair when the Polokwane elections was, 

because there is a timeline there as well that I can refer back to then?  I am just 10 

thinking now when. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZ:  What year was it?  It was in December. 

CHAIRPERSON:  Well Polokwane Conference was, I think was in 2007. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  No, just. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry it just ties up with, with what I was saying.  Sorry. 

CHAIRPERSON:  Okay.  Alright, Mr Pretorius. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you Chair.  Did you become aware at that time of 

any other benefits which the Mti family enjoyed at the expense of Bosasa with the 20 

Bosasa stable? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I did.  I became aware of travelling costs that were paid 

for.  I became aware that apparently a holiday was arranged by Gavin 

brother-in-law Mark 

well to do, arrange flights for the whole family.  I was instructed to just make sure that 

T22-LM-582



22 JANUARY 2019  DAY 38 
 

Page 79 of 194 
 

everything went well.  So I had to open up an account with Blakes Travel and the 

 

studies of the kids and from the previous marriage his son actually worked at Bosasa 

and there would be various other ways that we could assist and, and try and make him 

feel good. 

CHAIRPERSON:  So after Mr Mti had left Correctional Services is the position that 

there was nothing new that he was delivering to, to Bosasa?  It was simply that the 

contract that Bosasa had obtained or maybe I should say contracts that he had, Bosasa 

had obtained during Mr 

the arrangement was that as long as that contract was still going one should be paid.  10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Of course. 

CHAIRPERSON:  Hm, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who is JJ Venter? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He was actually my later father-in-law. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And did you say that that account was used to invoice 

and pay for travel expenses incurred by Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct and other people as well.  Other politicians as 

well would use that account. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 

CHAIRPERSON:  Was your father-in-law alive at the time this account was used? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, we just used the name. 

CHAIRPERSON:  Oh, you just used the name. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was not registered or. 

CHAIRPERSON:  Oh. 

MR ANGELO AGRIZZI:  There was no, Brian Blake from Blakes Travel knew me 
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exceptionally well and he was not interested in being, I just used the name JJ.  

CHAIRPERSON:  Oh, okay thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us just clarify that in case it is a subject of further 

investigation.  Were there tickets booked in the name of JJ Venter or was an account 

registered in the name of JJ Venter? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I submitted all the documentation to the team and with the 

accounts as well.  There are accounts in JJ Venters name, but the tickets and the 

name who actually did the travelling. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So in cases relevant to him, Mr Mti? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right and then you have told the Chair the information 

recorded in paragraph 29.8 that Bosasa paid for the studies of two children. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Of Mr Mti. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Were any other services provided at the home of Mr Mti 

at a later stage after the World Cup? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well there was a security official put there to look after him by 

Bosasa.  Joe Gumede arranged it.  There was an incident one evening I recall where 20 

Mr Mti pulled out a gun and there was an issue there and there was driving under the 

influence.  So those are the type of things.  Is that the answer you are looking for?  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, I am just asking whether security services were 

provided at the home. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  At the home of Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct.  The answer is that is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Aright and what services were those you say the 

provision of a guard? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.   

CHAIRPERSON:  Mr Pretorius I am looking for paragraph which deals with the 

payments of   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes paragraph 29.8. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right you then relate in paragraph 29.8 an incident 

relating to a criminal charge brought against Mr Mti and please if you would deal with 

the information you provide and tell the Chair how you come to know of what you are 

going to tell him? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well I was not involved in the sense that I had to go to court 

and sort out the thing.  But Mr Gumede requested money once, cash money to  he 

needed to bribe an official at one of the courts and it was to pay  to make a payment 

for  to get rid of a drunken driving charge. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know  that is why Mr Gumede requested the 

money according to yourself you know of that obviously? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is true. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you know what he told you obviously. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair that is true. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But are you able to confirm that the money was actually 

paid for the purpose you related? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot confirm that Chair I can only confirm what I gave Mr 

Gumede. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So you are telling the Chair that the reason you gave Mr 

Gumede the money that he requested was the reason related to you by Mr Gumede 

you have no further evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  And would you tell the Chair please of the 

further circumstance referred to in paragraph 29.8 regarding the submission of 

invoices? 

MR ANGELO AGRIZZI:   10 

CHAIRPERSON:  Maybe before he does that Mr Pretorius are you able to recall how 

much money you gave Mr Joe Gumede for the purpose that he told you the purpose of 

getting rid of the criminal charge against Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I cannot recall but it would have been more than just 

pocket change.  It would have been considerable  it would have been between 

R10 000,00 and R20 000,00. 

CHAIRPERSON:  Okay alright.  Thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot remember the exact amount let me rather not say. 

CHAIRPERSON:  Okay no that is fine.  Mr Pretorius you can maybe repeat your 

question. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  In the last five lines of paragraph 29.8 you refer to 

certain circumstances which allowed money to be raised and paid to Mr Mti, how was 

that done? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair and it is not the only one I have to refer to another issue 
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as well that happened and that was with  that involved a business school Ndlala which 

my  I was  I started off with son but there were two  there were two issues and sorry 

my apologies Advocate Pretorius as I said this was done very quickly.  The issue with 

regards to my brother was that my brother Watson said  I happened to be in the car 

with Watson when I went to go and visit a business started by my brother.  The 

business Watson tried to get us to pay Mti because Mti at that stage was complaining 

that he was not getting a salary and the banks were starting to get suspicious and he 

could not deposit the cash.  So he needed to filter money through my brother and put it 

through his business.  My brother was very uncomfortable about it.  I think he did one 

transaction and he terminated it.  He said listen this is not how I was brought up and he 10 

is not going to do it.  So he was very annoyed with me about it.  And basically what it 

was was to pay Mti money and then Bosasa would be invoiced for electrical work or 

whatever work he did for them.  So he was very uncomfortable about that.  And a 

similar situation happened with my son where he started a consulting business and 

what happened was I was asked by Gavin because the son of Mti was not  he was 

going through a rough patch and he needed to be paired up with somebody who would 

motivate him and encourage him.  So unfortunately Watson said well there is Angelo he 

has got a son and my son was doing very well and why do you not set up the two.  So I 

asked my son please can you work with this guy you know develop him, see what can 

happen?   Maybe there is something in the future.  Because he was having 20 

phenomenal problems with this boy.  So he needed a role model, he needed somebody 

to guide and aspire him so  and I am sorry this is not in the affidavit but I will follow up 

in writing.  So what actually happened was my son got involved with  through me I 

made the mistake.  So there was a meeting held I think we had it at Clearwater Mall at 

a restaurant.  I tried to motivate the kid.  Well my son was there, Richmmond Mti was 
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there, I was there and my son was there and the youngster was there his name is 

Vukani and we  we had a chat but nothing happened of it because my son also turned 

around and said look I think he registered the company and then he just canned it.  It 

did not trade a day.  So it was those type of situations that we were always subjected or 

I was subjected to.  You got to speak to this one, you have got to help that kid, you got 

to do this, you got to do that and it started to have a toll on me and on my family 

because my brother who I had raised started looking at me and saying well why?  My 

own son was being brought into this thing.  It was  you know it was terrible.  I mean I 

recall  I recall  sorry I am diverting sorry.  Sorry Advocate Pretorius.   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes perhaps as you have undertaken you could take 10 

your time record that evidence. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes I will. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And if and when appropriate we will deal with that by 

handing in a supplementary statement up. 

MR ANGELO AGRIZZI:  My apologies. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But I would like to clarify what you referred to in 

paragraph 29.8.  Your brother would render fictitious invoices for electrical services 

rendered to Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The money which was then paid by Bosasa was handed 20 

over to Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI: Chair that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And your brother as you say here became uncomfortable 

with this arrangement and the practice was terminated? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  

CHAIRPERSON:  Did you not say your brother only did one invoice? 

MR ANGELO AGRIZZI: I cannot remember exactly I think it was one or two invoices.  

CHAIRPERSON:  Oh okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And he just canned it he was unhappy with it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Chair I am about to move to a new topic.  Oh no I am not 

sure of what the arrangements should be.  I am told that lunch will only be served at 

13:30 and not 13:00 but I am not sure that is relevant to whether we take the 

going to sit until five? 10 

CHAIRPERSON:  Yes today we will sit until five in terms of the arrangement yesterday 

but I know nothing about  about that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, no it should not influence any decision now. 

CHAIRPERSON:  Yes carry on. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am about to move to a new topic, would now be a 

convenient time? 

CHAIRPERSON:  Yes.  From my side I do not mind if we adjourn at half past one if that 

is going to be convenient for catering and lunch purposes for the legal team but I am  I 

do not mind if we adjourn now either. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes I think in this case my feet should take priority Chair.  20 

CHAIRPERSON:  Okay alright.  We are going to take the lunch adjournment we will 

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you Chair. 

HEARING ADJOURNS 

HEARING RESUMES 
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CHAIRPERSON:  Yes Mr Pretorius you may proceed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you Chair.   

MR ANGELO AGRIZZI:  Excuse me Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes Mr Agrizzi. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Can I just for completeness just clarify something before Mr  

Advocate Pretorius begins. 

CHAIRPERSON:  Yes do that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I just would like to clarify 27.17. 

CHAIRPERSON:  One second.  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  In terms of the payment of the dividends into the trust account 10 

of the attorney.   

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I just want to clarify that.  So the dividends from Beta Fence 

would be paid into the trust account of the attorneys and it would then on instruction be 

transferred into the bank account of Bosasa Operations and that would be the flow. 

CHAIRPERSON:  As is. 

MR ANGELO AGRIZZI:  As a transfer of dividends. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So the  there was no need to open up an account for Bopa 

and Phofoga. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay just for completeness. 

CHAIRPERSON:  Are you able to say why it was necessary for the dividends to go to 

account? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  I am  I am willing to tell you Chair. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And the reason is simple because the shareholders would 

have normally had to receive the dividends.  In this instance the shareholders who were 

reflected on paper were actually not shareholders.  So they did not get the dividends. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And a simple search and a request you would be able to verify 

that the dividends were never actually paid to the shareholders they were paid to 

Bosasa Operations. 

CHAIRPERSON:  Yes. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Every single time. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you.   

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry Mr  Advocate Pretorius. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We also omitted to refer to paragraph 29.5.8.  If you 

would go there please and just tell the Chair about the meeting referred to in that 

paragraph. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry could you repeat the paragraph number please? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  29.5.8. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry I am just looking. 

CHAIRPERSON:  That is on page 60 of your affidavit. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ah there we go sorry, sorry I did not see that.   

CHAIRPERSON:   Paragraph 29.5.8. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I together with Andries Van Tonder on instruction from 

Gavin Watson then had to attend to a meeting that was held with Riaan Hoeksma and 

the reason why was that we needed to make sure that he did not present a version to 
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events  of events if he was questioned during an investigation that might incriminate 

any of the parties.  And at that stage and I believe to date he has still not been 

interviewed by anybody from the SIU. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So we attended a meeting to say to him please cover up in 

short. 

CHAIRPERSON:  And he agreed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He agreed. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the events which are referred to in that paragraph 10 

are the events related to the house of Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The one in Savanna Hills that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it might clarity matters a little.  Savanna Hills is not a 

suburb it is a townhouse complex I understand? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair it is a townhouse complex situated if you coming from 

Johannesburg side  if you driving towards the Protea Hotel it is on that road.  It is on 

your left hand side Savannah Hills.  If you need details of the actual I can provide that. 

CHAIRPERSON:  

company for Mr Mti do you have a recollection of what its value was more or less?  

MR ANGELO AGRIZZI:  It was on the market for about R6 million if I am not mistaken 20 

at one stage but that was quite a while back, about ten years ago.  And so the value of 

the property if I compare it for instance to my property I mean it is much more elaborate 

and my property is only valued at about R10 million.  That property would  be valued at 

closer to about R18 million, R16 million between there. 

CHAIRPERSON:  As of now or as at the time when it was built? 

T22-LM-592



22 JANUARY 2019  DAY 38 
 

Page 89 of 194 
 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, no as of now. 

CHAIRPERSON:  As of now. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay so it would be your estimate is that it would be around R18 

million in value? 

MR ANGELO AGRIZZI:  R18. 

CHAIRPERSON:  18. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  If you go please to paragraph 29.9 Mr Agrizzi.   10 

MR ANGELO AGRIZZI:  29.9.  During 2007 Mr Vernie Petersen was appointed as the 

National Commissioner and on numerous occasions I tried to communicate with him  

with him about possible ventures but he would have nothing to do with the Bosasa 

Group of Companies. 

CHAIRPERSON:  Ja just before you proceed on that let me just complete the picture 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Is you evidence that ultimately Mr Mti lost out on that house.  It never 

got registered in his name as had been planned initially? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 20 

CHAIRPERSON:  Even to this day? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Even to this day. 

CHAIRPERSON:  He may have enjoyed the benefits of living in it but he paid rent 

which he  he thought would be returned to him but ultimately it was never returned, is 

that correct? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  So he lost out? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He lost out.  He walked out with only the furniture. 

CHAIRPERSON:  Yes and that was mainly because the SIU had started working  

investigating is it why he lost out? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And there was fear that if it was transferred to him it would just spell 

trouble? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He was given an option of either staying in the house and 

staying in jail or moving out of the house so it could be covered up. 10 

CHAIRPERSON:  Ja thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who paid the rent for that house? 

MR ANGELO AGRIZZI:  At one stage we increased his payment from R65 000,00 a 

month in cash to R100 000,00 in cash.  That was when he left the department.  

Because the department originally was paying for his rent of the property which Bosasa 

had built. 

CHAIRPERSON:  So, so before he  before he left Correctional Services the 

department was paying his rent? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And after he had left the department Bosasa paid the rent by way of 20 

increasing his monthly payment or it just increased his monthly payment and he would 

then pay the rent himself? 

MR ANGELO AGRIZZI:  We increased the monthly payments so that he could pay the 

rent. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Thank you Chair.   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Mr Agrizzi you say during mid 2007 Vernie Petersen was 

appointed as National Commissioner, National Commissioner of which department?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Of the Department of Correctional Services. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You say you attempted to communicate with him about 

possible future ventures but he would have nothing to do with any of the companies in 

the Bosasa Group? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  At around that time was a further meeting held 

with officials of the Department of Correctional Services?  10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Could you please tell the Chair of that meeting?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair a meeting was co-ordinated I was called into the 

meeting it was the  it was not the first meeting, it was the second meeting and at the 

same meeting it was arranged between myself, Gavin Watson, there was a gentleman 

by the name of Khulekani Sitole who used to be the previous chairman  Commissioner 

 

CHAIRPERSON:  He had been  okay maybe let me ask this. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes Chair. 

CHAIRPERSON:  In terms of time or year where are we now in regard to that meeting? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  2007 Chair. 

CHAIRPERSON:  2007? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay so if you say Mr Khulekani Sitole used to be Commissioner of 

the Department of Correctional Services that would have been before Mr Mti or even  
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before that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not too sure when he was. 

CHAIRPERSON:  Ja but you will. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But it was before. 

CHAIRPERSON:  Okay alright thank you.  You may proceed. 

MR ANGELO AGRIZZI:  There was another gentleman by the name of Sbu or I cannot 

recall his surname.  At the time I was told he was the I think the General Secretary of 

Popcru. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That is a trade union? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  I cannot verify that I was told that Chair.  At that stage 10 

you know I was not really interested in the process. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was the subject matter of that meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well the subject meeting was to discuss how they could swing 

Vernie Petersen and get to a solution where he would start communicating with 

Bosasa. 

CHAIRPERSON:  Did you finish telling us the people who attended the meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The one person was Sbu, it was Khulekani Sitole those were 

the people that attended with Watson and myself. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot recall if there were other Bosasa directors at the 20 

meeting. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You say that the subject matter of the meeting was an 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes what happened? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Most definitely.  I was told that the legal ramifications needed 

to be dealt with and we needed to sort, to get strong legal representative. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In particular what did Gavin Watson tell you to do? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What did he say should happen? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He told me that I needed to arrange fictitious loan agreements 

between  that needed to be drafted and concluded between Gillingham and the 

various Bosasa employees for all the moneys. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  All the moneys? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That they had received. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That who had received? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That Gillingham had received and the benefits. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you do that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I did do that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Where are those agreements? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Those agreements are currently with the attorneys and with 

the various Gillingham himself and the people. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you have any in your possession? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I mark here Annexure L which is the only thing that I had in my 

possession relating to that and that refers to a declaration that he made to the 20 

Commission at that stage with Mti, which was back dated so that it coincided with when 

Mti was the Commissioner, that basically said that he had declared some of the loans.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, let us take that step by step. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Perhaps I pre-empted your evidence.  In 
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paragraph 29.23.2 you say that you were also instructed to do something by 

Gavin Watson in relation to the outcome of the raid or the search and seizure operation. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I had to prepare a declaration in terms  on behalf of 

Gillingham declaring that the money and the benefits he received were in fact loans to 

Mti and I had to back date the declaration.  Mti was then to approve the declaration and 

hold on, given back to Gillingham and I then took the declaration.  I got Gillingham to 

sign it, took the declaration to Mti where I met him at the Protea Midrand who after  he 

did not want to sign it, but after I had spoken to Watson over the phone handed him the 10 

phone he then agreed to sign it.  And it is reflected in Annexure L.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, before we go to Annexure L, let us just get two 

things clear.  You took the declaration to Mti at the Protea Midrand? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You asked Mti to sign? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Mti initially refused? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You phoned Mr Gavin Watson and spoke to him? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You then handed the phone to Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Whilst Gavin Watson was still on the phone? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And a discussion probably took place, is that correct?  
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MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Mr Pretorius do you want him to give more of that evidence himself?  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am just summarising and then he can add anything 

more. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  After that discussion, what did Mr Mti do? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well after that discussion what can I say, Mr Mti what did he 

do? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, no he just left it.  I mean he just gave me the document 10 

back. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Sorry? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He back dated and he signed it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  He signed it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, I thought that was in my statement, I thought you had 

seen it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, I am just taking it through step by step. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It might have been unclear. 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, no, after he had spoken to Gavin Watson on the phone he 

gave the phone back to me.  He received an instruction from Gavin Watson and he just 

did as he was told.  He just signed and gave it back to me and it was back dated. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Would you go to page 349 of the bundle, which is the 
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cover page and then there is a document at page 350? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What is this document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That document is, every year I was told that I was explained  

it was explained to me that they do a declaration of any gifts or anything that needs to 

be declared.  This is a document that we got typed up. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who got typed up? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Patrick Gillingham got it typed up.  Well I assisted typing it, he 

got me the letterhead. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And this document was typed? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is a document signed by POC Gillingham? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it reads: 

 

 It is addressed to the Commissioner? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At that time Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it reads: 20 

"Our personal discussion on this matter refers:  Since the 

document which is designed for the disclosure of the financial 

status for SMS members does not make provision for the 

information on personal loans.  I wish to bring the following to 

your attention as discussed.  I have entered into personal 
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agreements, arrangements with private individuals for 

assistance for my house and other personal assets.  I wish to 

place on record that these individuals are not members of this 

Department, nor are they employed by government.  For your 

i  

 And there is a signature, do you recognise that signature? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it is against the date 12 April 2006? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is this the document that you were referring to? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is the document. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is it signed by anyone other than Mr Gillingham? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, it is also signed by Richmond Mti. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  There is a handwritten note on that document. 

CHAIRPERSON:  I am sorry.  When you say it is also signed by Mr Mti, are you saying 

the same document or a similar document is signed by Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, it was the same document, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am getting there, Chair, it is the handwritten portion in 

the bottom right hand corner. 

CHAIRPERSON:  Is the signature that appears at the right hand corner the bottom of 20 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Just above my signature, yes, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well page 350 is initialled by two persons, presumably 

as you said yourself and one other? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  That would have happened when this document was 

commissioned? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  By this document I mean the affidavit and the 

Annexures? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But the particular memorandum that we are referring to 

has some handwriting in the bottom right hand corner.  Do you see that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And if I can read it, it reads: 10 

Noted  

 And I cannot really read what it says thereafter, can you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Does not interfere, is it interfere? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

MR ANGELO AGRIZZI:  Or to the Department. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay.  Do you  you were at the meeting that you have 20 

just referred to.  Were you present when this was signed by Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was present. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And were you present when the note was made? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was present. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who made the note? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Mr Mti. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  So at the meeting you have referred to the 

document was produced, there was a discussion with Mr Watson and pursuant to or 

after that discussion a note was placed on the document and signed in your presence 

by Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You speak of Mr Peterson, Vernie Petersen, 

Vernie Petersen again in paragraph 29.24 and the period late 2008, what happened 

then? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well during late 2008 we still could not speak to 10 

Vernie Petersen, so he was sort of moved to the Department of Sports and Recreation 

and the lady who was at Sports and Recreation as the Director General was moved and 

appointed as the National Commissioner of the Department of Correctional Services.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who was that person? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That person was Xoliswa Sibeko. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And that is Xoliswa[spelt]. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I think it is pronounced Xoliswa. 

CHAIRPERSON:  Yes, Xoliswa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And Sibeko[spelt]. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 20 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now after she  you say she was appointed as the 

National Commissioner for the Department of Correctional Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  After that appointment did you receive information 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well now we have a travel company with no records? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I think I explained it earlier that there was a certain computer 

that was used for Bosasa or certain computers that were used for the Bosasa account.  

So it was not that they had no records.  They had records but they had just the total  

figure as an opening which would be an opening balance when they start the next 

month. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes then I do not understand the allegation in paragraph 

30.5.  Would you explain that please to the Chair? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  No that was not to do with the  that is to do with the 

Bosasa records not with regards to Blakes records. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Not with regard to? 

MR ANGELO AGRIZZI:  

clarify. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes please. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Will you tell what happened there? 

MR ANGELO AGRIZZI:  So what happened is there was a certain employee that was 

instructed because Great Planes would refer you to an amount.  The auditors migh t 

very well come and say can we pull that invoice please?  So what would happen is this 

lady was instructed by Gavin to rewrite every single travel invoice.  20 

CHAIRPERSON:  In Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  In Bosasa because unfortunately Blakes Travel would use a 

carbonised invoice book so they would write accommodation for Mti at the Paxton Hotel 

on this date.  This was his extras, that is their commission ten percent and that is the 

total.  Then that would be transferred onto a statement.  So you had to now rewrite that 
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invoice you could not really scratch it out because there were three copies.  So Matel 

Wils  sorry I just want to correct that because I had slipped out the name.  This person 

would and  sorry I did not want to mention her name for fear of safety. 

CHAIRPERSON:  Yes no that is fine. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay they do have the name of the person.  The person would 

write out the invoice but instead of now putting Mti they would write there Agrizzi and 

they would put it in my name. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Ja. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Then that invoice would be attached and be given back to 

Blakes Travel, their copy, the other copy would be retained in their accounts folder.  

Does that explain the question Chair? 

CHAIRPERSON:  That was in relation to the period preceding the destruction of 

evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That pre  no it was not preceding the destruction of evidence 

it was post the destruction. 

CHAIRPERSON:  No, no, no I understand that the writing up afresh of information.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Was post the destruction? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  But I want you to confirm whether the  the information that was 

being written up now related to what had happened prior to the destruction? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay alright. 
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Mr Watson related to you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He said they were looking for specific documents and specific 

transactions. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I was just told to be at the office. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you go to the office? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I did. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And when you arrived there did you find Mr Watson 

there? 

MR ANGELO AGRIZZI:  As a matter  I found him in his office. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who else was there? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Andries van Tonder was with him. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And did you receive any instructions? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, the instructions were, they gave at that stage -  I cannot 

even remember, but at that stage Andries was ahead of me, we were instructed to go 

through all the offices to have a look at anything possibly incriminating evidence, the 

information that Gavin received from Mr Seopela was that they were looking for the sale 

of shares agreement in respect of Phezulu Fencing as well as the agreement between 

Gavin Watson and Mti for the payment of money in return for an undertaking from him, 

they were not sure that Bosasa would be given preference in the awarding of tenders 20 

with Correctional Services. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did such a document exist? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, it did. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  How do you know that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because I saw the document and I actually made a Photostat 
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of that document. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And do you have that Photostat? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Unfortunately I do not have that Photostat. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So if I understand you correctly you saw a document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Being an agreement between Gavin Watson and Mr Mti 

for the payment of money in return for an undertaking to favour Bosasa in relation to 

the awarding of tenders? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was a three page document and it was very specific. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And did it say what you have said in paragraph 31.3? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is exactly. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And were you instructed to look for any particular 

documents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, we were instructed to look for them. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Those documents to which you have just referred? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Did you find those documents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  We found those documents. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What did you do in respect of those documents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well in terms of  are you referring me back now to 31.3?  20 

Because you are asking me if we found them? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No I am dealing with 31.4.  What did you  you found the 

document and then what did you do with them? 

MR ANGELO AGRIZZI:  We removed the documents, Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes, I am sorry, I am sorry Mr Pretorius, before you proceed.  Just to 
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go back to 31.3. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Chair? 

CHAIRPERSON:  You say you found a document that appeared to be an agreement 

between Mr Gavin Watson and Mr Mti about that Mr Mti would ensure that Bosasa was 

favoured in terms of contracts from Correctional Services and he would be paid by 

Mr Gavin Watson that is what you say? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  And you said you made a photocopy of that agreement, did I 

understand you correctly? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 10 

CHAIRPERSON:  But you proceeded and said that you do not have it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not. 

CHAIRPERSON:  Did it get lost in the meantime or? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, they were all packed together and they were stored.  

CHAIRPERSON:  But you saw it, you had it for some time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Chair. 

CHAIRPERSON:  So you had had a chance to read it properly? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  Ja, okay thank you.  It was signed by both? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was not signed, it was only signed by Gavin Watson.  I 20 

cannot recall if it was signed by Mti.  I know that it was signed by Tony Perry as a 

witness. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot recall seeing Mti

you that I had seen it, I cannot recall it. 
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CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It seems improbable if not very strange that such an 

arrangement would be recorded in writing and signed. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was done. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you have any comment? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was done.  It was recorded in writing. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what is also a matter of some concern in relation to 

your evidence Mr Agrizzi is that yesterday and previous days you have testified not 

once but I think more than once that it was Gavin Watson

reduce things to writing and never to sign anything.  If this was an exception it is a very 10 

unusual exception. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I think that Mr Richmond Mti perhaps knew Gavin better than 

all of us and he insisted that there be a signature. 

CHAIRPERSON:  But Mr Mti too would know that this was a wrong agreement what 

they were agreeing to do was wrong and he probably would not like there to be a 

written record of what he was a party to. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, you will see later on that the agreement was actually 

found much later on and it was actually the  it was then shown not only to myself but 

to somebody else as well and then handed back to Mr Watson. 

CHAIRPERSON:  But you say you are not sure about Mr Mti20 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I can guarantee you that the signatures that were on 

the document were very noticeable signatures.  They were Gavin Watson and 

Tony Perry and there 

signature, I cannot recall.  I have seen his signature on one other document and that 

T22-LM-609



22 JANUARY 2019  DAY 38 
 

Page 171 of 194 
 

was post the fact when we got him to sign the acknowledgement of debt and that is why 

I cannot comment.  I cannot say that was his signature. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  His name was there, but whether it was his signature or not I 

cannot say. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Perhaps that evidence Mr Agrizzi will be tested in due 

course under cross-examination, but for the present it seems that even on your own 

evidence Gavin Watson would no sign documents, because as you say he did not want 

to be held accountable for any evidence that appeared in writing. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am sure as my colleagues start presenting you will see that 

he did maybe sign one or two documents that were important. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

CHAIRPERSON:  I am sorry Mr Pretorius he has not finished.  Mr Agrizzi has not 

finished, so say what you wanted to say? 

MR ANGELO AGRIZZI:  So there are the odd occasion when he would slip up and he 

would sign something and if you recall this started off in 2003/2004 at that stage it was 

very bullish in the company and I can tell you what I saw and I saw the signature.  

Other people will testify as well and then yes we are welcoming, I am welcoming the 

cross-questioning. 20 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Just to put the perhaps obvious follow up question if 

Mr Watson signed only when he slipped up or only on the odd occasion in other words 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is rather remarkable that the recording of an unlawful 

transaction would be such an exceptional circumstance? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was a major deal for the company.  I think, Chair, I can only 

attest to what I saw. 

CHAIRPERSON:  Yes, no, no, obviously you can understand why Mr Pretorius is 

asking you the questions that he is asking you and I am asking you the questions I am 

asking you.  Simply because the question would be what would be the value of that 

agreement to both Mr Mti and Mr Watson.  They could not go to court and use it if they 

did not comply with their obligations. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I know that, and you know that.  It seems to me that 10 

they did not know that.  It is as good as having the side agreements in terms of fronting 

and giving somebody shares, it is the same thing.  It is illegal you cannot do it.  

CHAIRPERSON:  Yes, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, you say then that in relation to these documents 

that you were asked to look for and remove that you in fact removed the documents?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, we did. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What do you mean by removed the documents, is that 

the putting in storage that you referred to now? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, what we happened was that we put them into storage, we 

just packed them into the boot of my car, because he wanted them out of there and we 20 

took them and we stored them on a farm. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, and then did something later happen in relation 

to these documents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was that? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  There were newspaper reports coming out that were 

rehashing the whole SIU investigation.  Gavin Watson approached not me, but 

Andries van Tonder and myself only at a later stage to say to us we need to go and 

destroy the documents.  So what I am trying to say is Andries came to me and said to 

me that we have to go and destroy the documents.  I then phoned Gavin up and 

checked with him are you right and he said I want you to go and destroy documents.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you do that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He asked us to look specifically for the document he was 

concerned, because he had not seen the document yet that he had signed between 

himself and Mti. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That is the document you refer to in your evidence now. 

MR ANGELO AGRIZZI:  31.6.  That was the only document that we had to hold back 

for him. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

MR ANGELO AGRIZZI:  We want that document. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So you did not destroy that document.  What did you do 

with it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No.  As I said to you earlier I had made a copy of it.  So the 

copy that I made was not then, my correction.  I got a bit confused.  It was 31.7.  Then 

what happened there was we took the document to him and he was very relieved, 20 

visibly relieved, because he thought that would be the end of his life.  He then put it, he 

shredded it by hand.  He put it in a ziplock bag.  You know the sandwich bags that you 

get and he put lots of water with it and just kept making like a papier-mâché and then 

flushed it down the toilet and he was very relieved. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We are going to now get onto matters relevant to the SIU 
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Report and you introduced a topic at paragraph 32 of your affidavit on page 6 of 

EXHIBIT S1. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Before Mr Pretorius asks you questions on that, did the raid happen? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair no, nothing happened. 

CHAIRPERSON:  It did not happen? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The only thing was that we had reached an agreement with 

the SIU that they could come and copy the servers, but there was no raid.  10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Well not that nothing happened.  Something did 

happen. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But it could not be described in your mind as a raid. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Not at all. There were not blue lights and flashy cars like you 

see on TV with the, when the Scorpions used to go and arrest and raid.  There was 

nothing like that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We will refer in due course to detailed evidence in regard 

to what happened. 

CHAIRPERSON:  Okay. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  On 6 January 2009, I am not sure it is in dispute, the 

Department of Correctional Services apparently awarded Bosasa Operations (Pty) Ltd 

a new catering contract. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the number of that contract, which becomes relevant 
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later, apparently HK14/2008. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  For what period was this contract? 

MR ANGELO AGRIZZI:  This was a three year contract. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the documentation used for the prior catering 

contract tender was that same documentation again used for the second catering 

contract awarded to Bosasa. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well in terms of the specifications, correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Now in paragraph 32.2 you refer to a meeting.  

Let us tell the Chair about that meeting please.  Between who was this meeting?  10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well in terms of that period of time a meeting was arranged 

between the representatives of the SIU.  So we had heard all these rumours that they 

were investigating Bosasa and all that.  So the suggestion was made have a meeting 

whit them and find out.  So we had a meeting with the SIU. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who is we? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Myself, Andries van Tonder, Gavin Watson was not there.  He 

would not attend that.  He was, he was rather be away from that.  Frans Vorster was 

there, Brian Biebuyck was there and if I remember correctly 

Advocate Lourens ] was there and basically we had the meeting with the 

SIU.  There was Zuid Jacobs I think that was there, Clint Oellerman was there and 20 

there were various other people from the SIU.  Those were the people who were there.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Oellerman? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Can you spell that, Clint? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Oellerman. 

T22-LM-614



22 JANUARY 2019  DAY 38 
 

Page 176 of 194 
 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Oellerman. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is like a school test.  O-E-L-L-E-R-M-A-N. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well I am sure that name appears in documents. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, it was. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That we will refer to in due course, but this meeting did it 

take place subsequent to another communication between? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Bosasa on the one hand and the SIU on the other? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was that communication? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  So the meeting, the, the other meeting was sorry we cannot 

have the servers checked now, because we are busy with month end and year end.  So 

we tried to postpone it.  So it was a letter of postponement. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You refer in paragraph 32.2 in the second sentence to a 

communication. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That preceded the meeting. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was that communication? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That communication was to say that we have heard via the 20 

press that we are being investigated and we would like to have information regarding 

that so that we can tender our assistance. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Going forward. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the meeting then took place.  Was any; what was 
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the outcome of that meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well a date was arranged for the investigation and for the 

mirroring of laptops and that type of thing. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So do I understand you correctly, it was agreed with the 

SIU precisely when they would come to image the hard drives and laptops at Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  The date that was arranged in that meeting with 

the SIU did it remain or was it changed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was changed Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Why? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well it was changed because it was postponed on instruction, 

because we needed to give enough time to the IT Specialist to actually remove 

potentially damaging information. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who instructed the postponement? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well the postponement was instructed by myself and 

obviously I was instructed by Gavin Watson. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right and did representatives of the SIU eventually 

make mirror images of hard drives and laptops? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  In paragraph 32.5 you talk about interaction 20 

between two Bosasa servers. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Please explain to the Chair what you are saying there. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So for redundancy purposes you would have two servers.  

The one being a Bosasa main server.  The other one was linked to another server.  
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That is how I understand.  I am not an IT Specialist, but when something is done on the 

one you can actually monitor it on the other one.  So it is a mirror image.  You have to 

arrange with a chap by the name of William Brandon and Max Leeson and those two 

youngsters have actually studied with one of the nephews and they were very trusted.  

So he, Gavin, personally arranged with them as he had a relationship with them to 

monitor what the representatives of the SIU, I think it was a Mr Jacques Malan who was 

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, we will hear of Mr Malan later, but. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To simplify things whilst Mr Malan or other 10 

representatives of the SIU were copying the data on the server that activity was being 

monitored on a connected server by the two gentlemen referred to in your affidavit? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Were the two gentlemen you refer to entrusted with any 

other task? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot; yes they had to delete potentially harmful information 

that was on the, on the server.  I think we actually mention it here. 

damage or implicate Bosasa prior to the mirror image being 

 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Let us deal with paragraph 33.1 then.  Did you 

ever see a copy of the SIU Report? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  When did you see it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry? 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  When did you see it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was sent a copy by Biebuyck. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, when? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was actually in Paris at the time with Andries van Tonder, 

Gavin and we were on a holiday trip. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Can you recall more or less when you saw it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was in 2009.  I cannot remember.  Well let us think, it was 

summer in Paris. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And in paragraph 33 you list some of the contents of the 

report. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Containing information that you say you were indeed 

previously aware of and then you list a number of items in paragraph 33.  Just please 

 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Chair. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I will read them out. 

1. Furniture bought for Gillingham and Mti. 

2. Architectural fees. 

3. Certain holiday trips paid for. 20 

4. Certain cash deposits. 

5. Certain vehicles purchased. 

6.  

7. Provision of Forex for travel allowance. 

8. Certain repairs and maintenance on houses. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  The third is the Televisions or CCTV Contract. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the fourth is the Fencing Contract. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So it is only those four contracts between those two 

parties or sets of parties that are dealt with in this report. 

MR ANGELO AGRIZZI:  In this report, you are right. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We know of course that there are many other contracts 

tainted with the type of evidence that you have given.  Is that correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  The allegations that were investigated which 

came from the Public Service Commission and the Office of the Auditor-General are 

listed in the middle of paragraph or in the middle or page 279.  One of the more serious 

allegations referred to and those are the words in the executive summary are:  

1. Firstly an irregular relationship existed between Bosasa or members of  the 

Bosasa Group of Companies and secondly DCS, Department of 

Correctional Service Officials namely the former Commissioner of 

Correctional Services Mr L Mti, Commissioner Mti, and the DCS Chief 

Financial Officer, Mr P Gillingham. 

2. The second allegation is that Commissioner Mti and Gillingham may have 20 

unduly received benefits as a result of the award of some of the contracts 

awarded by DCS to Bosasa and its affiliates. 

3. The third allegation are two tenders namely the Kitchens tender and the 

Access Control tender were irregularly extended, and 

4. Bosasa and its affiliates were responsible for drafting the bid specifications 
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Bosasa in an unduly advantageous position with reference to 

its competitors, but it would also have exposed the Department 

of Correctional Services to civil suits from unsuccessful 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  In terms of Bosasa was given unduly advantage position that 

is correct.  I cannot comment with regards to exposing DS2 as civil suits.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  We do know there were civil suits and the evidence 

will come through later. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report continues and this is the executive summary 10 

on page 280 to read: 

Commissioner Mti received financial benefits from Bosasa after 

 

 Now you have given your own evidence in this regard from your own 

recollection. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You gave no evidence to the SIU investigation in respect 

of this finding? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, I did not. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So they must have got it from a source other than you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It continues: 

 for such benefits 
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 It goes on to say: 

both employees of the Bosasa group were instrumental in 

effecting th  

 What is your comment there? 

MR ANGELO AGRIZZI:  My comment is quite simply that this is correct and  but the 

instruction to Mr Mansell is not clarified and I think that is probably going to occur now 

when the further investigation takes place, but the statement that is made is correct.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report continues to conclude: 

10 

 

 Do you agree with that?  Is it consistent with your own knowledge? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I can now agree to it, Chair, at the time I did not know about 

the rewards that were happening, that was happening without me knowing at that 

specific time.  I now know and I can confirm. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  And the conclusion in the last sentence of the 

first paragraph on page 281 reads: 

 

 20 

Commission Mti on 17 May 2005.  Do you recall that fact? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do recall it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is it correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The SIU then sets out in the executive summary its 
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recommendations and we must remember these recommendations were made during 

or about 2009.  Firstly that the DCS considers instituting civil proceedings for recovery 

of losses.  Secondly that the DCS considers instituting disciplinary proceedings against 

Gillingham, Commissioner Mti no longer being in the employ of DCS and thirdly that the 

NDPP considers instituting criminal proceedings against Gillingham, Commissioner  Mti, 

not be office bearers of Bosasa, that they also be considered for prosecution in the ir 

personal capacities. 

 For present purposes the recommendation to the NDPP in 2009 in summary 

 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What actually happened we will deal with insofar as we 

are able in due course as part of your evidence at least at this stage.  The executive 

summary then continues on page 281 to deal with findings in respect of the access 

control tender HK2/2005.  You have given evidence about that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you recall that reference HK2/2005? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And is that a reference which coincides with your 

recollection of the detail regard to the evidence that you have already given? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report says: 

within the Bosasa group on 11 April 2005.  

 Correct? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In the next paragraph there is comment on the 

deviations or alleged deviations from supply chain management rules.  We need not go 

there, but I want to go to the last paragraph on page 281. 

illingham outside of his normal 

duties played an integral role from the outside in the 

procurement process and was irregularly instrumental in 

 

 What do you know from your own knowledge of that statement Mr Agrizzi?  

MR ANGELO AGRIZZI:  My knowledge is that Gillingham assisted by Mansell drew up 10 

the final specifications that formed part of the bid document.  That is really what I can 

say, I was involved with designing a system and that was then put together and formed 

part of the final document. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  When moneys were paid to Gillingham by Bosasa did 

you know whether Mr Gillingham was influential or exercised influence in respect of the 

decision to award the contract? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I knew about it.  I knew he was influential. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Over the page, page 282 the first paragraph reads: 

Bosasa was irregularly involved in drafting the bids 20 

 

 Let us just pause there a moment before we comment on the allegation.  

Reference is made to the witness.  It is evident from the SIU report as a whole that 

someone from within Bosasa gave evidence to the SIU. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

T22-LM-624



23 JANUARY 2019  DAY 39 
 

Page 15 of 139 
 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We need not name the person, but it appears that 

evidence from within Bosasa to the SIU was used in the compilation of this report, 

that was not your evidence. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  It goes on to say: 

prepare specifications in line with the technology Bosasa was 

e 

specifications prepared by him were drafted in such a manner 10 

that the security aspects afforded Sondolo a clear advantage 

over the other bidders.  The witness subsequently identified a 

number of similarities between the specifications prepared by 

him and  

 Are you able to comment on the correctness of the allegations in that 

paragraph? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, the accuracy is perfect. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It goes on to read: 

s their Cyber Security Expert, a 

document entitled CCTV bid doc was retrieved from the DCS 20 

and Bosasa systems.  The document contained specifications 

for the access control tender.  Version 2 of the document was 

found on the Bosasa system whilst version 4 thereof was 

emailed by Gillingham from an email address belonging to 

Bosasa to Mr S Mlombile, Acting Chief Deputy Commissioner 

T22-LM-625



23 JANUARY 2019  DAY 39 
 

Page 16 of 139 
 

Corrections of Department Correctional Services.  

 Do you know of your own knowledge anything of what is said in that 

paragraph? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not know, Chair, I have never met Mr Mlombile at any 

stage, at any time. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us just clarify.  The access control tender, under what 

name did you know that bid to be? 

MR ANGELO AGRIZZI:  My understanding was that that was the HK2 of as reflected 

here and that was the access control tender itself. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you have given evidence about that? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Previously. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report continues: 

close connection between Gillingham and Bosasa the 

probabilities point to the fact that he must have been aware of 

 

 To your knowledge quite apart from what is said here was Mr Gillingham 

aware of the irregular participation by Bosasa in drafting the specifications? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I cannot comment on what if he was aware or not, 

Mr Gillingham.  I cannot comment on what he was thinking. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Were there communications between  well not on what 

he was thinking but what he was thinking but on your knowledge of the information 

received by him or not received by him as the case might be from Bosasa, in other 
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words were there communications, electronic communications between Bosasa and 

Gillingham regarding the specifications? 

MR ANGELO AGRIZZI:  There was communication.  Regarding the specification I 

cannot remember exactly what was discussed or communicated there. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, but you were instrumental in preparing 

specifications? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Were these specifications and in whatever form sent 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  My understanding was I would send it to two email addresses 10 

that were given to me.  I might have, I cannot comment, I am not sure if I  sent it directly 

to Gillingham or via one of those email addresses to Gillingham.  I cannot recall.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You are entirely correct.  You do recall having said in 

your evidence that documentation including specifications was in fact sent to those two 

email addresses? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  There is evidence later on in the SIU report as to the 

persons who would have received the information at those addresses. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And we will get there.  The next paragraph is not 20 

something that you would know directly, but perhaps it should be placed on record at 

that stage Chair.  It reads: 

previously been engaged by the Department of Correctional 

Services to assist in drafting specifications for tenders involving 
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technical detail the evidence showed that the Department of 

Public Works was excluded by Gillingham and 

Commissioner Mti from the procurement process for this tender 

 

Now you yourself Mr Agrizzi gave some evidence and made some comment in regard 

to this. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is; that is true Chair and there was upset from the 

Department from Public Works on why this was, the process normal process was 

derailed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We continue on page 282. 10 

was reduced from 30 to 21 days without any apparent or 

justifiable cause.  Given the technical nature of the tender and 

the bid the shortened period for submission of bids allowed 

 

What do you say about that statement? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair that is true. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, we have dealt with the technical nature of the 

tender.  Let us continue, but perhaps you should comment.  The nature of this tender 20 

and the knowledge and information required in relation to the technical detail.  Was that 

substantial? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair the information that we gathered was because we had 

been working there.  So we understood the pitfalls what needed to be done.  We had a 

good team working there.  The provision of a security system.  We knew exactly what to 
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design.  So we had the upper hand.  There was absolutely no ways given the fact that 

they had reduced the tender submission date from 30 days to 21 that anybody could 

compete with us. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And that is confirmed in the next paragraph Mr Agrizzi 

which reads: 

therefore had knowledge of the correctional centre environment 

the probabilities point to the fact that Sondolo enjoyed a 

significant advantage over its competitors because of its 

 10 

You have confirmed that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is what I confirmed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And in those circumstances nevertheless the submission 

bid period was reduced from 30 to 21 days. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The last paragraph reads: 

before the closing of bids, but was still awarded the tender.  

 20 

Is that a correct statement? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I refer to that in my affidavit as well. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it is correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And once again on page 283 the SIU Report concludes: 
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financial benefits from Bosasa after the award of this and the 

previous tender.  The SIU was unable to find any lawful course 

for such benef  

And then it proceeds to make further statements consistent with its statements in 

relation to the previous contract.  Paragraph 2 reads that is the second paragraph on 

page 283: 

ial 

investigation as in the case of Gillingham.  I into benefits 

Commissioner Mti may have received from Bosasa because of 10 

However the limited evidence gathered by the SIU indicated 

that he received benefits from Bosasa a few months before the 

 

Now you have given evidence of the granting of benefits to both Mr Gillingham and 

Commissioner Mti over a period of time, but can you comment on that particular 

allegation regarding benefits given a few months before the Access Tender was granted 

to Sondolo? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I found out when I received the report from the SIU that that it 

happened.  I at one stage confronted some of the senior management in Bosasa and it 20 

has been confirmed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then the third paragraph on page 283 reads: 

Commissioner Mti on 4 August 2005 in light of the irregular 

benefits received by him the extension of this contract was 
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Do you; are you able to confirm as I think you have already stated in evidence that the 

Access Control Contract was indeed extended by Commissioner  Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I confirmed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then once again in the executive summary 

recommendations are made that the Department of Correctional Services considers 

instituting civil proceedings.  That it considers instituting disciplinary proceedings and 

that it recommends to the National Director of Public Prosecutions that criminal 

proceedings be instituted against Gillingham, Commissioner Mti, Sondolo, Bosasa and 

others.  [Intervenes]. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am aware of that, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Once again it is worth emphasis Chair that this 

happened in 2009.  The executive summary continues with the third contract or tender 

 Agrizzi you gave substantial evidence in regard to the Fencing Tender 

the circumstances preceding its award and its award to Bosasa. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you recognise that reference number, HK24/2005? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is it the same contract  20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To which you referred earlier in your evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair that is the same contract. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  The first paragraph reads which is consistent with 

your evidence: 
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e Fencing Tender was awarded on 29 November 2005 to 

Phezulu Fencing (Pty) Ltd an affiliated company within the 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report continues to deal with deviations from Supply 

Chain Management Directives, but we needed not deal with those with you.  The third 

paragraph states: 

that Gillingham outside of his normal duties played an integral 

role from the outset in the procurement process and was 10 

irregularly instrumental in the developing of the tender 

 

Are you able to comment on the correctness of that allegation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

The report continues: 

here was a heavy waiting in the evaluation criteria in favour 

of the integration of the fences with the computer software 

system namely the ON-IMIS System which Sondolo introduced 

through the Access Control Tender.  This waiting accordingly 20 

favours Phezulu  

Basically what was being said there is that in relation to a prior contract a software 

system had been introduced and in the evaluation criteria access to that system had 

been emphasised.  You gave similar evidence in your testimony earlier.  Just explain to 

the Chair firstly whether this is correct and secondly what has been said here?  
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MR ANGELO AGRIZZI:  Chair this is correct, because what this does and this was the 

whole plan from the beginning was to encapture the Correctional Services by having 

the network as I explained, having the system the platform.  So it is like having an 

Apple iPhone.  Once you have got an Apple iPhone you have go the iCloud you have to 

use it and you end up with an iPad.  Then you end up with a Mac Air and that was the 

whole concept behind the state capture here of Correctional Services was to put a 

system in there.  Make every other tender reliant on that system.  Then you controlled 

it. 

CHAIRPERSON:  So in a way, in a way you, you can always say there was a tender 

and different companies, you know, put in their bids and Bosasa won, but actually the 10 

whole thing would have been manipulated in such a way that the, the winner could only 

be Bosasa or whoever Bosasa wanted to win. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So particularly in relation to this computer software 

system I understand that no other competing bidder could comply with the evaluation 

criteria because it did not have access to that system. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And if they did have access to it if we did  I would not say 

they did not have access.  They had access, but it was ludicrously high.  So they would 

have to spend 20/R30 million to have access to the system which would then increase 20 

their pricing. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Thank you for clarifying that.  By access to the 

system I mean access to the system that had already been installed and was being 

operated by Bosasa.  They could buy the system elsewhere I presume. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, they could, but they could not have access to the system 
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on site. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  The report continues in the next paragraph to read: 

payments were made to Phezulu at the outset of the contract 

 

Do you know anything about that allegation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, for school dumping took place and what actually 

happened was it was very strange, because the department wanted a guarantee, a  

bank guarantee, but at the same time they wanted a payment plan.  So a payment plan 

was created and what happened was they would check the bond stores, because we 10 

had equipment in bond.  They would check that, sign off on that and then make 

prepayments, but a considerable amount of money was prepaid.  I think it was well over 

R100 million. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Without the goods having been delivered or installed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The goods were in a bond store sir.  I just want to correct one 

thing.  That there were bond stores all around the country and they were told this is 

bond store.  I do not know if they ever checked.  I personally cannot comment on it, 

because I did not run that project in detail. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well let us continue, but you used the word fiscal 

dumping. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is dealt with later in this paragraph.  So perhaps we 

should get there before we explain the concept. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sure. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The paragraph continues: 
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this tender in terms of the contract provisions.  90 percent of 

the contract price was payable on deliver of the raw materials 

 

Is that a correct statement? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot recall that specific amount.  If it was 90 percent or 70 

percent. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But a large percentage.  Can you confirm that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was a major percentage. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 10 

is contract resulted in DCS making very 

large payments to Phezulu at a very early stage of the 

 

Can you confirm that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Without any reference  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, one at a time we must speak otherwise the record 

is not going to read very well. 

20 

year the SIU concluded that this was a case of fiscal dumping.  

That is to say when departments spend large amounts of 

money just prior to the financial year end to use up their budget 

irrespective of whether the department gets value for money for 
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  Is this 

what you mean? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is exactly what I mean Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

The report continues: 

be erected by 17 March 2006.  At the compulsory briefing 

session for this tender Gillingham confirmed that the erection of 

the fences was to be effected by 17 March 2006.  Two bidders 

submitted project plans that complied with this deadline.  10 

However Phezulu submitted two project plans in terms of which 

they undertook to deliver raw materials to the site by 

17 March 2006, but would install the fences at a much later 

 

Again evidence of undue advantage to Phezulu, but do you know anything about those 

allegations? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am aware of them, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Are they correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  They are correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Are they correct? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  They are correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  We learn there that Mr Gillingham was part of the 

Bid Evaluation Committee for this tender.  Were you aware of that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was aware of that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   
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The report states: 

above nought out of six for time and Phezulu a full six points.  

Despite the fact that its projected plan did not comply with the 

 

So what is being said here is that two bidders said that they would comply with the 

timelines for the installation of fences. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  They got nought out of six from Gillingham.  Phezulu 

said it could not comply, could only install the fences at a later date.  It got six out of six.  10 

Were you aware of that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Perhaps they changed the scales of rating.  I do not know.  

Maybe he did not understand it.  I was not aware of that Chair until I had seen the 

report. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well the  

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report then says perhaps understandably. 

 20 

Let us go on.  The third paragraph on page 285 reads: 

evidence clearly indicates that Gillingham had received 

financial benefits after the award of this and the previous two 

tenders.  The SIU were unable to find any lawful cause for such 

benefits being made to Gillingham and the evidence further 

T22-LM-637



23 JANUARY 2019  DAY 39 
 

Page 28 of 139 
 

shows that Mansell and Smith with close connections to 

Bosasa were instrumental in affecting these benefits to 

Gillingham. 

You have already confirmed those facts in relation to a previous tender.  Are you able to 

comment in relation to this tender on whether those allegations are correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  They are correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  The report continues in relation to 

Commissioner 

the findings in relation to previous tenders, but that detail we can leave for the record.  

Your evidence is your evidence.  This is a different source of evidence.  Then follow 10 

recommendations.  Once again civil proceedings, disciplinary proceedings and a 

recommendation that the National Director of Public Prosecution considers instituting 

criminal proceedings against Gillingham, Commissioner Mti, Bosasa and others.  Page 

286 of the executive summary deals with findings in respect of the Television Tender 

HK25/2005.  Once again Mr Agrizzi you have given evidence regarding Television 

Tender. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  By reference to the report and by reference for example 

to details such as the reference number HK25/2005 are you able to say whether the 

Television Tender being dealt with here is the same tender about which you gave 20 

evidence yesterday and on prior days? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The contract says the report was sent to Sondolo on 

3 March 2006.  You can confirm that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Again deviations from Department of Correctional 

Services Procurement Directives are dealt with.  We do not have to deal with that.  The 

third paragraph reads: 

hree tenders Gillingham outside 

the course of his normal duties played an integral role from the 

outset in the procurement process and was irregularly 

 

Are you able to comment on the correctness of those allegations  

MR ANGELO AGRIZZI:  They. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Or these statements? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  They are correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The next paragraph reads: 

13 March 2006 three days after the contract had been signed 

and it appears 10 days after the contract was awarded to 

Sondolo.  The invoice was for 106 million and it was paid on 

23 March  

Extraordinarily rapid payment for a state department, but be that as it may.  This as in 

the Fencing Tender was once again a fiscal, case of fiscal dumping.  Can you 

comment? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Once again the statement is made: 

d 

financial benefits from Bosasa after the award of this and the 
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Are you able to confirm that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is confirmed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And so  

CHAIRPERSON:  So, I am sorry Mr Pretorius.  So where an invoice was 

issued like three days after the signing of the contract that invoice and for 

as large an amount as R106 million was not and could not have been for 

work done already.  Is it not? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The motivation Chair was that it was imported products and 

needed to be paid up front. 

CHAIRPERSON:  Huh-uh. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Huh-uh. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And the; that would assist in getting the payment paid up front.  

CHAIRPERSON:  So that that is the motivation that Bosasa gave to the, to Correctional 

Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  At the time yes. 

CHAIRPERSON:  At the time, ja.  Was it a genuine and correct motivation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, it was not.  Some of it was, needed to be paid up front not 

all of it.  Not, definitely not R103 million.  I think it might have amounted to about 25 

maybe R27 million. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The argument was as well to prevent forex fluctuations. 

CHAIRPERSON:  Hm.  Okay, alright. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  Of course Chair and Mr Agrizzi the issue of 

whether a department such as the Department of Correctional Services should be in 
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effect financing the capital expenditure of the business is another question.  

MR ANGELO AGRIZZI:  100 percent correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Similar comments are made in relation to the receipt of 

financial benefits and the nature of the evidence that the SIU gleaned in relation to 

Messieurs Gillingham and Mti, but that is generally similar to the other tenders and we 

need not go into that detail.  Your evidence stands and the separate evidence 

contained in the SIU Report supported by affidavit stands.  Once again 

recommendations made are the institution of civil proceedings, disciplinary proceedings 

and a recommendation the National Director of Public Prosecutions that criminal 

proceedings be instituted.  The; let us proceed then to the full report which starts at 10 

page 288 and I am, having providing summary I am just going to deal with sections of 

this relevant to your testimony and its possible corroboration or otherwise where there 

is evidence here that you do not agree with or that is different does not corroborate 

your evidence I would appreciate if I do not point it out to you, you will do.  

MR ANGELO AGRIZZI:  I will do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And I have asked that you examine this report carefully 

as part of your evidence. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The terms of reference of the investigation are set out 

more fully on page 288.  The terms of reference generally deal with the four contracts 20 

we have dealt with. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The undue advantage in relation to drafting of 

specifications, the payment of monies and other issues are highlighted there.  Let us 

just go to page 290 if we can.  Amongst - and this is just for completeness sake Chair - 
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summarise this far, from your own memory, experience and knowledge you were able 

to say that files containing data relevant to the activities of Bosasa about which you 

have testified were tampered with or destroyed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I give full disclosure on what happened and how it 

happened and the persons involved in my actual affidavit. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  And from its own expert examination of the 

servers of Bosasa this appears to be corroborated by the evidence of Mr Malan? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us continue then and I am going to take you to 

page 10 

former relationship with Bosasa the SIU records the outcome of its own investigations.  

You did not give any information as you have said to the SIU investigation in that 

regard. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Not at all, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But you did tell the, Chair, that as I recall Bosasa 

facilitated the registration of a company for Commissioner Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

CHAIRPERSON:  I am sorry is that the one you said that was  

MR ANGELO AGRIZZI:  Lianorah Investments, correct. 20 

CHAIRPERSON:  Yes, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, the report reads: 

Companies Commission Mti is the Director of a company called 
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 Lianorah[spelt].  It continues: 

 

 And the links are there set out.  Thereafter the report reads: 

 

 The company to which you referred in your evidence is that the company 

referred to here? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  From your own knowledge there was a link between the 10 

incorporation of that company at least and Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I found out about it later after it had been done, after the news 

reports and I checked up on it, Chair, that is what happened. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So you say that not only did the SIU investigate this 

issue and come up with these findings, but it was also independently from you reported 

in the press? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I take it as given that you did not give the information to 

the press? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I did not give the information to the press no. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But the information here as far as you are aware is 

correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Spot on, Chair. 

CHAIRPERSON:  I may have misunderstood you, but if I understood you correctly, 

maybe you need to say something about part of what is said here.  I understood you to 
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be saying in relation to the company, I understood you to be saying Mr Mti had asked 

Bosasa or somebody in Bosasa to have a company registered for his mother but you 

just clarify?  I see here according to this report, I do not know whether the Director or a 

Director of that company or one of them was Mr Mti, I am not sure, but do you want to 

say anything about that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was merely a namesake to give it the name Lianorah 

Incorporated I believe. 

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  It was his company, Chair. 10 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report continues in respect of that company to say: 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report continues then with the analysis of contracts 

described in the first paragraph.  Will you just look at that briefly please?  Does that 

accord with your evidence and recollection? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  

providing of full catering services including full maintenance of kitchen equipment, 

cleaning and training of DCS staff and inmates at correctional centres in seven 

management areas and those are set out. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, the names of the management areas differ as I 

recall marginally only from the areas that you mentioned in your evidence, but just 

check those areas there please, are they correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well they are correct, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the cost here recorded of the three year contract is 

stated as R239 427 694 per annum. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, but you will recall that is the cost that was 

reflected on the tender submission document. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You say that in actual fact the way in which the response 

to the bid was constructed added expenses were permitted and charged? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  I do not know whether it was in relation to this particular contract or 

one of the others that you talked about yesterday, but it may have  I seem to think it 

was this one where I made a note next to the figure that you said over two years.  I may 

have misunderstood you.  Do you know whether yesterday you might have said the 

contract was over two years? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I was referring to the Sondolo contract we were 

discussing at that time.  Why it could be confusing is because the figure are very 

similar. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay, so this was three years you confirmed. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  But this one was definitely over per annum. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And it escalated. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because there were extensions to it and it was over a three 
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year period. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So just to give you an overview, Chair, the first year was about 

R270-million actual expenditure.  The second year was in the region of about 

R320-million and the third year was about nearly R450-million.  That is how it actually 

escalated. 

CHAIRPERSON:  That escalation was it occasioned by the expansion of the scope of 

the contract or were there some deliberate inflation of amounts? 

MR ANGELO AGRIZZI:  If you recall, Chair, I mentioned earlier in the testimony what 

happened was the modelling was done on purpose to throw off the actual cost, so that 10 

when the modelling was done, if you remember the special meals and the normal meals 

they were adjusted so that they should have reflected 70/30 instead of the 90/10 as per 

the bid submission. 

CHAIRPERSON:  Yes, and when the escalation was done what was the justification 

advanced to DCS to Correctional Services for the escalation, do you know? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well the escalation would have been the normal price 

escalation which would calculate to 75% of SPIX that would happen annually.  The 

second escalation there was no need to explain anything to anybody.  We just did it.  

CHAIRPERSON:  So are you suggesting that what was wrong was what happened at 

the beginning namely giving a lower figure on the prize, but with regard to the 20 

escalation you say that on its own there was nothing wrong with it.  It is simply the fact 

that the true price was not disclosed at the beginning? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright.  Thank you and of course I, I guess it is obvious that 

the intention in not stating the truth, the correct, the true prize at the beginning was so 
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that the award of the tender to Bosasa would be seen to be justified on the basis of a 

lower price compared to other bidders who one assumes would give a true price.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Hm, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In relation to the Kitchen Tenders 2/2004 on page 303 

the SIU record a little more extensively than in the executive summary the evidence 

that they gathered.  You in your evidence spoke of a presentation made by Bosasa to 

the Department of Correctional Services at SuperSport Park in Centurion.  

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Recall that evidence? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct.  I want to clarify a point, is that the meeting held at 

SuperSport Park actually happened in November 2004.  Mr Freddie Engelbrecht made 

a statement and I recall this where he says the meeting was held in 2003.  There was 

no meeting in 2003.  He had his dates wrong.  It was 2004. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Apart from the date of the meeting as recorded here as 

having taken place between November 2003 and early 2004 are you able to say 

whether the facts other than the date set out here are correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The facts are not 100 percent correct Chair.  The meeting took 

place at SuperSport Park. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Sorry before you go on, between you was the meeting? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Between who? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The meeting Chair was between a delegation of Bosasa and a 

delegation of Correctional Services officials. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And  
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CHAIRPERSON:  And Commissioner Mti was one the people who attended? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  In terms of your evidence yesterday. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So who attended on behalf of the Department of 

Correctional Services as stated here are the attendees Mti, Gillingham and 

Engelbrecht.  Are they at least correctly recorded as having attended? 

MR ANGELO AGRIZZI:  They are correctly recorded. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   Leshabane.  Is 10 

that correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Including others.  Yes that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And is it correct that a presentation was made to the 

attending Correctional Services Officials? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Any further comment in relation to that 

presentation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I believe or I think where Mr Engelbrecht got confused 

was we showed them videos of the existing Catering Contracts which were with 

Correctional Services and the videos streaming capabilities and how we managed to 20 

pick up various incidents in the catering facilities where offenders would be stealing or 

sometimes even officials stealing the food and that was the prelude to show them what 

other services we could offer.  That was in November 2004.  What was also explained 

to them was the Sondolo Systems which was the camera systems and a prelude to 

being able to motivate to be able to get the camera systems and security access 
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control.  That is perhaps where Mr Engelbrecht got very confused.  So the purpose of 

the meeting was to showcase and I allude to it in the affidavit that I have made, but the 

fact of the matter is the meeting took place in 2004 and we showed them, we 

showcased how the systems assisted us in managing the facilities.  

CHAIRPERSON:  You; when Mr Pretorius was asking you to say who was there from 

Bosasa you said, you suggested there were others other than yourself and Leshabane.  

Is that right? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  You want to just mention who those were? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well there was Ishmael Dekhane. 10 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Joe Gumede. 

CHAIRPERSON:  Huh-uh. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Papa Leshabane we have got.  Jackie Leyds. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Thandi Makoko. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  There would have been our Training Division, 

Jon  

ADV PAUL PRETORIUS SC:   20 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  There were various other people who were there from 

maintenance.  I cannot recall all of their names. 

CHAIRPERSON:  Hm, because I think your  

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry Chair.  It was a big delegation. 
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CHAIRPERSON:  Your affidavit if I am not mistaken suggested that all in all there were 

about 40 people. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct.  I think there were about 14 or 20 from Bosasa. 

CHAIRPERSON:  From Bosasa. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And about 14 or 20 from Correctional Services.  I cannot 

remember exactly how many. 

CHAIRPERSON:  Yes.  No that is that is fine.  Even if we do not mention all of them.  I 

just wanted to, you to mention some of those from Bosasa, yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Thank you Chair. 

CHAIRPERSON:  You may proceed. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is that the same meeting about which you testified to the 

effect that Mr Gavin Watson was not present? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But that after the meeting Mr Gavin Watson gave you 

positive feedback that he had received in turn from Commissioner Mti. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The next paragraph in relation to this presentation reads: 

resentation was to advise the DCS of the 

services Bosasa was able to provide including catering and 

 20 

Is there a difference between your own evidence and this evidence which appears to 

emanate from Mr Engelbrecht? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The evidence that comes from Mr Engelbrecht is incorrect.  

He has got the note, he has got the notion of it, but he does not under; I do not think he 

was paying attention to the presentation.  What we did was, we showcased our camera 
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systems that we were currently using in the facilities of Correctional Services as a 

prelude to what we could do for them in terms of the Access Control and the Sondolo 

Contract.  So that is actually what happened there.  He has got, he has got it kind of 

right, but very wrong. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  So what you showed was existing measures. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Exactly. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Rather than prospective measures. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Exactly Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But it was, the measures concerned the prevention of 

theft of food from prison kitchens? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct and we had some very good footage which we 

showed them of offenders stealing boxes of chicken.  We had, we had a funny incident 

where a warder was sleeping at night by pushing two tables together.  We had a few 

incidents and that is what we showed them.  So that we sit, when we spoke to them 

explained to them that this gives you the facility and the ability to monitor it off site 

should something happen in one of the correctional centres. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  Mr Engelbrecht of course as per this report was an 

official of the Department of Correctional Services at the time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The next paragraph reads: 20 

Kitchens Tender, but also before it was made known within the 

DCS that it would be outsourcing catering services, the full 

maintenance of the kitchen equipment and the training of DCS 
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That may be incorrect as well. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is very incorrect. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  [Intervenes]. 

MR ANGELO AGRIZZI:  This took place before the awarding of the Sondolo TV 

Contract and the Access Control CCTV Contract for Sondolo.  So he has got it horribly 

wrong in here.  If I may add Chair that I think what they could do is they could actually 

get corroboration from some of the other DCS management staff who were there.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  There is reference on page 314 to an Executive 

Management Committee meeting having taken place in the Magaliesburg prior to 

May 2004 where Mr Gillingham did a presentation regarding the outsourcing of catering 10 

services.  Do you know anything about that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not aware of the actual meeting.  I have read about it 

subsequently in the document itself. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right and there is reference there to an amendment to 

the Correctional Services Act regarding the provision of the food and the times at which 

food should be served.  Is that relevant at all to your evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well it is not really relevant Chair apart from that they had a 

problem to comply with the Act and that was one of the reasons why the init ial training 

contract happened as far as I was told and thereafter we had to ensure that we 

complied to the Act when we catered at that stage.  That is the only relevance I can 20 

think of. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report states: 

ntation Gillingham was the Regional 

Commissioner North West Mpumalanga and Limpopo 
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It continues to say: 

of Correctional Services Chief Financial Officer Mr Tshivhase, 

T-S-H-I-V-H-A-S-E announced that the DCS would be 

 

The important statement which I would like your comment on please: 

which was then pr  

MR ANGELO AGRIZZI:  I believe that to be correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you know that Mr Gillingham was integrally involved 10 

in the processing of this particular tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was told subsequent to this coming out, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The timeline of the tender is dealt with.  We need not go 

into the detail there.  It is evidence separate from yours, but it seems that the times 

referred to in the last paragraph on page 314 were quite short.  The tender was 

approved by Commissioner Mti on 24 May 2004.  The bid was advertised on 

21 May 2004.  I do not understand the sequencing there and the closing date was 

25 June 2004.  In other words one month approximately. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then in the same report under the same head at page 20 

315 the report dealings with the drafting of the bid specifications.  It seems that the SIU 

got its information from a Mr Mapasa the DCS Director of Procurement.  Did you know 

that person? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I have met him a few times, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was he indeed the Department of Correctional Services 
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Director of Procurement? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He was most definitely. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Over the page at page 316 the report says: 

feasibility study was conducted prior to the initiation of this 

 

Do you know whether that is correct or not? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The next paragraph reads: 

10 

DCS Directorate Development and Care the SIU established 

that the need for the Kitchens Contract did not originate in this 

directorate nor did this directorate initiate the process.  

Do you know that  

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  As a fact or not? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is what read afterwards when the report came out and it 

seems to be a fact. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well you do not know from your own knowledge? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not know from my own knowledge. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then reference is made to interviews with an 

Ms Sishuba, S-I-S-H-U-B-A the DCS Chief Deputy Commissioner Development and 

Care and Ms M Mbena DCS Director Health Services and they apparently advised the 

SIU that their directorates were excluded from the entire tender process despite the fact 

that nutrition fell under their directorates as end users.  According to them Gillingham 
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had resumed responsibility for the initiation and implementation of the procurement 

process.  Apart from the last sentence about which you have testified at length do you 

know anything about the other allegations concerning Ms Sishuba and Ms Mbena? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am aware of the allegations that were made. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay.  Were you aware at the time or just now that the 

allegations are made here? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I; no I was aware of it after the report came out in 2009. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Did you know those two persons? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At the time? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Not at the time Chair.  I only got to meet them after the award 

of the contract. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  There are further irregularities alleged in the following 

pages, but as you were not intimately involved in the internal process I am not going to 

question you about them at any length.  The next paragraph that I would like to deal 

with is the fifth paragraph on page 316.  You have testified of course as to the drafting 

of specifications for the tender.  The paragraph reads and its first sentence: 

under discussion Pretorius informed the SIU that during a 

meeting he had with Gillingham the latter advised that he was 20 

developing specifications for the tender and handed Pretorius a 

 

Do you know of the gentleman Pretorius? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do know the gentleman. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who was he?  What office did he hold  
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MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Or what post did he hold? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He was in procurement. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At Department of Correctional Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct.  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The only fact here concerning which you have 

commented and may still comment is whether Gillingham in fact was busy developing 

specifications for the tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well that was a given Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The specifications for this tender involved aspects of 10 

catering that are quite specialised. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Such as the preparation of food, ration scales, 

quantities, amounts and other matters. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The comment made on page 317 by the SIU is the 

following: 

specifications for this bid as he only possessed a Matric 

 20 

Did you know of Mr  

MR ANGELO AGRIZZI:  Unfortunately at the time I did not.  Now I do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But would it be appropriate for such specifications as 

you have described in relation to nutrition and catering at, and rationing to be drafted by 

someone not qualified in that field? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  There I have a difference of opinion Chair.  The gentleman 

 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  

experience in the Correctional Services environment.  So I do not think one can, can 

actually use that argument, but he could not have done it by himself.  He would have 

had to be with a nutritionist, with a dietician in drafting the specification. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you do not know  

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Whether that was the case do you? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  I; I am not aware. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report continues.  The specifications revealed a 

number of unusual specifications being included in the bid.  For example the installation 

of security cameras.  The requirement that bidders must have accredited security 

personnel with proven track records of installing and monitoring off site CCTV and 

internet protocol surveillance and be International Standards Organisation compliant.  

They were required, bidders were required to have fully functional integrated 

Maintenance Departments with a minimum of f

requirements.  The Chair may be interested in the confirmation here of the 

specifications for the Catering Contract in regard to security installations and equipment 20 

and expertise.  You have given evidence as to why generally such requirements might 

be included in the tender specifications.  Just would you perhaps repeat that evidence 

in relation to this particular portion of the report? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair what we did was we made sure and I allude to it in my 

affidavit as well is that we raised the bar.  That for anybody to get into this type of 
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business they would have to comply with these minimum requirements.  It was virtually 

unattainable. 

CHAIRPERSON:  Yes and these features were really not necessary for purposes of the 

tender.  It was simply to give Bosasa an unfair advantage over other bidders.  

MR ANGELO AGRIZZI:  It was extremely restrictive for other bidders. 

CHAIRPERSON:  Thank you, hm. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  [Intervenes]. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Of course we must remember this is a Catering Contract.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct.  If I may give you an example Chair. 10 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  One of the things was a mobile kitchen.  There was only at 

that stage ourselves that did that and for anybody to come up with something like that 

would take at least eight weeks of planning and about another three months of 

construction.  So there was nowhere anywhere in the country they would have been 

able to find one to be able to comply to this and the bid was structured in such a 

manner that if you did not attain a 70 percent threshold you did not go to the second 

phase. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  At one stage they had to push someone through just to; that 20 

there were two bidders that bid at the same, with us. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And we know of course is that there was approximately 

one month for persons to respond to the invitation to bid. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  And as commented on, on page 316 according to the 

affidavit of one Ms Truter, bottom of the page: 

10 May 2004 Gillingham had decided that the tender should be 

published on 21 May  

Well whatever the detail there is independent evidence of the tender being, tender 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Particularly in relation to your own activities Mr Agrizzi 

the report continues in the next paragraph to read: 10 

 

That is the whistle-blower. 

installation of various types of security equipment in 

correctional centre kitchens.  According to him he was informed 

by Agrizzi that the solution would added to the tender 

specifications to ensure that Bosasa enjoyed an advantage 

over the other bidders.  The witness advises that the solution 

 

Does that accord generally with your own evidence? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  It does.  I am not going to debate the accuracy of all the 

words, but it does. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But if it is in accurate you must say so. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I think the one issue is that we did not 
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statement it concurs. 

CHAIRPERSON:  So in effect Bosasa was drafting the roles of the game? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 

CHAIRPERSON:  Bosasa was a player? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Bosasa made sure through Mr Gillingham and Mr Mti that the ref was 

their ref? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The general import of this paragraph is that under your 

supervision solution for the installation of various types of security equipment and 10 

kitchens was added to the specifications for the Catering Contract in order to 

advantage Bosasa. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We then go on to the findings of the SIU which appear 

Apparently there is evidence of Mr Gillingham as Chairperson of the relevant Bid 

Evaluation Committee having signed a particular declaration form which indicated that 

he had no interest in any of the bidders for the Kitchens Contract.  Do you recall 

anything about that form at all? 

MR ANGELO AGRIZZI:   20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is that matters or is that a matter beyond your 

knowledge? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is a matter beyond my knowledge but I am aware of it now, 

because I had seen the SIU Report. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The SIU also interviewed Mr Coetsee C-O-E-T-S-E-E 
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who was a member of the relevant Bid Evaluation Committee that evaluated the 

Kitchens Tender.  Do you see that in the second last paragraph on page 318? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am aware of it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  He and other Bid Evaluation Committee Members 

observed that the entire tender process had been managed by Gillingham. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I, I cannot comment on what he is aware of or perceived. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But I am aware of the statement made. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes are you - is it consistent with your own knowledge 

that the whole tender process was in fact managed by Gillingham? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You know that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It appears in the last paragraph that a complaint was 

made after the awarding of the tender by an entity called Sechaba S-E-C-H-A-B-A 

which questioned the basis upon which the tender had been awarded to Bosasa.  Do 

you know anything about that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am aware of that Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the complaint apparently went around pricing, but it 

is not necessary to go into detail.  I would like to deal if I may with the allegations in the 20 

second paragraph on page 319.  Do you remember earlier in your evidence we referred 

to or I put to you evidence regarding Mr 

under the direction of Commissioner Mti. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am aware of that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  The paragraph reads: 
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a file 

relating to allegations of maladministration and misconduct 

 

The paragraph further reads: 

Commissioner Legal and Special Operations Advocate Nqobi 

N-Q-O-B-I and DCS Chief Deputy Commissioner Central 

Services Ms J  

Do you know anything about those disciplinary proceedings, their recommendation?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I, I have read about it and I am aware of it, but I do not 10 

think it is relevant to the matter of state capture.  This was an internal issue between 

him and his wife and him and his girlfriend.  I do not think it had anything to do with 

state captures.  So I think I would prefer if we, if we moved on from there.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well I am going to not move on from there at your 

invitation just to place these allegations in their proper context, because they may well 

when the evidence is examined have something to do with the evidence that we are 

talking about and I will tell you about it now. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Contrary to the recommendations that is to institute 

disciplinary action Commissioner Mti sent a letter to Gillingham in which on the one 20 

hand he chides him for his misconduct but on the other thanks him for repaying the 

irregularly obtained SNT monies which must have formed part of the charge.  In the 

same letter Commissioner Mti proceeded to appoint Gillingham as the Department of 

Correctional Services Acting Chief Financial Officer which effectively gave him 

oversight of the procurement division.  So in the face of recommendations by senior 
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like to deal with the first and the second one and then perhaps any other information 

under this head.  Let us deal first with the extension of the kitchens contract described 

und

 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The contract signed with Bosasa did not mention seven 

satellite correctional centres falling within the seven management areas.  On 

September 2004 Bosasa proposed to Gillingham that the seven satellite correctional 

centres be included by way of an extension of the kitchens tender? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The extension was recommended by Gillingham and 

authorised by Commissioner Mti on 17 May 2005. 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know of those facts? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  They are correct as set out here? 

MR PAUL AGRIZZI:  To the best of my knowledge yes those are correct. 

CHAIRPERSON:  Sorry Mr Agrizzi. 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes Sir. 

CHAIRPERSON:  It might be something that you might deal with at some other s tage 20 

that might be convenient.  It may be that you  you cannot deal with it at any stage 

because you do not know.  It would be interesting to find out how this relationship 

between Bosasa and Gillingham came about.  Ja is that something you know and might  

deal with it and some stage or is that something that you do  not know or when you 
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came to Bosasa there seemed to be relationship between the two Bosasa and Mr 

Gillingham? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair I can deal with it in  I refer to it in the affidavit.  I can deal 

with it at any time it is fit for you. 

CHAIRPERSON:  Okay is it a long story or is a short story? 

MR PAUL AGRIZZI  

CHAIRPERSON:  Or you want to ask me whether I want a longer version or a shorter 

version? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well it is like the list going around.  There is two version or three 

versions now Chair. 10 

CHAIRPERSON:  Well maybe I will  Mr Pretorius you want me to leave it for you to 

pick up the right time to  for us to deal with it? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am going to make a note perhaps. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That the legal representatives can prepare a short 

supplement to the affidavit in that regard. 

CHAIRPERSON:  Ja, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The witness has given evidence. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Of his meetings with Mr Gillingham. 20 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  When those occurred. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what occurred at those meetings.  He has also given 

evidence as to the payments made to Mr Gillingham both those that he made and 
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others made but I understand your question to concern the prior formation of the 

relationship. 

CHAIRPERSON:  Yes, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what the witness knows about that. 

CHAIRPERSON:  Yes, yes.  I understand his evidence about his first meeting when he 

first met Mr Gillingham and when his second meeting was with Mr Gillingham just as he 

has told us about his first meeting with Mr Mti and his second meeting with Mr Mti.  But 

I just want  I do not know whether or rather I doubt based on what I have seen in the 

affidavit that he meeting with Mr  his first meeting with Mr Gillingham marked the 

beginning of the relationship between Mr Gillingham and Bosasa.  My impression is that 10 

that relationship had been  was already there. 

MR PAUL AGRIZZI:  You correct. 

CHAIRPERSON:  Or he met him and I would like to know how it came about and who 

were involved in bringing it about. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We will deal with that.  Thank you Chair. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is this a convenient time? 

CHAIRPERSON:  Oh yes.  We will take the lunch adjournment and we will resume at 

 

MEETING ADJOURNS 20 

MEETING RESUMES 

CHAIRPERSON:  Yes Mr Pretorius? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you, Chair.  At page 321 of EXHIBIT S1 there is 

the first extension referred to on that page.  You confirmed as I understand it shortly 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thirdly Bosasa irregularly participated in drafting the 

specifications for the tender. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Fourthly, documents were shared between yourself and 

others from Bosasa and Gillingham in relation to the evaluation criteria, guidelines and 

blueprints or other matters? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report does not mention blueprints, it mentions 

evaluation criteria and guidelines, but you say that is correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The evidence which is consistent with your evidence, the 

evidence gleamed by the SIU in the words of the report clearly indicates that Gillingham 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  

was extended upon the recommendation by Gillingham and authorised by 

Commissioner Mti. 

MR ANGELO AGRIZZI:  According to Section 9 that is correct, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And is that in accordance with your knowledge? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The recommendations I have referred to, I have referred 

you to civil proceedings, disciplinary proceedings and a recommendation of criminal 

proceedings.  There is a fourth recommendation that the Department of Correctional 

Services cooperate with the National Prosecuting Authority for the purposes of the 

prosecution of the persons and entities mentioned in the report.  Because the SIU 

T22-LM-666



23 JANUARY 2019  DAY 39 
 

Page 86 of 139 
 

report follows the same pattern of the evidence in respect of this tender as in respect to 

previous tenders I am going to try and abbreviate your evidence, if possible, in the 

interest of time. 

 Would you go to page 325?  Are you there? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The access control tender had a reference number 

HK2/2005, is this the tender of which you spoke earlier in your evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Contract value R236 997 385,31. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The timeline of the tender we need only mention that the 

time for the tender was reduced to 21 days. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was the level of technical complexity involved in 

compiling a response to a bid here? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, the technical requirements would mean that you would 

actually have to go out and understand the Correctional Services environment.  It also 

means that you would have to design a system and ensure, because it is an integrated 

system and it had various levels of control and it was a distributed network, not only 

over a local facility, but nationally, on a national grid, would require quite a lot of work.  20 

 You would need to set up a network and this was one of the very first VPN 

network set up in the country in conjunction with Telkom which alone would take you in 

the region of about six to eight months to get it going.  So the complexity was intense 

here, although the system itself was very simple and easy to use and effective.  It was 

a complex system to plan and to actually implement. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Something easily done in 21 days? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Virtually impossible, Chair, because in 21 days you have to 

compile a system, you have to have agreements with companies that provide network 

solutions, there is about 15 different subcontractors that you would need to employ and 

consult to get your correct pricing. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Would you go to page 327 please?  There at bullet two 

the SIU make the observation that Gillingham supported the recommendation regarding 

the security fences, but suggested that the Department of Correctional Service follows 

its own procurement process in respect of the security equipment and that all the funds 

should be allocated before the end of March 2005.  You have given general evidence 10 

as to the involvement of Gillingham in the process. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And do you know that he supported the process and that 

this tender should be managed by the Department of Correctional Services rather than 

by any other entity? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I am aware of a document that was actually sent to the 

Department of Public Works to say that the department would now be continuing on 

their own in terms of the regulations put down by Treasury and the fact that they were 

going to be following the PFMA method in doing procurement themselves. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And that is confirmed in the next paragraph on page 326 20 

where reference is made to Commissioner Mti saying that the Department of 

Correctional Service should follow its own tender process so as to not experience 

delays from the Department of Public Works.  That is consistent with what you have just 

told the, Chair. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us go please to page 328?  Under the head, bid 

specifications is a record of how the compilation of bid specifications was managed 

between Bosasa on the one hand and the Department of Correctional Services, 

particularly Gillingham on the other.  You have testified to that.  

MR ANGELO AGRIZZI:  I have, Chair, that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At the bottom of the page, the last three lines, the report 

reads: 

kobus@bfn.co.za was his residential email address from which 

 10 

 It appears that the flow of documentation regarding bid specifications at least 

in this case was from Bosasa, Mansell, yourself or both to an email address created at 

the instance of Bosasa received by Gillingham and then forwarded on from there to 

Gillingham himself. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You say that you did not know this at the time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In fact on page 329 the end of the first paragraph or let 

us read that first paragraph. 

"Through 20 

was no Kobus employed as a consultant at the Department of 

Correctional Services and further that kobus@bfn.co.za was an 

email address belonging to Bosasa, paid for monthly by 

Bosasa between August 2004 and March 2005 which includes 

the day on which the document was emailed to Gillingham.  
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The SIU was further able to establish that a number of emails 

 

 You have given evidence that it is in fact so that you sent emails to the 

Kobus address? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, I make note of that in my affidavits. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  And then of course it goes on to refer on 

page 329 to the fact that a document containing specifications had been given to a 

witness by yourself in December 2004.  Do you see that in the fourth paragraph?  

MR ANGELO AGRIZZI:  I do see that. 

CHAIRPERSON:  Is that correct? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And at that stage the tender had not yet been advertised 

by the Department of Correctional Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  As far as I can remember that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In relation to this contract and I do not know whether we 

have mentioned it in relation to this contract, it appears at the bottom of page 331 that 

both the bid evaluation committee and the bid NBAC, do you know what that stands 

for? 

MR ANGELO AGRIZZI:  National Bid Adjudication Committee. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Bid Adjudication Committee had Gillingham there in one 20 

or other capacity.  That is what the report says. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I can agree that the report says that.  Unfortunately I cannot 

confirm that is what happened. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, that is in order.  Similar findings then are made as 

were made in respect of the previous contract regarding the benefits received by 
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Gillingham and Mti and in regard to the preparation of the bid, the involvement of 

Bosasa prior to the bid being advertised, the extension of the contract and other 

matters. 

 Emphasis is placed in paragraph 2 on page 335 to the reduction of the bid 

period to 21 days.  I would just like to place that on record, if I may, Chair.  

"The evidence further shows that the bid submission period 

was reduced to 21 days without any apparent cause.  Given 

the technical nature of the tender and Bosasa

the drafting of the specifications for the bid the shortened 

period for submission of bids and the fact that no site visits 10 

were allowed provided Sondolo with an unfair advantage over 

the other bidders.  The SIU was unable to find any evidence 

indicating that there was any urgency for the resource covered 

 

 That is consistent with your evidence. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What is new in this paragraph is the fact that according 

to the SIU competing bidders were not allowed to visit the site. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yet you gave evidence of extensive visits and work being 20 

done by Bosasa officials before the bid was even advertised. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  On site. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  Mr Pretorius I lost you, where are you now? 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Second paragraph on page 335. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  If you want to have a look at that paragraph I can hold 

for a minute. 

CHAIRPERSON:  No, it is fine you may proceed in the meantime. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The significance for reference to this paragraph is that 

not only was the submission bid period reduced to 21 days, but competitive bidders 

were not allowed site visits and yet that is in the fourth line and yet we know from the 

evidence of Mr Agrizzi that Bosasa employees had extensive opportunity to be on site, 

take measurements and the like. 10 

CHAIRPERSON:  Was there a specific provision precluding oversized I mean visits to 

the sites or was the situation simply that at a practical level that was impossible to do 

it? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The Annexures to the report, all I have at the moment, 

Chair, is the recordal of the fact that no site visits were allowed and this provided 

Sondolo with an unfair advantage. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay.  The paragraph says they were not allowed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know about that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am aware of that, Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay, no thank you.  So the difference is that in regard to what 20 

you told us about yesterday a bidder who wanted to visit the sites would just have 

certain challenges in doing so, but it was not precluded as such, but here according to 

this paragraph site visits were not allowed. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was impossible for them to take everybody around. 

CHAIRPERSON:   
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MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  The impossibility and a rule saying may not be done.  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The matter is dealt with again in paragraph 4 on 

page 335 where the SIU report says: 

centre 

that no site were allowed in effect follow a significant 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report under this head repeats the evidence 

regarding benefits received by Gillingham and Commissioner Mti and its 

recommendations again include the institution of civil proceedings, disciplinary 

proceedings, criminal proceedings and plea to the DCS that it cooperate with the NPA 

for the purposes of prosecutions. 

 On page 337 the fencing tender is dealt with in the report.  Again I am going 

to refer only to certain aspects of the report, because the pattern follows the same 

pattern as earlier evidence.  Do you recognise the code or the reference number 

HK24/2005? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do most definitely. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is that the same fencing tender to which you have 

referred in your evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It seems that the fencing tender was published on 

14 October 2005 with the closing date one month later, November 2005. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the contract was actually signed between Phezulu 

and the Department of Correctional Services on 30 November 2005. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I presume that date is correct, I cannot remember that specific 

date. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Mr Agrizzi perhaps you could comment to the, Chair, in 

relation to the period of one month and the technical complexity of the bid and whether 

that one month period would have been sufficient for a comprehensive bid to be 

submitted. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I think I mention it and I allude to it in my affidavit and I 10 

think we made it very clear that it is impossible to actually be able to conclude the bid in 

that period of time. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright and again as with the previous contract the SIU 

concluded at least that the tender was initiated by Mr Gillingham.  That appears on 

page 338.  Are you aware of those internal processes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not aware of the internal.  I see them now, but I was not 

aware at the time. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Again as appears from page 339 it seems that 

Mr Gillingham was influential in ensuring that the Department of Correctional Services 

should do its own procurement process and not make use of the Department of Public 20 

Works and that that request was approved by Commissioner Mti.  That at least is 

consistent with your evidence. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then interestingly and this has been alluded to before, 

paragraph 3 reads that: 
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 Venter gave evidence to the SIU in respect of this 

 

Do you know who Mr Venter was or is? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes I am aware of who Mr Venter is. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who is he? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Mr Venter at one stage was responsible for security at, as 

Head of Security for the Department of Corrections and he worked, he was also the 

client responsible for the Fencing Contract.  He subsequently I believe has left and now 

works for a company called SA Fence and Gate. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The report reads: 10 

[tenders] form on 11 October 2005, but deliberately refrained 

from competing the estimated expenditure section as his 

directorate did not have the budget for such a project.  The 

R180 million allocated for the project came from the savings on 

 

I just mention that for the sake of completeness, but I presume you do not know 

anything about that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Not at all Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then an; you, you gave evidence in relation to 20 

 Do you 

recall that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct.  I reported in my affidavit on Jarryd Mansell 

knew about the promulgation of this tender. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  

 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it is apparent that for this purpose Bosasa officials 

were allowed access? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was that for the purposes of this particular Fencing 

Tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well what is interesting is what appears on the bottom of 10 

page 339. 

 Venter was request by the SIU to explain how 

the distances of the fences has reflected in an extract from the 

bid document entitled Appendix A, a list of centres was 

determined.  He explained that due to time constraints he had 

requested the heads of the centres that he had identified as 

requiring fencing to appoint officials to measure the distances 

 

It is rather remarkable admission for such a complex tender.  Do you know anything 

about that? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not aware of the fact that they had to measure it by foot, 

but what I can tell you is that it would be ideal to get them to do it by foot, because it 

would confuse everybody, because they would obviously make mistakes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then over the page and this is something you alluded to 

in your evidence generally Mr Agrizzi.  There is reference made to: 
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And then there is reference to: 

construction of guardhouses, blasting and installation of 

blasting and I suppose the related installation of generators due 

to inadequate electricity supplies as well as erecting additional 

 

Can you comment in regard to that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I would like to comment there.  I was vehemently 10 

opposed to that, the 100 million.  We had an accountant at the stage and he had kept 

putting in for variation orders, variation orders.  I was not happy after a while and I 

actually told them to stop.  I think I might have put a, I think I might have actually sent 

out an email to tell them to freeze all variation orders, because already the contract was 

R437 million or whatever and it was just growing and growing and growing and it would 

have attracted attention and quite simply it was not necessary.  So, yes I believe that 

the SIU have investigated that aspect, but I think they need to go into it even deeper.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well the SIU do say that according to another witness 

Mr Stan by 22 May 2009 over R94 million had been paid to Phezulu in respect of 

variation orders. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And there is more money still due or was due at that 

stage. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It actually got out of hand quite simply. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Again in relation to bid specifications and how those 
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were compiled you have given your evidence.  I do not think it is necessary to deal with 

what is said here, because it deals largely with matters internal to the Department of 

Correctional Services. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  

because there is independent evidence that maybe put before you Chair.  It reads: 

 

T-R-U-T-E-R 

10 

Services informed the SIU that he had received a request from 

his Supervisor, Pretorius, after closure of the bids to inform 

Commissioner Mti who the bidders were.  Despite being 

uncomfortable with the request because information relating to 

the tender was confidential and people outside the procurement 

process should not have access to such information.  Truter 

drafted such a memorandum to the Commission  

I do not expect you to comment unless you have any knowledge of that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Quite simply I have not got any knowledge of that specific 

request, but I find it very strange that it is in there, because normally tenders are 20 

opened up in front of everybody and all the names are recorded and, and discussed.  

So I do not understand why that would be a problem.  That is just my comment Chair.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At the bottom of page 341 reference is made to the 

CIDB.  That is the Construction Industry Development Board prescripts for the provision 

of Fencing Services. 
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would therefore appear that whereas before the Technical Committee none of the 

bidders could or made it, made 70 percent.  Once it was Mr Gillingham who was 

considering what marks or what, what marks to or points to award to these not only was 

there no bidder who got, other than Sondolo IT who got more than 64 percent, bu t 

actually Sondolo IT got far more than 70 percent. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So Chair what must have happened was the other individuals 

must have been scored zero. 

CHAIRPERSON:  Hm. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  And Sondolo IT must have been scored the full marks. 

CHAIRPERSON:  Hm, hm.  Ja, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  There is further evidence recorded by the SIU in its 

involvement, but I am not sure that you could comment directly on that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot comment on that, no. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  

rice was to 

be paid and 10 percent after completion and installation. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Again the report refers to benefits received by Gillingham 

and Mti and goes into detail in relation to the findings which appear from page 898 and 

following.  Interestingly on page 899 paragraph 4 there last two sentences read: 

23 March 2006 13 days after the contract was signed.  Since 
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this payment was shortly before the end of the financial year 

 

You yourself had made reference to that concept before. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct.  That was the rot that was there Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Once again the recommendations mirror the 

recommendations made in respect of the other contracts.  They appear at page 900.  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  May we move on to another topic still within the confines 

of the SIU Report at page 901?  You yourself from your own knowledge had given 

evidence as to benefits other than financial benefits received by a person such as 10 

Gillingham and Commissioner Mti and members of their families. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The SIU investigations appear to have been quite 

detailed and they list a number of non-monetary, but nevertheless valuable benefits 

received by Messieurs Gillingham and Mti at page 901 and following.  The first item 

referred to is a VW Golf 5 2005 model and the records examined by the SIU indicate 

that this vehicle was purchased at Glen Volkswagen Dealership in Glenvista.  Do you 

recognise this item and its purchase? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I, I was not present when it was purchased, but I know it, yes.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You gave evidence about a Mercedes and a Golf having 20 

being purchased. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I just want to know, there are several vehicles here.  I 

just want to know if you can specific which vehicles you referred to in your evidence. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The vehicles I referred to if I, if we could turn to my evidence 
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is a Golf, not a Golf sorry.  A Polo and a Mercedes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Well let us go over the page on page 902, I am 

sorry.  Just for the sake of completeness the Golf 5 2005 model referred to on page 109 

refers to the vehicle having being purchased by Gillingham on 1 September 2004 at a 

cost of R196 

appeared in the same amount having been made on 30 August 2004.  That is two days 

prior to the purchase date of the vehicle.  Do you know anything of that?  

MR ANGELO AGRIZZI:  I know of the purchase of the vehicle now.  At that stage I was 

not even aware of it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  This is at page 901.  I gave the wrong number earlier 10 

and I am receiving a flurry of notes in that regard.  My apologies Chair.  

CHAIRPERSON:  Mr Pretorius you must not complain.  You are getting assistance. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  Three notes for that one Chair.  You can imagine 

how many other notes I must get in other matters. 

CHAIRPERSON:  [Laughing]. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am receiving expert assistance I might say. 

CHAIRPERSON:  People give you, do not give you assistance you complain.  People 

give you assistance you complain. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No I am just remarking perhaps to lighten up 

proceedings. 20 

CHAIRPERSON:  Okay.  Yes, no, no that is fine. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay at page 901 the VW Golf 2005 model is referred to.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  In short what the SIU investigation reveals is at least as 

far as the report is concerned that that vehicle was purchased by Mr Gillingham and 

paid for by Bosasa? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the examination of the flows of the money appear in 

the last paragraph on page 901.  Then on page 902 reference is made to a Mercedes E 

Class E270 2004 model purchased by Gillingham from Grand Central Motors in 

Midrand.  Did you know anything about that? 

MR PAUL AGRIZZI:  That specific vehicle I did not know about. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.   10 

MR PAUL AGRIZZI:  There is a further Mercedes that I know about. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But it seems that at least the deposit R155 000,00 was 

seen on an an

obtained from the ABSA bank revealed that the R155 000,00 cheque deposit was made 

by Smith with the reference Mansell.   

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Would you be able to recognise that transaction? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct but at the time I did not know about the 

transaction.  I found out about this transaction afterwards. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 20 

MR PAUL AGRIZZI:  Long after. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But before you read the report? 

MR PAUL AGRIZZI:  Sorry? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before you read the SIU report? 

MR PAUL AGRIZZI:  No. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  So you found out about it on reading report? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair if I can  I found out about these vehicles I did not know 

about these two specific vehicles I only found out about that when I was in Paris and I 

received a full copy of the report. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 

MR PAUL AGRIZZI:  That is when I found out about it.  If you look at my affidavit I refer 

to the vehicles that I knew about.  I do know that  I knew about these vehicles now 

and since 2009 when I got the report.  I just want to clarify that because up until then 

when these vehicles were purchased this was kept away from everybody.  It was 

handled between Dr Smith and Danny Mansell. 10 

CHAIRPERSON:  Yes.  You said a while ago you know about another Mercedes? 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Or you knew about another Mercedes? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  I am not sure whether are among the vehicles that you mentioned in 

you earlier evidence there was a Mercedes or is it a  is that new information you want 

to tell us about? 

MR PAUL AGRIZZI:  No, no I think it is in this document Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is coming. 

CHAIRPERSON:  It is in your affidavit? 20 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes it is coming. 

CHAIRPERSON:  Oh it is coming oh okay, okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes.  It is late in 2008 or 2009. 

CHAIRPERSON:  Okay no that is fine. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then also on page 902 reference is made to a silver VW 

Polo 2006 model.  Do you know of this vehicle and its purchase? 

MR PAUL AGRIZZI:  This specific vehicle here I was not aware of.  I only found out 

about this later. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  In any event the evidence gleaned by the SIU is 

recorded here.  It may be the subject of other affidavits.  But let us go to the last 

paragraph under this head on page 903.  Do you know who Ryan Albert Gillingham is? 

MR PAUL AGRIZZI on. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay.  It appears that this particular vehicle was 

registered in his name. 10 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We do not know whether to the knowledge of young 

Gillingham or not and I am referring to the purchase.  Then on page 903 at the bottom 

of the page there is reference to a white VW Polo 2006 model.   

MR PAUL AGRIZZI:  I am aware of that vehicle I was there when it was purchased.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  And who paid for that vehicle? 

MR PAUL AGRIZZI:  That vehicle was paid for by Bosasa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  And the detail of that purchase and the ultimate 

destination of the vehicle are dealt with on pages 903 and 904. 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What is contained in the report is the remark that the 

ultimate recipients of those vehicle would not have been able to afford them. 

MR PAUL AGRIZZI:  That is true. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then at the bottom of page 904 there is reference to a 

Mercedes E Class 320 E320 2007 model.  Do you know about that? 
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MR PAUL AGRIZZI:  I am aware of that transaction. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right for whom was that vehicle purchased? 

MR PAUL AGRIZZI:  That was for Patrick Gillingham. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And who paid for it? 

MR PAUL AGRIZZI:  It was paid indirectly by Bosasa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

MR PAUL AGRIZZI:  Yes that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the detail of those transactions are contained in the 

report at page 905? 

MR PAUL AGRIZZI:  No. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  If you just glance over it quickly do you recognise those 

transactions as referred to there? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair I recognise these transactions.  I had to give a loan to Mr 

Bonifacio.  Mr Bonifacio worked as the accountant at that stage.  I transferred 

R180 

R18 000,00.  That came from my account and it was a loan to him it was recorded as 

such.  So I am aware of that transaction. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Were you reimbursed? 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes I was I received a bonus. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it seems that the evidence here may show that it 20 

was only the deposit that was paid by Bosasa.  Do you know the extent to which this 

vehicle was financed by Bosasa? 

MR PAUL AGRIZZI:  They had a  he had a trade-in on a vehicle are you referring to 

that on the old trade-  
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  No I am just saying that all I see here on page 905 is 

payment of the amount of R18 000,00 for that vehicle.  I am not sure whether that was 

payment for the full cost of the vehicle or whether it was part cost?  

MR PAUL AGRIZZI:  I cannot remember right now.  I am sure it was part of and what I 

can tell you is that the vehicle that he was driving could not be traded in and it was  it 

was sold to a person who worked at Bosasa who took over the vehicle.  I think it was 

about R100 000,00 or R12 000,00 Chair and that money was reimbursed to Patrick 

Gillingham through Consilium.  I have a feeling that perhaps that was the final payment 

on the car the R180 000,00.  So my answer to you Advocate Pretorius would be yes 

that was probably the balance of the payment of the vehicle. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Then in the report at page 906 there is a 

heading CASH AND CHEQUE DEPOSITS and reference to table 12 which according to 

the report illustrates cash and cheque deposits received by Gillingham.  And what 

follows in the table is a series of payments in various amounts.  Are you able to 

comment on this table? 

MR PAUL AGRIZZI:  No at that stage all payments to Gillingham and to Mti would be 

handled by Mansell and Watson and Smith we were not aware of that.  That was kept 

very hush hush.  So I see them I was not aware of these payments a t the time up until 

about 2006/2007. 

CHAIRPERSON:  Would these payments have been separate from the monthly 20 

payments that you told us about that Bosasa was paying Mr Gillingham? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair they would have been separate. 

CHAIRPERSON:  Okay.  They would be separate? 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  The purpose of the deposits according to the SIU are 

described below the table and they relate to the purchase of various vehicles and one 

item referenced as the kitchen deposit.  Do you know anything about the kitchen 

deposit? 

MR PAUL AGRIZZI:  That was  what had happened at that stage Chair is that we had 

interior designers working for us and they would go out and actually design their house 

and they had expensive tastes so they used imported kitchens from a specific 

company.  That is as much as I know. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know whether payments were made directly or 

indirectly by Bosasa to Gillingham for the installation of kitchen appliances and 10 

furniture? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well evidently Chair he got the cash from Danny Mansell because 

if you look at it he deposited three sets of cash of R20 000,00 each amounting to 

R60 000,00 and on the 23 August he wrote out a cheque of R66 000,00 to Sterlings 

Livings.  So I would presume that yes the payment would come from indirectly Bosasa.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who was Sterlings Living?  Do you know? 

MR PAUL AGRIZZI:  Sterlings Living is  would have been a kitchen manufacturer 

company. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it is apparent that the back of one of those cheques 

20 

Property Trust. 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Your evidence in that regard does it have any 

relationship to the payment on the 5 August 2005? 
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MR PAUL AGRIZZI:  Grande Four was one of the companies that were used at an 

stage Mansell who would have wrote  written out cheques from there and reclaimed 

that via a dummy invoice to Bosasa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And further evidence appears in relation to these 

payments referenced by the SIU on page 907. 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Under the head TRAVEL paragraph 913 on page 907 is 

reference to travel benefits.  Are you aware of any benefits in relation to travel as 

specified here?  You have given your own evidence. 10 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair I was not aware of these travel  here specifically I became 

aware of that later. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then paragraph 914 page 907 rugby season tickets? 

MR PAUL AGRIZZI:  Was not aware of this Chair.  This had become apparent 

afterwards. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it seems that there is a link a season renewal 

document in the name of Danny Mansell? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The evidence is set out there.  Perhaps more 

significantly there is a reference on page 908 to properties.  The first property referred 20 

is Erf 106 Midstream Estate, do you know anything about that property? 

MR PAUL AGRIZZI:  I was not aware at the stage of this property.  My understanding is 

this is currently the property where he resides in. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know anything about the architectural plans for 

that property? 
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MR PAUL AGRIZZI:  Yes the architectural plans were drawn up by the same architect 

that Bosasa used at the time Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And who paid for those plans? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know? 

MR PAUL AGRIZZI:  It is evident that on the 10 June R41 100,00 was paid by Bosasa 

and it says cheque deposit Bosasa Operations. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then do you recall you gave evidence about Riekele 

Construction and Mr Hoeksma? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  On page 909 there is a heading BUILDING ON ERF 106 

MIDSTREAM ESTATE.  Do you know of the facts that the SIU record here under that 

heading? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair at the time I did not know but I have found out that these 

are the facts.  I have actually been to the property, seen the property a few times and 

even had to make repairs to the property in terms of the  where the swimming pool is 

and decking that was required for the property as well.  As well as waterproofing and 

painting out. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  

evidence  it was evident that approximately R30 million was paid to Riekele 20 

welling was constructed.  

Construction.  Do you have any comment in regard to that? 

MR PAUL AGRIZZI

importantly Gra  
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 

MR PAUL AGRIZZI:  And you would be able to ascertain.  I am not an accountant Sir or 

a tax or a forensic auditor so I would not be able to say exactly what was spent.  But I 

do know that Riekele built the house and I do know Chair that Bosasa used Riekele.  

Whether Riekele did R30 million worth of work at Bosasa I cannot say.  I would have to 

pull out the invoices and actually go through them very carefully.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well the first sentence 

Hoeksma owner of Riekele Construction was employed for the construction of 

because that is evidence you have given? 10 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then the next heading is IMPORTED KITCHEN.  It 

appears from the SIU report that Gillingham visited the showroom of Sterlings Living in  

Pretoria to have a kitchen designed according his requirements fitted in his newly  

constructed Midstream Estate home.  Do you know anything about that? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  And then there is a record of several payments 

some of which came from the Grande Four account. 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair that would be the best place to look is in the Grande Four 

account.  I recall as well just for purposes of completion that that was one of the 20 

reasons why when he searched the files on that Saturday was to try and get all the 

information from Grande Four. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That is when you destroyed documentation, is that 

correct or deleted evidence? 
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MR PAUL AGRIZZI:  That is when we had to collect the documentation to then go and 

put it in safekeeping and then destroy it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Do you know anything about the Protea 

Retirement Home referred to at the bottom of page 909? 

MR PAUL AGRIZZI:  All I know on that is that I found out about it afterwards and I 

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright and w

father necessary knew the source of the money but we are just dealing with what we 

read here in the report? 

MR PAUL AGRIZZI:  I cannot  I cannot comment on that. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then under the head ERF 971 MIDSTREAM ESTATE 

there is reference to a vacant property with that title, do you know anything about that 

purchase? 

MR PAUL AGRIZZI:  I am not aware of that  I was not aware of that purchase at the 

time I now know about the purchase. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes in short it appears that in respect of the purchase 

price Grande Four Property Trust paid an amount of R392 000,00 to the transferring 

attorneys and the presumption is that the balance was paid by Gillingham? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  This further evidence regarding the drafting of plans but 20 

we need not go there.  In the next paragraph PRIVATE EMAIL ADDRESS there is 

evidence in relation to kobus@bfn.co.za that evidence has been given and no more 

need be said about that.  Then in paragraph 917 and reference should in fairness be 

made to this paragraph.  It appears on pages 910 and 911 and it refers to documents 

seized during search explaining some of the benefits received by Gillingham.   
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MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And I am not sure that it means explaining in a sense 

that makes the allegations any less serious but there is reference to a Mr R or RH and 

the SIU explained that as being a reference to Riaan Hoeksma.  There is also reference 

to GR4 they explain that as a reference to Grande Four Property Trust.  The white Polo 

other family members and the like.  But it seems that on the computer of Mr Gillingham 

corroborative evidence was found in relation to the transactions again I am reading it as 

we speak and nothing seems to be a matter which you can either confirm or deny?  

MR PAUL AGRIZZI:  I can confirm these.  These were then loan agreements that were 10 

drawn up between Patrick Gillingham and the various people.  So we attended to an 

attorney and we asked them to draw up loan agreements and back date them and this 

would be covered in terms of the declaration to Richmond Mti.  I do not know if you 

understand that Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright then let us take that step by step.  Were these 

loan agreements that you refer to genuine loan agreements? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair if I can just explain it properly.  These were not genuine loan 

agreements these were cover ups to try and cover up the fact that monies had gone 

through the banks and through people to Gillingham.  What had happened was we 

actually found out that they would pick up on it and loan agreements were then back 20 

dated and generated to try and cover up this and that is why Gillingham declared his 

loans to Richmond Mti.  If you recall that document that was signed off.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That document that was annotated by Mr Mti and signed 

by him in the bottom right hand corner you referred to that yesterday. 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 
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CHAIRPERSON:  Yes and it would be possible and maybe that the legal team has 

worked on it I do not know.  Would it also be possible to attach the monetary value to 

Bosasa of the contracts as they existed were at the time you left? 

MR PAUL AGRIZZI:  I will arrange that Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you.  Yes Mr Pretorius. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Of course the observation or the conclusion rather not 

an observation reached by these SIU in the last paragraph that is the paragraph we 

have just read on the record from page 912 appears to be based on the benefits 

received in the report? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Benefits received and referred to in the report? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What the report does not refer to as I think you have 

already told the Chair is the benefits received by way of cash payments to which you 

have referred in your evidence? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Those would be over and above the benefits referred to 

in the SIU report? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then if we may turn to page 903  913 rather.  There are 20 

recorded benefits received by Commissioner Mti.  You remember you gave evidence of 

a complex set of arrangements? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Whereby a house would be purchased, placed into the 

name of a company, the finances would be controlled by Hoeksma.  It was intended 
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ultimately that house would go to Mr Mti? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And that did not occur? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Would you look at the first paragraph on page 913.  Is 

this more or less the same set of circumstances being referred to? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And that did not occur? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Would you look at the first paragraph on page 913?  Is 10 

this more or less the same set of circumstances being referred to? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you have any comments in regards to the contents of 

the first paragraph of page 913? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Why would one question, Chair, why would the architect 

requested to compile the plans for the Commissioner for a house to be built on Erf 61 

Savannah Hills Estate when the title deeds would be in the name of another company 

Autumn Storm Harvest.  Why on earth would you have to consult to Mr Mti and then a 

second thing, my observation is why would Bosasa pay for the cheque, pay by cheque 

for the architectural fees.  Not only on one occasion, but on two occasions.  20 

 One would be a deposit and the other one would be for the final payment.  It 

just does not make sense. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well, it does not make sense I think you are saying if, 

correct me if I am wrong, if the transaction was above board and in the normal  course 

of business? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But what do you say about the allegation here that the 

architect gave evidence to the SIU to the effect that she was requested to compile 

plans for the Commissioner for a house to be built in Savannah Hills and that she was 

told that the house was to be built for Commissioner Mti.  You are not calling it to 

question that evidence, I understand? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Not at all. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But the SIU did establish as you have testified as well 

that the title deeds reflected the owner of the house as being Autumn Storm 

Investments 119 Pty Limited? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Well maybe for the sake of completeness in relation to the point in 

Mr Pretorius second question from the last question he has put to you have testified 

that that house was built for Commissioner Mti is that right? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  And in the report, the report reflects that Ms Zietsman said that she 

has been told that the house was to be built for Commissioner Mti as well?  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, the report continues: 20 

Autumn Storms Investments 119 Pty Limited belonged to 

Hoeksma as earlier observed between 2004 and 2007 Bosasa 

paid R30-million to Hoeksma building construction company 

Riekele Construction for const  
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 What is apparent from this paragraph is that you have given evidence from 

your own memory as to what occurred. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The SIU apparently got its information from original and 

different sources? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  For example they examined the title deeds, it spoke to 

the architect and looked at the accounts of Riekele Construction and both you and the 

SIU have through different sources, corroborative sources come to the same 

conclusion? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair, plus I would like to add the fact that we 

were sent, I was sent with a colleague to go and speak to Mr Hoeksma to make sure 

that the stories that were told in terms of tenders and that would collaborate. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The architect then refers to further payments being made 

in respect of the plans.  Do you have any knowledge of that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  At the time I did not have any knowledge of it, now I do and I 

verified those payments myself.  I went when we had to do a clean-up operation I went 

and checked on these payments and they were there. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And of course both you and the SIU say that 

Commissioner Mti actually occupied that house? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  In the last paragraph under paragraph 9.3 on 

page 913 there is reference to the purchase of a motor vehicle.  Would you look at that 

paragraph please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  And say whether you have any knowledge of that 

transaction? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not have knowledge on the transaction.  What I do know 

was there had to be some sort of cover up there.  I do not know the detail, you will have 

to find out more detail on that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Have you seen reference to this transaction in Bosasa 

records? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And that is the purchase of a vehicle for 

Commissioner Mti? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  I have seen records of the purchase of the vehicle and the 

ordering of the vehicle, which was done by a colleague, but I cannot comment on it, 

because I do not have the detail. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  On that specific vehicle. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The findings in respect of Commissioner Mti are set out 

in paragraph 9.4 on page 913 and 914 and the qualifications in relation to the vehicle 

and the funding of the construction of the house was set out there.  In any event, 

because their evidence  their sources of evidence are different from yours.  It is 

probably not necessary for you to comment on their qualifications to the evidence that 20 

they received and recorded. 

 Then perhaps in conclusion, because I think we are ahead of time, Chair, we 

should perhaps place on record the conclusion of the whole report which appears at 

page 914. 

CHAIRPERSON:  Yes. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  

process was not followed by the Department of Correctional Service in the four tenders 

discussed in this report for the reasons advanced.  Given the fact that Gillingham and 

Commissioner Mti improperly received benefits from Bosasa, the fact that there was a 

close working relationship between Gillingham and Commissioner Mti leads the SIU to 

conclude that there was an improper and corrupt relationship between Gillingham, 

Commissioner Mti and the Bosasa group of companies.  In as much as there was an 

improper and corrupt relationship between Gillingham and Bosasa the SIU is satisfied 

that the entire procurement process in each of the tenders was undermined to the 

extent that Bosasa and its affiliates were unduly and unfairly advantaged as against 10 

their competitors for and in respect of the various tenders.  On the evidence before it 

the SIU is accordingly satisfied that the improper and corrupt relationship between 

Gillingham, Commissioner Mti and the Bosasa group of companies has seriously 

undermined the procurement process and exposed the DCS to civil suits by 

 

 We can put the second bundle away now and proceed back to where we left 

off in the text of the affidavit. 

CHAIRPERSON:  Are you getting assistance there Mr Pretorius? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, once more expert and efficient assistance. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is the Judge Preller judgment to which reference was 

made earlier, but before handing it up perhaps we should look at it and put it in context, 

unless you want it now? 

CHAIRPERSON:  It is not urgent.  I just wanted that at some stage we should have it, 

so I do not have to get it now. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you, Chair.  Are you comfortable still? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, most definitely. 

CHAIRPERSON:  Where were we on the affidavit? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Page 70, Chair, paragraph 34. 

CHAIRPERSON:  Okay.  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you have that paragraph before you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You say in paragraph 34.1 that from approximately 2009 

you were tasked by Gavin Watson to become involved with the arrangements regarding 

the obtaining, handling and delivering of cash for the purposes of bribery and 10 

corruption? 

MR ANGELO AGRIZZI:  C  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To bring us back into the sequence of events, prior to 

2009 you performed a particular role.  After 2009 you performed another role.  Please 

tell the, Chair, briefly about that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, during that period I would be tasked to actually go prior 

to that to basically arrange things and to do things as requested and then in 2007/2008 

if I recall correctly I was then tasked specifically with the handling of cash, getting the 

cash, taking the cash, delivering the cash, handling the cash, counting it out for bribery 

and corruption. 20 

CHAIRPERSON:  So was the change to when you were given the responsibility of 

handling the cash, was that not from 2009, it was from earlier? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Previously I had other people do it. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Other people were doing it. 
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CHAIRPERSON:  Prior to 2009? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct in 2007 I think we cover it in our documentation in the 

affidavit we actually cover it that it was taken away from a person and I would have to 

do it myself. 

CHAIRPERSON:  Ja, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did Gavin Watson make any suggestion in regard to 

payments at this stage? 

MR ANGELO AGRIZZI:  34.2? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I presume. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Gavin Watson stated that it was a more convenient method of 

handling cash for the payment of junior officials at corrections needed to be 

implemented and for that person he wanted a safe installed in the offices of 

Jacques van Zyl. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did this happen? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It happened, a safe was implemented and there was a certain 

amount of money allocated to that safe, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before you go to paragraph 34.3 let me ask how do you 

know that these payments were made to the individuals listed here? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  I am sorry, Mr Pretorius did you say before he goes to 34.3? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, before he  well I meant before he reads the detail 

of 34.3. 

CHAIRPERSON:  Okay, because I was wondering which payments you are talking 
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about if it is before 34.3. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

CHAIRPERSON:  But before he does that, this instruction or what Mr Gavin Watson 

according to you said as recorded in paragraph 34.2 when he said there was a more 

convenient method of handling cash, was this around 2009 after 2009 or earlier?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, this was in 2007 already, okay. 

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  In 2007 there were lists that would go to Jacques van Zyl and 

the like and I think what we do is we actually do cover it further on, we explain the 

whole process. 10 

CHAIRPERSON:  Ja, no, you see in paragraph 34.1 there is a reference to 2009 and 

logic says to me that that what comes after that paragraph should either be in 2009 or 

later, but not  it should not relate to something that happened before. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, Chair, you are correct.  It is late in the afternoon.  You 

are correct. 

CHAIRPERSON:  Okay.  So, but am I correct in saying that to the extent that 34.2 

relates to something that happened before 2009 should have been before or are you 

saying I am correct that actually 34.2 is not earlier than 2009? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  The last is the correct or the first?  Which one is correct? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, in 2009 I was tasked. 

CHAIRPERSON:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  To handle the cash. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Alright. 
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CHAIRPERSON:  And what comes after that paragraph? 

MR ANGELO AGRIZZI:  What comes after it is chronologically correct. 

CHAIRPERSON:  Correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright.  Okay, thank you now I think we have got the sequence 

right then.  If it does not relate to 2007 as he had indicated earlier. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

CHAIRPERSON:  Which he says it does not. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay, then 34.3 does indeed relate to an earlier period, 

is that correct? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, now before you go and name the names that 

exist on paper at least in paragraph 34.3 I would just like to ask you on what evidence 

and knowledge you base the information contained in paragraph 34.3? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Based on the fact that I would have to make up the bundles 

and actually handed over to and the decision to the persons that is going to deliver it 

and the decision was taken not by myself, this was taken by a Board of Directors who 

then called me in and informed me. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Where the payments were going? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You refer in paragraph 34.4.7 on page 72 to Annexures 

P1 to P4 and we will come there, the lists? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do these persons names appear on lists kept by you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  So would you then tell the, Chair, of what you 

have recorded here in paragraph 34.3? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, Chair, in 34.3? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, on page 71. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Alright. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you have page 71? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  Chair, Gavin Watson, Johannes Gumede, 

Apelle Chibane and Ishmael Dekane made payments to the following Department of 

Correctional Services officials on a monthly basis from shortly after Mti

I can explain the context.  The problem that we sat with was that Mti had left, 10 

Gillingham was nowhere and we had no protection in having those contracts.  

 

CHAIRPERSON:  When you say Gillingham was nowhere is that because he had 

resigned or? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, he had not resigned yet, but he was I think he was under 

pressure, he just could not make decisions.  He was not the CFO anymore. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So he was just a normal Correctional Services official in the 

region. 

CHAIRPERSON:  Okay. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  So he could not make decisions.  So it was decided that we 

were sitting between the deep blue sea and the Israel and the Egyptians were trying to 

chase us.  So they decided to be  it would be better that we have certain people in 

place to be able to look after the contracts and these are the names of the people that 

were put in place. 
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CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you say in your answer that Mr Mti was no longer 

CFO or did it not hear you correctly? 

CHAIRPERSON:  Mr Gillingham. 

MR ANGELO AGRIZZI:  If I remember correctly Mr Gillingham was no longer CFO he 

was in the regions. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I see.  You were referring to Gillingham? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Excuse me? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, no, do not worry. 

CHAIRPERSON:  Yes, he was referring to Gillingham. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, so who received these payments? 

MR ANGELO AGRIZZI:  These payments were given over to the Directors and they 

would go and hand them out to the various people, do you want me to read the names 

of the people receiving the payments? 

CHAIRPERSON:  Mr Pretorius? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well their names are repeated in the black book, are 

they or are they not? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Perhaps we should say, reserve those names until we 20 

get to Annexures P1 to P4. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I agree. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  What was the system that was implemented for 

the handling of cash? 

MR ANGELO AGRIZZI:  What would happen is Gavin Watson and myself would on a 
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CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But right now I cannot recall his first name. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Mkabela would receive R10 000.  There was a lady who used 

to be Head of Procurement called Dikeledi Tshabalala.  She would receive R15 000.  

There was a gentleman by the name of Zach Modise.  At that stage he was responsible 

for a region of Correctional Services and at that stage he would receive R20 000. 

CHAIRPERSON:  You do not remember which region? 

MR ANGELO AGRIZZI:  If I recall it was the Free State region if I remember correctly, it 

is quite a while back. 10 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So this was before his promotion to National Commissioner. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  With the amount then increased significantly.  Then there is a 

gentleman by the name of Mollet Ngubpo who was responsible for finance.  Those were 

the initial people that were during 2007 appointed, well identified by Ishmael Nxaba, 

Papa Leshabane and Joe Gumede as being influential in terms of the Correctional 

Services contract and also more importantly because Mti had resigned and left they 

needed to be able to yield some power in there. 

 These amounts up until  with exclusion of Zach Modise was all paid by 20 

Ishmael Nxaba or Dikane, he changed his name, Dikane that was taken by him on a 

monthly basis.  Zach Modise would be handled by Papa Leshabane. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Does that answer the question? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us go back to your lists please. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At page 359 to page 365 appear four lists marked P1 to 

P4 respectively. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do any of the names you have just mentioned appear 

here although encoded by you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  If we can go to AA361, sorry 361. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, we are there. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And why I would like to refer to this is specifically because it 

corroborates my statement in terms of the fact that the handwriting and the signature at 10 

the bottom of the page is that of Jacques van Zyl. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well before we get to Jacques van Zyl let us, please 

examine the issue of whether the names you have mentioned appear on any of these 

lists. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I will. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Whether in code or not. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I will. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Please. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, if you look at the one that is highlighted on 25/02/2016 

MMM is the initials. 20 

CHAIRPERSON:  Well let us first say you want us to look at the list appearing at 

page 361. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And that list at the top that list has got the date 25/02/2016, is that 

correct? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Does that date reflect the date when this list was compiled or written 

up? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That reflects the date the list was compiled and the bribery 

money was packed. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright.  Yes, go ahead. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Is that the first name on the left column? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, that is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  So you say that one is? 

MR ANGELO AGRIZZI:  MMM is Mollet Ngubpo. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well his initials were not MMM. 

MR ANGELO AGRIZZI:  MMM. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  MMN? 

MR ANGELO AGRIZZI:  We always called him triple M. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Triple M that is Mollet Ngubpo? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay, continue. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That amount was R50 000. 

CHAIRPERSON:  Was the amount R50 000? 

MR ANGELO AGRIZZI:  R50 000. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And if you look behind that it has got IMN. 
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CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That was the code I used for Ishmael Nxaba. 

CHAIRPERSON:  So just to remind me of the evidence you gave us either last week or 

early this week the principle guiding the codes you decided upon was that the code for 

each person would consist of three features.  The one feature would be that at the 

beginning of the code would be the initials of the ultimate recipient and then next would 

be a figure that represented the amount that that person would be paid, but you did not 

write the whole figure for example R50 000 you will write 50 only? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And for R100 000 you will write 100? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And then after that figure would be the initials of the Director or 

intermediary who would take the money to the ultimate recipient? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Am I right?  Those were the features that guided how you decided on 

the code for each person? 

MR ANGELO AGRIZZI:  And the code would change frequently, Chair. 

CHAIRPERSON:  Oh, it would change frequently? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Would the features change as well? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  No the features stayed the same. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But what would happen is for instance if a person had a 

nickname like one of the people was J. 

CHAIRPERSON:  Ja? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  So they had a nickname and I would have to use the surname, 

I would change, I will switch between the two.  There would be various permutations . 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So the thing is I would know, but nobody else would know and 

the problem with codes is that if you do not  if you use the same code every time 

people start to recognise it. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And they start to make the association.  So we try and change 

it frequently. 

CHAIRPERSON:  Oh, so you might not have initials? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  The initials, correct. 

CHAIRPERSON:  But you put in something else that in your mind represents that 

person? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  So whatever would come before the figure in the code or rather let 

me first say there would always be something that comes before the figure, is that 

right? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Whatever you had before the figure was what to your mind 

represented the ultimate recipient? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And then there would be the figure? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And then after the figure whatever you, or did you ever change the 

name of the person, Director, the initials of the Director? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Sometimes, Chair, I would change it, but not that often. 

CHAIRPERSON:  Okay, what you change regularly was what represented the ultimate 

recipient before the figure? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay.  So when we look we must not necessarily look for 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Not always. 

CHAIRPERSON:  Because it might not be  it might be something else? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, Chair, mostly. 

CHAIRPERSON:  Yes? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  But not always. 

CHAIRPERSON:  Not always. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sometimes it would change. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright, no thank you very much.  You may proceed then. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

CHAIRPERSON:  So you said the IMN represented? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ishmael Nxaba. 

CHAIRPERSON:  That is one of the Directors? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct.  These are mostly the Correctional Services 

people. 20 

CHAIRPERSON:  Yes, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  In number one. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before you go on to name other names you say that 

MMM on page 361 represents Mollet Ngubpo? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Next to his name and the code is the figure 50? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The figure in paragraph 34.3.7 is R15 000? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  There is an apparent discrepancy can you explain it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I can explain the discrepancy.  These figures as quoted 

here specifically relate to the initial amounts that were agreed in 2007 when Mti 

resigned.  These have grown. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And if you say by here you mean paragraph 34.3? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

CHAIRPERSON:  And the amount appearing in regard to Mr Ngubpo you say reflects 

an amount thereto was paid later, not the amount that was paid initially?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And that after MMM you have got 50, does that represent R50 000? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Okay, you may proceed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Are there any other names that you have listed in 

paragraph 34.3 that appear on any of these four lists to which we have referred? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  If you look at the second one it is MMB. 

CHAIRPERSON:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  And that was my code for Maria Mabena. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, continue please? 

MR ANGELO AGRIZZI:   
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would continue to be paid by Bosasa like this after having resigned from Correctional 

Services what, for like or for what? 

MR ANGELO AGRIZZI:  As long as Bosasa had the Catering Contracts the senior 

members who were involved in arranging those contracts would be paid for life.  As 

long as the contract was in place. 

CHAIRPERSON:  Oh, they will be paid as long as the Catering Contract was still in 

place? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  If it came to an end then the payments would stop as well? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That, apparently that is what the arrangement was. 10 

CHAIRPERSON:  Ja, ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I did not know about the arrangement from the onset. 

CHAIRPERSON:  Yes.  Okay, alright thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Let us move on then please to paragraph 35.  

You say here that during approximately 2009/2010 you accompanied Gavin Watson to 

a meeting with Mr Mti.  Where did this meeting take place? 

MR ANGELO AGRIZZI:  This meeting as far as I can recall took place at 

Richmond  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was discussed?  Who attended this meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was at the meeting.  Gavin Watson was at the meeting.  20 

Richmond Mti was at the meeting. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was discussed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  What was basically discussed, it was an informal discussion 

regarding to the investigation of Bosasa.  Richmond Mti wanted to know what we were 

doing and how we were active and wanted to create an alliance and formulate the way 
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forward on how to handle this investigation. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is this the SIU investigation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct and the potential criminal charges at that stage. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Can I continue? 

CHAIRPERSON:  Was your  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Please do. 

CHAIRPERSON:  Was your understanding that this meeting marked the 

commencement of discussions about involving Mr Mti about how the SIU investigation 

should be handled or was the position that those, this was just a follow up discussion.  10 

There had been discussions before? 

MR ANGELO AGRIZZI:  There had been discussions before. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And this was kind of a follow up discussion. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  On discussing what was out in the press number one and 

number two what was happening within the NPA. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then they would always go on about the political 

ramblings and that as well. 20 

CHAIRPERSON:  Huh-uh. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But the fact of the matter is it was a monthly scheduled 

meeting that I had suddenly become involved with as well. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Mti, Mti was very well aware of the investigation Chair and he 
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suggest that we, we need to pay certain or sort out certain individuals within the NPA so 

that we could carry favour and also that they could assist us in telling us where and 

when to send lawyers letters that type of thing and on what basis to send it.  So there 

was a lot of documentation as well that came from Mr Mti after he had met with the 

various people.  The important thing was that he told us to, we needed to make up 

packages for certain people.  That was made very clear to me by Watson and by Mti 

that it needed to be done and needed to be done urgently. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At that particular meeting to which you are now referring 

in paragraph 35.1 did Mr Mti mention any names? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, he did. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What were those names? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The names Chair were Jackie Lepinka who had used to work 

for him previously as his Secretary and was now working for Advocate Nomgcobo Jiba.  

He mentioned Lawrence Mrwebi and that they were handling the investigation at the 

NPA. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, continue please with your evidence at paragraph 

35.2. 

CHAIRPERSON:  So those three names that you have mentioned were they the names 

or were they some of the names that he said Bosasa must be ready to pay them? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I was told to prepare money by Gavin Watson for those 20 

three names and the names and the amounts were decided by Mr Mti and 

Gavin Watson.  They had a private discussion about it. 

CHAIRPERSON:  Huh-uh. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was just told afterwards this is what needs to get paid. 

CHAIRPERSON:  Oh, the actual amounts were not mentioned at the meeting you are 
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telling us about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The meeting, I walked out. 

CHAIRPERSON:  Hm.  

MR ANGELO AGRIZZI:  And the meeting to discuss these amounts. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was told in the car on the way back that this is what was 

being agreed between the two. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZ:  And that is what needs to be paid. 

CHAIRPERSON:  Okay. 10 

MR PAUL AGRIZZI:    After that meeting Chair it would be openly discussed each one 

 what each one was getting.  But the decision discussions I have  I was outside at 

the moment while they decided on the initial amounts. 

CHAIRPERSON:  So the  so the outcome of the meeting you are telling us about 

which you, Mr Gavin Watson and Mr Mti attended was that certain officials at the NPA 

should be paid money so that they could do certain things for Bosasa to assist them 

with investigation, the SIU investigation and possible criminal charges? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is true.  It was not the SIU investigation it was the 

HAWKS investigati  

CHAIRPERSON:  Oh it was? 20 

MR PAUL AGRIZZI:  Dealings yes. 

CHAIRPERSON:  Oh it was lots of  

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Anything connected with those law enforcement agencies? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 
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CHAIRPERSON:  Were there other people other than these three that you were told  

about at this meeting that needed to be paid money by Bosasa?  At that meeting not 

after? 

MR PAUL AGRIZZI:  Not at this meeting no. 

CHAIRPERSON:  Okay alright thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you.  Let us just summarise then what you have 

said in paragraph 35.1.  You went with Gavin Watson to a meeting with Mti at his 

house? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  A discussion ensued at that meeting in regard to law 10 

enforcement agencies investigations into Bosasa? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And into Mti himself? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Mr Mti then suggested that certain individuals had to be 

in yo  

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And he mentioned certain individuals in the NPA? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the names mentioned were Jackie Lepinka, 20 

Nomgcobo Jiba and Lawrence Mrwebi? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright now was the decision in relation to who and in 

what amount and I am talking about the sorting out of individuals then finalised in your 

absence? 
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MR PAUL AGRIZZI:  I was not there when they decided the amounts that is correct.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But you were told that by Mr Watson? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right then please would you continue and was this 

decision executed? 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes most definitely Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right and in paragraph 35.2 you describe how the 

decision was executed? 

CHAIRPERSON:  Before that I see that in paragraph 35.1 of your affidavit the words 

 10 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  That could mean they are your words but you put them in quotes for 

certain reasons but they could mean that Mr Mti used those words and that is why you 

are quoting them which is which? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair you are correct.  That was the words used by Gavin Watson 

 that was used. 

CHAIRPERSON:  Oh they were used by Mr Gavin Watson? 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes that is why I have put it in inverted commas. 

CHAIRPERSON:  Oh not by Mr Mti? 

MR PAUL AGRIZZI:  No it was used by Mr Gavin Watson. 20 

CHAIRPERSON:  Ja okay alright thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   Well you do say in paragraph 35.1 that he and in the 

ls in the 

NPA? 

MR PAUL AGRIZZI:  Those were the words used. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  By whom? 

MR PAUL AGRIZZI:  They  

that was 

the words used by Mti, by Gavin, by myself when somebody needed to get paid cash.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us go on then to paragraph 35.2.  You say the 

decisions made in whatever words were used were executed? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  How were they executed? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well if I can go through 35.2 and it explains it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Please do. 10 

MR PAUL AGRIZZI:  They were given cash basically.  But Mti would tell us that he met 

weekly with the persons whom he gave code names to.  So he gave each person a 

code name so that they would not be compromised.  So he called Nomgcobo Jiba 

she was always poised to strike and ready to be on the offensive all the time and she 

was poison.  Then he referred to Jackie. 

CHAIRPERSON:  I am sorry did you say he said she was poison? 

MR PAUL AGRIZZI:  She was like poison, potent, strong. 

CHAIRPERSON:  Oh okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  So then h  20 

CHAIRPERSON:  That is Jackie Lepinka? 

MR PAUL AGRIZZI:  Lepinka.  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR PAUL AGRIZZI

said he was slow and his words to me was very lethargic.  He will not get anything done 
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but he is there.  So I am not being facetious I am telling you. 

CHAIRPERSON:  You are just telling what he said. 

MR PAUL AGRIZZI:  I am telling you why he used those code names. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  And what he explained to me. 

CHAIRPERSON:  Yes okay.   

MR PAUL AGRIZZI:  So it was Snake for Nomgcobo Jiba, Snail for Mrwebi and Jay for 

Jackie. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  Okay.  So at these meetings they would provide him with detailed 10 

statuses of the investigation and the prosecution.  Now one thing I must mention Chair 

for clarity purposed is that he never ever mentioned that Mrwebi was at the meeting.  

He mentioned the ladies were with me. 

CHAIRPERSON:  Oh that is how he put it? 

MR PAUL AGRIZZI:  On the telephone.  So on the telephone he would say to me the 

ladies were with me.  Referencing because one day I asked him.  He said the reference 

was to Jackie and to  well Jay and Snake who were with. 

CHAIRPERSON:  Oh okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  So Jackie and Nomgcobo Jiba was with him.  That is what he told 

me. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  And that is what he told Watson.  And they would then give us 

updates, very accurate updates because two lots of updates would come to us and one 

update was from him and it was always accurate and basically in return for that they 

received the cash on the monthly basis.  So the  that is how it worked. 
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CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  And this went on since I think it was 2010. 

CHAIRPERSON:  Yes well. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What are the amounts to your knowledge that were 

paid? 

MR PAUL AGRIZZI:  Snake would get R100 000,00.   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Per what? 

MR PAUL AGRIZZI:  Per month. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 

MR PAUL AGRIZZI:  J would get R20 000,00 per month and Snail would get 10 

R10 000,00 per month.  That is the amounts that were paid. 

CHAIRPERSON:  Did you ever get to know why J as I understand in Ms Lepinka, 

Jackie Lepinka who as I understand your evidence and or what you were told by Mr Mti 

was secretary or PA to Ms Nomgcobo Jiba was getting more than Mr Mrwebi?  

MR PAUL AGRIZZI:  Chair I asked. 

CHAIRPERSON:  I see she was getting R20 000,00 and Ms Mrwebi was getting 

R10 000,00. 

MR PAUL AGRIZZI:  I asked the same question and the answer that was given to me is 

that she is far more active than him.  And she is far more important than him.  Because 

as long as he got his R10 000,00 a month he was happy, he was calm and he would 20 

not interfere in anything.  He would let Jiba run with it. 

CHAIRPERSON:  Okay.   

MR PAUL AGRIZZI:  That is the answer I got. 

CHAIRPERSON:  Okay.  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  And do you personally know of the delivery of 
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these amounts or were you told of the delivery of these amounts? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair I just want to clarify.  I did some of these deliveries a month 

to Mti.  That explains it I think.  I know about every single delivery that took place.  The 

last lot of deliveries which took place in December I actually refused to do and Gavin 

 

CHAIRPERSON:  That is December 2016? 

MR PAUL AGRIZZI:  2016 correct.  I refused to do them.  I had the packages with me 

and I just said that is it I am not doing this anymore and that was on the 15 December  

sorry on the 19 December 2016.  I then fell ill and when I came out of hospital 

eventually Gavin Watson came to fetch that delivery, the last delivery for Mti, Snake, J 10 

and Snail. 

CHAIRPERSON:  Did the three get  start to be paid only after the meeting that you 

have told us about?  Prior to that had they not  were they not being paid? 

MR PAUL AGRIZZI:  With exception of Mti but the others  the three did not get paid 

for the meeting no.  The meeting suggested that they be paid. 

CHAIRPERSON:  Yes and are you able to place the meeting in terms of time?  Was it 

2009, 2010?  Asking was it there about? 

MR PAUL AGRIZZI:  You know Chair when I left I had  everything was taken away.  

My books, everything.  So I cannot recall the exact date.  

CHAIRPERSON:  You cannot say when?  Okay no I just see in your paragraph 35.1 of 20 

your affidavit you say  

 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair that is  you know I had met Mti before. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR PAUL AGRIZZI:  At his house but that was when this was discussed. 
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CHAIRPERSON:  Ja okay thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you Chair.  The question that I raised with you last 

in relation to deliveries.  Let me make it more clear.  Were you ever present when a 

delivery was made to either of the three persons in the NPA? 

MR PAUL AGRIZZI:  I was not at the delivery to the three persons at the NPA Chair.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did Mr Gillingham  then in paragraph 35.3 you say 

these amounts were paid and received on a monthly basis.  That information would be 

information received from Mti? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then in paragraph 35.4 you mention the name of Mr 10 

Gillingham.  Please tell the Chair what transpired? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well at one stage because of all the stories with the NPA and that 

Gillingham was extremely anxious about these arrangements that were going on there 

and he was concerned about the NPA processes and that and what he was he  I 

actually got to a stage where I did not want to talk him because he was so nervous and 

I actually asked Gavin Watson to speak to him  that said to him  and he told him he 

has got everything under control and explained that he had personally spoken to 

everybody.  He was with Mti at the moment and everything  the NPA was under 

control, everything was sorted out.  That is what that reflects.  

CHAIRPERSON:  So going back to the question Mr Pretorius asked you just before th is 20 

one that you have answered.  The position would be that you yourself do not have 

personal knowledge whether or not the three namely Mr Nomgcobo Jiba, Ms Jackie 

Lepinka and Mr Mrwebi whether they actually received any amounts from  from 

Bosasa but you  what you know is that amounts were delivery to Mr Mti and that Mr  

the purpose for the delivery of those amounts was that they would be passed onto the 
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three? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And that Mr Mti told you that they were being passed on? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair and how I knew that they were receiving it 

was because Mti would tell me that. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  And also he had given me documents from them directly. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  So  because I had that information I trusted him and I trusted 

that he would not lie. 10 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well in relation to the product of these payments we will 

deal with them after the short adjournment that as you say you received documents 

purportedly emanating from the NPA working files? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Containing information that could only on the face of it 

have come from the NPA? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Those documents were given to you by Mti? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And he told you he received these documents from 

within the NPA? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We will deal with those after the break.   

MR PAUL AGRIZZI:  If I may also add Chair he would often phone them in my 
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presence.  So I would hear him talking to them. 

CHAIRPERSON:  Oh is that so.  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  And there is one incident where we were actually discussing the 

matter and there was handwritten notes where he was on the line and he was busy 

writing down notes as well.  So that he submitted as well.  

CHAIRPERSON:  Yes okay alright.  We will take the tea adjournment. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Chair the  you are aware then that there is no water 

and in fact the bathrooms have been locked.  So.    

CHAIRPERSON:  I was told yesterday that there were temporary bathrooms provided.  

Are those no longer available? 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I have  I am not sure of those.  I think they are outside I 

am not sure. 

CHAIRPERSON:  Well there seems to be an indication that they available so if that is 

the case is there a need for a thirty minutes break or should we keep to fifteen 

minutes? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In your hands Chair. 

CHAIRPERSON  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Fifteen minutes should be. 

CHAIRPERSON:  Should be adequate. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Except you know the lifts and the number perhaps. 20 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Twenty to twenty-five minutes. 

CHAIRPERSON:  Okay so maybe twenty? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Twenty-five minutes. 

CHAIRPERSON:  Twenty-five minutes? 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay alright.   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We  legal team drives a hard bargain. 

CHAIRPERSON:  Well let us say how is twenty minutes? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Fine Chair. Absolutely fine. 

CHAIRPERSON:  No, no.  Okay. If I  if we say twenty to twelve it will give you twenty-

five minutes.  Is  ja it will give you twenty-five minutes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you Chair. 

CHAIRPERSON:  Twenty-five we will resume at twenty-five to twelve.  We adjourn. 

MEETING ADJOURNS 10 

MEETING RESUMES 

CHAIRPERSON:  Yes, Mr Pretorius? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you, Chair.  Mr Agrizzi we were at paragraph 35.4 

of your affidavit and you were telling the, Chair, about the intervention of Mr Gillingham 

in respect of the arrangements regarding personnel at the NPA? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In paragraph 35.5 you deal with the contents of a 

meeting or you  another meeting after Mr Gillingham had raised his concerns.  What 

happened after Mr Gillingham had raised his concerns? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Mr Gillingham raised his concerns, there was a discussion on 20 

the telephone between Richmond Mti and Gillingham in my presence where he told him 

not to be concerned that he has it all under control that he was dealing with Jiba, he 

was dealing with Jackie and Mrwebi. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you receive an instruction from Gavin Watson at this 

time? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I did, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was that instruction? 

MR ANGELO AGRIZZI:  

for him as well as the cash delivered to a number of other officials as was done on a 

monthly basis.  Gavin Watson informed me that I was to take extra cash for the people 

at the NPA.  He explained to me that he had already packed the security bags for 

Nomgcobo Jiba in the amount of R100 000 and he marked it Snake.  Lawrence Mrwebi 

in the amount of R10 000 and he marked it Snail.  This would be marked with a Sharpie 

marking pen on the bag itself and Jackie in the amount of R20 000 and marked as Jay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am sorry I interrupted you, what did you do with these 10 

bags? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I took these bags together with the other bags to Mti and 

these were added to the regularly monthly payments made to Mti.  The complete bag 

which was a haversack with the bags inside it included the following amounts.  Mti was 

R65 000 packed in a grey, all these are packed separately in a grey security bag 

labelled. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Sorry, may I stop you there please.  Chair, I note that the 

broadcast feed has died and I told by sign language that it has been cut somehow.  I 

am not, it is important that this information is properly publicised if it is going to be given 

in evidence as before. 20 

CHAIRPERSON:  Ja, no that is fine.  Maybe we need a short adjournment for the 

technicians to sort this out.  Is there a technicians who knows how long it will take?  

Yes, I think maybe find out from him? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is back on, Chair. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay, well whatever may be done to make sure that it does not 
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come back, please do that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you, Chair. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, would you go back please and start that section 

of your evidence again? 

MR ANGELO AGRIZZI:  From the Gillingham call? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  nes] 

CHAIRPERSON:  He was given instructions by Mr Gavin Watson was that part of what 

the instruction was captured, do we know? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I think we can start, Chair, because we did repeat a little 10 

of the evidence. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  With the instructions given by Mr Watson. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To Mr Agrizzi. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, Watson instructed me to take Mti cash that had been 

earmarked for him as well as cash to be delivered to a number of other officials which 

was done on a monthly basis.  Gavin informed me that I had to take the extra cash for 

the people at the NPA as well.  He explained to me that he had packed security bags.  20 

He packed them in a large haversack, plastic haversack which we will buy in bulk from 

the China Mall and he would say  he said to me that he had packed the security bags 

for Nomgcobo Jiba in R100 000.  He had packed the grey security bag inside the main 

bag for Mr Lawrence Mrwebi and he marked it Snail and he packed the bag for 

Jackie  
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CHAIRPERSON:  And the one for Mr Nomgcobo Jiba he said he marked it what? 

MR ANGELO AGRIZZI:  R100 000 and he marked it for Snake. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  He marked Mrwebi  000 as Snail and Jackie as Jay.  I 

took these bags together with the other bags to Mti.  So it was all in one bag all 

delivered to Mti. 

CHAIRPERSON:  So how many bags were inside the bigger sack that you spoke 

about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  There were six bags inside it. 

CHAIRPERSON:  Okay, okay. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay, there were extra bags.  One was for Jolingana who was 

at that stage the Acting Commissioner of Correctional Services.  He also referred to as 

Middledrift, the code name for her was Middledrift. 

CHAIRPERSON:  Middledrift? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Middledrift, because apparently she came from that area in 

the Eastern Cape. 

CHAIRPERSON:  Oh.  So he was the Acting National Commissioner? 

MR ANGELO AGRIZZI:  She was. 

CHAIRPERSON:  Oh it was a she? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, that is right. 20 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  And was Jolingana the surname or the name? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not know, I just know her as Jolingana, I think it was her 

surname. 
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CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Alright, but the code name for her was Middledrift I just 

recalled now.  Then for Grace Molatedi who was the Area Commissioner for 

somewhere in the Free State and the reason why that was, was because they had 

further extended the contract by an additional two contracts.  One of them was 

Groen Print and there was, I will remember the other one, it is further on in my 

statement, but she would get R50 000, because she extended the contract. 

 There had been a fire at one of the facilities and they had asked us to take 

over and put in a mobile kitchen. 

CHAIRPERSON:  So that strictly speaking would have been an expansion of the scope 10 

of the contract? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  As opposed to an extension of the duration? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct.  I have not gone into detail with the investigators, but 

we had such little time to prepare. 

CHAIRPERSON:  No, that is fine. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So Grace Molatedi would be getting an extra R100 000 as 

well.  Then in execution of this arrangement Mti over a period of time supplied me with 

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before you go there please?  Just let us clarify, you say 20 

there were three extra bags? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  One for the person with the surname Jolingana? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We have mentioned someone earlier I am told 
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Nontsikelelo? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is the lady. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is that her first name? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct.  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You referred to her earlier in your evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  How much did she receive? 

MR ANGELO AGRIZZI:  She received R100 000. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, would you just wait for my question to finish so 

that the record can pick it up please?  And then the third amount? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  The third amount was Grace Molatedi which was R100 000. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright then let us get the order straight.  The first 

amount? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The first amount was for Richmond Mti which was his 

standard R65 000 a month. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

CHAIRPERSON:  And this is now after Mti had left Correctional Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes, when he was still at Correctional Services he was getting more 

than R65 000 or not really? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, Chair, the amount that he would get monthly was 

R65 000. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Later on, after this it increases to R85 000, because then the 

company started paying his rental  his rental fee of R20 000 a month cash. 
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CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To summarise thus-far then arrangements were made to 

pay certain amounts to officials in the National Prosecuting Authority?  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Your evidence is that these arrangements were executed 

in the manner in which you just described? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The purpose as I understand was to obtain information 

regarding the process of investigation and contemplated prosecution of Mti himself and 

Bosasa as well? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  But as I understood you it was more than obtaining information from 

the NPA.  It included them I think you said assisting Bosasa and I would imagine taking 

whatever decisions where necessary to assist Bosasa with regard to the investigation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair.  The purpose was also to get them to 

stymie the process. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In relation to the first purpose, did it produce any results 

for Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well most definitely. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  You deal with that in paragraph 35.6. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Of your affidavit and I am going to take you through the 

contents of Annexure Q, that is Q1 to Q17.  Q1 appears at page 366 of Bundle S1, but 

before we go there let us just forewarn the, Chair, of what this evidence is all about.  

You say in the introductory portion of paragraph 35.6 that the arrangement relating to 
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the payment of money to officials and the National Prosecuting Authority had various 

goals and you say in paragraph 35.6 an execution of this arrangement Mti did various 

things.  What did he do? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He liaised with the NPA people to get information from them 

and provide us with the information relating to that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you receive information? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, we did. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In what form did you receive the information? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Information would be verbal.  It would be written, it will be 

copies of secret documentation, minutes of meetings, various other information 10 

sources. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To whom was this information given? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The information was given to Gavin Watson and then to 

myself.  Or sometimes, occasionally I would be there with Gavin Watson and it would 

be handed over to me. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The documents to which you have just referred and 

which we will refer to in a moment to whom were they given? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, I thought I explained that.  Could you just repeat that in 

what context? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   20 

CHAIRPERSON:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Information. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am not referring particularly to documents. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Oh, documents, okay. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the documents in Annexure Q. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  Those documents, sorry, Chair? 

CHAIRPERSON:  Yes, how did those documents get to you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Those documents were given presumably by the people within 

the NPA to Mti.  Mti would give them to Watson normally, or if I was there he would give 

them to Watson and myself at the same time. 

CHAIRPERSON:  Okay, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now we will go through the documents one by one in 

order to identify them and to consider or for the, Chair, to consider their probable 

source and to consider whether that is consistent with the evidence that you are giving.  10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But the documents in Annexure Q, you know what those 

documents are, because you gave them to the investigators? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  How did you come into possession of those particular 

documents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Those documents in Q were given to me via Richmond Mti. 

MR ANGELO AGRIZZI:  When you say via by whom were they given to you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well they were given to me by either Gavin Watson or 

Richmond Mti directly, Chair, I cannot remember each document, I need to go and look 20 

at it and try and jog my memory, but they were given to me by Gavin Watson who got 

them from Richmond Mti or alternatively if I was with Gavin Watson at the meetings he 

would give them Richmond Mti would just give them directly to me. 

CHAIRPERSON:  Alright, so in other words if one goes to each one of those 

document? 

T22-LM-734



24 JANUARY 2019  DAY 40 
 

Page 59 of 157 
 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes? 

CHAIRPERSON:  What you are saying is each one, any of those documents they got 

to you either, because they were given to you by Gavin Watson himself? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Or by Mr Mti?  At this stage you are not saying which ones, because 

we are not looking at the documents, but maybe when we look at the documents you 

might still not be able which one you got from Mr Watson, which one you got from 

Mr Mti, but those are the two people from whom you got the documents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, and I think the important part that I need to clarify is 

these documents came from either Nomgcobo Jiba or during the meetings with Mti they 10 

would hand him the documents.  He would then come and give us the documents.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is how it would work. 

CHAIRPERSON:  I guess, but we go back to the point that is the conclusion you reach, 

because of all the circumstances and that is what Mr Mti told you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Ja, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I think if you look at the documents, Chair, you will see 

that they are highly confidential and secret documents. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  There is only one or two people who would have access. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We will go through the documents.  I just want to ask 

one or two more questions in relation to the documents before we do that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  But, Chair, quite independently from the evidence of this 

witness no doubt the, Chair, will look at the documents to determine the more than 

probable source. 

CHAIRPERSON:  Ja, no, I have already looked at them and I just wanted to make sure 

that we understand what his evidence is. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

CHAIRPERSON:  That he personally never witnessed the handing over of the 

documents to Mr Mti by whoever.  He just knows that Mr Mti said he got them from the 

people concerned and he may have other reasons to believe that what Mr Mti told him 

is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you referred amongst other things to telephone 

conversations? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And where those telephone conversations become 

relevant you will no doubt inform the, Chair. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Will do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Now you say you received these documents from 

the persons mentioned and in the manner mentioned.  Since that time several years 20 

have lapsed, what happened to these documents, who kept them? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I kept those documents with me and kept them for 

safekeeping. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then at a stage you handed them to the 

investigators of the Commission? 

T22-LM-736



24 JANUARY 2019  DAY 40 
 

Page 61 of 157 
 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  Did you take them with you when you left the company? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I did not take them with me, Chair, because I left, I was going 

on leave like normal. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So they were with me in a secure place, because I got to a 

stage where I wanted to use these documents and open it up. 

CHAIRPERSON:  Oh, you had access to where they were? 

MR ANGELO AGRIZZI:  They were at in a storage place that I created. 

CHAIRPERSON:  That you had access to? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay.  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You say you created this storage space? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  For the very purpose of securing these documents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  To clarify, yes, not only these documents, but various other 

documents as well and hard drives.  So what I did do I hired a specific storage facility 

away from my premises. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us deal with the first of these documents, it is 20 

Annexure Q1 and it appears on page 366. 

CHAIRPERSON:  Before you proceed Mr Pretorius, the administration side of the 

Commission should just talk to the owners of the building to see how the issue of 

bathrooms can be sorted out.  I understand that there were still problems, even now.  

So that we do not have to adjourn for long periods during tea.  Okay, thank you, you 
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may proceed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Chair, there are facilities on the ground floor outside the 

building, but when I got there certainly they were also locked. 

CHAIRPERSON:  Yes, that is what I was told, yes, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But insofar as we are able to give instructions and 

insofar as people listen to us we have tried to sort that problem out.  

CHAIRPERSON:  Yes, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I now believe even the bathrooms here are open. 

CHAIRPERSON:  They are open? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 10 

CHAIRPERSON:  And they are working? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No. 

CHAIRPERSON:  They are not working, but they are open.  Okay, no I just want to 

make sure this  we do not continue to have these problems where measures can be 

taken to make sure the proceedings are not delayed unduly. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you, you may proceed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Page 366, the document referred to is on page 367.  

Now this appears to be an affidavit of one Hendrik Andries Truter.  Do you know who 

that person is? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do, he is, I am not sure of his rank but he is in procurement 

for the Department of Correctional Services and he is very well versed in how tenders 

should operate and he was present when all the tenders were awarded to Bosasa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now he himself on the face of it says so in paragraph 2 

of the affidavit beginning at page 367? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We need not go into the contents of the affidavit, safe to 

say that it does indeed deal with procurement issues within the Department of 

Correctional Services. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But if you would look please at page 381 which is the 

last page of that affidavit you will see that again on the face of it, it was commissioned 

at Pretoria on 7 July 2009? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the person commissioning the affidavit appears to 10 

have been a Mr Cornelius Daniel du Toit Chief Forensic Investigator, Special 

Investigating Unit, Rentmeester building, Watermeyer Street, Pretoria.  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The inference is to be drawn from that can be dealt with 

in due course, Chair.  The second document is Annexure Q2 and that appears at 

page 383.  Again it appears to be an affidavit, this time attested to by a 

Willem Hendrik Jacobus Pretorius.  Do you know who that person is or was? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am well aware, he is a Deputy Director for Tender 

Administration and that at Correctional Services. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  According to this affidavit at page 383 the 20 

deponent Mr Pretorius was employed by the Department of Correctional Services as 

Deputy Director Tender Management at the Head Office in Pretoria. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The affidavit then goes on to deal with matters relevant 

to procurement and deals with contracts such as the outsourcing of catering services at 
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a youth centre, the outsourcing of catering services generally and his activities in that 

regard. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  He says for example on page 385 at paragraph 12: 

with regard to the drafting and s  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  So it seems that the subject matter at least of 

this affidavit is the series of contracts investigated by the special investigation unit?  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Once again if one goes to page 387, the last page of that 

affidavit one will see that it was attested to on 20 July 2009, the Commissioner of Oaths 

there was a Mr Johannes Senekal and below the name of the Commissioner of Oaths 

is the words in handwriting ex officio SIU second floor Rentmeester building the same 

address. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Once again, Chair, the inferences to be drawn 

from that can be dealt with separately.  These documents generally did they come to 

you or did they come into your possession on one occasion only or over a period of 

time? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  There were numerous documents over a period of time, 

unfortunately I do not have all of them.  I have submitted what I had. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So you have some of the documents that came to 

Bosasa from whatever source over a period of time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  And as far as you know directly from Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair.  If I may just add, Chair, when I left on 

the 15th I had left with the intention of going on leave, coming back and getting more 

documents, but unfortunately I never went back. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, let us go then please to Annexure Q3 which 

appears at page 389?  This appears on the face of it to be a memorandum from the 

office of the Director of Public Prosecutions Pretoria, Special Commercial Crimes Unit 

Pretoria, from Glenis Breytenbach to adv Simelane described in the document as the 

National Director of Public Prosecutions. 

 It is copied to other officials and it concerns in its own terms the Bosasa 10 

investigation and it is dated 4 February 2010.  It seems that at this stage from the 

contents of this document that the investigation and any contemplated prosecution was 

now in the hands of the NPA? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We need not go into the contents of the document in any 

detail, but simply to say that this memorandum is a report from Ms Breytenbach to 

adv Simelane concerning the progress of the investigation into Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  For example and relevant to the position of Mr Mti and 

Bosasa one can look at page 391, amongst the various topics reported to the National 20 

Director of Public Prosecutions by Ms Breytenbach over the three pages of the report 

are the final two paragraphs, which read: 

interim the documents received from the SIU have been 

read and sorted into what will form the basis of the case docket 

once the affidavit of the Acting Commissioner had been 
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 And then the last paragraph reads: 

"An issue that needs to be addressed on an urgent basis the 

position of Mr Mti who is one of the main suspects and who 

currently holds the position of Head of Security 2010 World 

Cup and the impact that this investigation once it gains 

momentum and attracts the attention of the media might have.  

 

 You yourself gave evidence that assistance was given by Bosasa by Mr Mti 

in relation to the bid for the security function at the 2010 World Cup? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is this consistent with what you knew yourself at the 

time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then if we may proceed please to Annexure Q4.  It 

appears on page 393.  The document itself appears on page 394.  As this document 

has relevant information in regard to the progress of the contemplated prosecution and 

investigation.  I am going to deal with certain statements in it but on the face of it, it 

appears to be a document on the letterhead of the National Prosecuting Authority? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is dated 8 February 2010? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is a memorandum which on the face of it emanates 

from Advocate M Simelane the National Director of Public Prosecutions and it is 

addressed to Advocate G Breytenbach.  Do you see that? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  I do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it is copied to various persons? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The memorandum reads at least in the first paragraph: 

 February 2010.  

Having done so I am concerned about the turn that the case is 

 

The second paragraph reads and it has been partly obliterated by markings Chair:  

that it is close to prosecution.  Your summary of progress made 10 

reveals the opposite.  I am therefore concerned that a simple 

act of obtaining a statement with which to open a docket is 

proving di  

It continues to make comments.  The second paragraph on page 395, if I may just read 

it onto the record. 

materially at this stage.  I suggest that you advise Senior 

Superintendent D J Kriel in writing what process to follow to get 

the investigation going.  You and your team of 

Advocate Grobbelaar and Mr G Nkadimeng must withdraw from 20 

the case until I am advised by the police that a docket has been 

opened and it is specified what assistance is required from the 

NPA.  Accordingly I would appreciate it if you and your team 

can withdraw from this case and dedicate your time and 

resources to cases where there are dockets, investigate or 
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prosecute, to investigate or prosecute.  Please confirm the 

withdrawal by 9 February  

Then it goes on to say: 

  

And that is a reference to the World Cup position? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  east.  Firstly 

there is no police docket or investigation under way.  Secondly 

and by your own admission there is still an assessment to be 

made on the evidentiary value of the information currently 10 

available.  How therefore you can start speculation and making 

suggestions regarding any person is beyond belief unless of 

course it is a manifestation of a mind-set with predetermined 

outcomes.  My suggestion would be that you follow the advice 

 

And that is the, well it is not a suggestion.  It is an order to withdraw from the case. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  These sorts of facts or reports concerning the progress 

of the investigation who was involved who was not involved and how it was 

progressing, were these given to you in any other form from time to time? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  It would be confirmed to me by Sesinyi Seopela.  So 

there was always confirmation of whatever documentation I was getting and it would 

always collaborate.  So there were various sources of information that would come to 

me and because Sesinyi Seopela was close to Advocate Menzi Simelane they had a 

relationship.  I was introduced to him in, in Sandton.  I think I go through that in my 
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committee? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is that in addition to the role? 

MR PAUL AGRIZZI:  In addition to her role she would have had to sit on the bid 

evaluation committee. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what is relevant in regard to Mrs Mabena? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well she got paid every month. 

CHAIRPERSON:  She was one of those receiving monthly payments. 

MR PAUL AGRIZZI:  The bribe money. 

CHAIRPERSON:  From Bosasa? 10 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then under the head in paragraph 2 Bank 

Statements Obtained in terms of Section 205 of Act 51 of 1977.  A number of bank 

accounts are listed.  Fourteen in fact. 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Belonging amongst others to Mr Mti.  I see here a 

mortgage loan account in the name of Autumn Storm Investments 106 PTY LTD? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You have given evidence regarding that entity.   20 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The item or account listed in paragraph 2.3 refers to 

what appears to be Mr L Mti Volkswagen Triptronic  Triptronic it says here with higher 

purchase and supporting documents. 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  So you were told exactly which bank accounts and other 

financial documents were being investigated?  Was this information useful to Bosasa?  

MR PAUL AGRIZZI:  It was extremely useful Chair because you could from this 

information actually go and interview the witnesses and quite simply you will see later 

on in my statement and in the other witnesses it is very easy to manipulate when you 

have wads of cash especially witnesses.  So what would happen is very simple.  These 

names, these lists of names would be approached and they would have to change their 

statements. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then you received information in paragraph 3 on page 10 

413 concerning witnesses consulted and draft statements being prepared for signature. 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then in paragraph 4 under the heading Investigation 

Outstanding on page 414 of the bundle you are told what the plans are in relation to the 

obtaining of further statements and from whom? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Once again there are persons named on page 415 as 

being either authors or responsible for the report or as co-signatories but it appears 

from the bottom of page 415 that this information note was compiled by Colonel DJ 

Kriel? 20 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Perused and verified by Brigadier Simon? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is not necessary save to place it on record Chair to go 

back to the previous bundle but it appears in paragraph 35.6.8 that you received a 
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confidential document signed by Advocate De Kock of the Special Commercial Crimes 

Unit dated 28 October 2011.  It is unsigned but it appears as Annexure Q8 on page 418 

of the second bundle Exhibit S2.  Can we go there please?  This document is marked 

Confidential.  It runs from page 418 to page 243.  It is not necessary to go into the 

contents of the document save to place on record that it appears to be a memorandum 

examining the validity of a subpoena duces tecum that was served on the special 

investigative unit during February 2011 by the Mail and Guardian Newspaper? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know anything about this? 

\MR PAUL AGRIZZI:  Yes I do.  This basically was given to us as a mechanism and an 10 

argument to be able to use in terms of defending the case.  This specific document I 

would have to take to Brian Biebuyck and he had to analyse it and formulate a 

document that would be given back to Mti that would  that would kind of nolle prosequi 

the case because how they got the information in the investigation was not done 

correctly.  So the whole issue was about fruit of a poison tree and all that Sir.  I do not 

know if you want me to go into detail detail? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No. 

MR PAUL AGRIZZI:  But I do not think it is necessary. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well perhaps you should because it appears that this 

document would have been useful to Bosasa in any attempt it would make to quash the 20 

investigation? 

MR PAUL AGRIZZI:  It is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Save that it is an opinion given by Advocate De Kock to 

his employer, a law enforcement agency, the Special Commercial Crimes Unit.  

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  So not only improper but irregular? 

MR PAUL AGRIZZI:  Most definitely. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So the conclusion on page 443 appears in paragraph 8. 

CHAIRPERSON:  Well Mr Pretorius he had asked you whether he should say more and 

you said yes.  I do not know whether you have gotten anymore? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes I just want to go to the conclusion. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then allow him to. 

CHAIRPERSON:  Okay that is fine. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Expand insofar as he wishes.  In paragraph 8 on page 10 

am of the view that there are various levels of argument that could be advanced in 

support of the view that the subpoena 

you say very useful information regarding the investigation for Bosasa in any attempt it 

might make to quash the investigation or to defend its case in court.  

MR PAUL AGRIZZI:  Let me explain it and give you the context of this document.   

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  This document was drafted and done by Advocate De Kock. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  But I want to make it very clear Chair that we have never dealt 20 

with Advocate De Kock.  Advocate De Kock was never involved in trying to stymie it.  

This document was created because she was given an instruction which I know of 

because the big thing here was the fruit of the poison tree.  Now I am not a  I am not a 

legal expert at all but what 

request to Advocate Jolingana to give us an overview of how to shut down the case.  
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She must have contacted De Kock who then gave it to her.  Which is why De Kock 

authored this document.  I can only  I can only assume unfortunately that that is how 

this document came out but I have gone through this document so many times and it is 

quite clear that the document that was given us because we needed to know how do 

we go about closing down this case.  And that is why it is important just now to refer to 

the handwritten notes because that further collaborates this document over here.  But 

this is extremely useful in assisting us in  and the attorneys in not only closing down 

the case but kicking it into touch so that it would never reappear. 

CHAIRPERSON:  Well maybe you should from what you have said it seems to me that 

you know the process that lead to this document. 10 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes Chair. 

CHAIRPERSON:  And maybe you should tell me from where the first step was so and 

so said the following and so and so on and then the next step this is what was done, 

the next step and ultimately we got this document.  If you can just tell me in that 

sequence? 

MR PAUL AGRIZZI:  So we were getting documents and having meetings with Mti on a 

regular basis Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI

 20 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR PAUL AGRIZZI:  Alright so Gavin wanted it clear and concise.  He wanted me after 

every single meeting to get hold of the attorney  our attorney and go and see the 

attorney and if need be senior counsel and tell them exactly what transpired and give 

them copies of this document.  So all  Chair this is a small reflection of what is actually 
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is available because I could not get  they were all at the office. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  And they still presumably at the office. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR PAUL AGRIZZI:  But the fact of the matter is that they would then give us advice 

and who better to ask for advice on how to close down a case but the investigator 

officer or the prosecutor that is handling that case.  Without letting them know so you 

cannot say well the Bosasa case but give me a case similar and tell me what the risks 

are?  And that is how this document emanates and that is how the document comes to 

us.  But I in no way can implicate Advocate De Kock because I know for a fact that 10 

whenever whoever tried to get hold of her she was  she would not come forward with 

any information and she was kind of beyond reproach.  However if I raise this document 

it is going to make her look as if she is involved which she is not.  To my knowledge.  

CHAIRPERSON:  Yes okay thank you. 

MR PAUL AGRIZZI:  I just wanted to clear that up. 

CHAIRPERSON:  Thank you.  Well I said thank you but I am not  I am not entirely 

sure that I understand better.  So you and Mr Watson would receive some documents 

from Mr Mti emanating from the NPA? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Mr Watson would then say what next? 20 

MR PAUL AGRIZZI:  What do you want us to do? 

CHAIRPERSON  

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And he would look at the documents and he would give his advice? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair. 
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CHAIRPERSON:  That is right.  And you say that you would  you would be wanting to 

see how best to effectively shut down this investigation and prosecution  possible 

prosecution? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And you say as far as you know Advocate De Kock was never 

involved in any wrong doing relating to Bosasa? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Ja.  But you say there was somebody and I do not know whether that 

somebody was within the NPA that you mentioned earlier who would have been spoken 

to and you think that person may in turn have spoken to somebody else at the NPA and 10 

I do not know whether that would have been Advocate De Kock.  I just want to 

understand that part? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair that is correct.  What I am explaining is that that document 

was   

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  It was not given to us freely.  It was given to Jiba, Mrwebi or  

Jackie those are the only people I know.  Snake, snail and Jay.  It was given to them 

who then passed it onto Mti. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  So this talks about similar cases. 20 

CHAIRPERSON:  Oh it does not relate to Bosasa? 

MR PAUL AGRIZZI:  No not only Bosasa. 

CHAIRPERSON:  Yes okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  It gives you an overview and what must have happened is they 

 what is the situation in the case? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, this is as I received the document that is how I provided 

it.  I did not scratch it out.  It had seemed to be scratched out.  I remember, sorry, it was 

scratched out by Mr Richmond Mti before he handed it over to me. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, and you do not know what was scratched out? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well he did not scratch it out properly. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know what appears under the scratched out 

part? 

MR ANGELO AGRIZZI:  You can actually see on the form, after the line at the top it 

says from there and you can see a J, you can see a K, I can see an I, I can see a L, I 

can see a P and I can see an A.  So one can presume from my ability to decode certain 10 

figures this is Jackie Lapinka, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, well the person who scratched out apparently to 

conceal from whom the email came must have forgotten to scratch out the apparent 

author of the document at the bottom of the page? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And there the name Ms Jackie Lapinka appears. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  So it appears at least on the face of it that this 

email came from Ms Jackie Lapinka whose position or designation at the time appears 

to have been Manager, Executive Support to the National Director of Public 20 

Prosecutions.  It appears and we need not go into too much detail, but from the email 

train preceding that email at page 142 and 143 that the person designated as ANDPP 

was seeking a status report on various cases, do you see that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am well aware of that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Including the Bosasa case? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Those cases are listed in the email dated 

22 November 2012, 10:05 on page 475? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us go back to page 474 if we may?  IF ANDPP, 

Chair, stands for the Acting National Director of Public Prosecutions, I am informed that 

at that time that person was Ms Jiba. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair.  If I can for clarity 

 10 

CHAIRPERSON:  And we have been told that by Mr Agrizzi that Ms Jackie Lapinka 

worked with or in the office of Ms Jiba. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you, but you wanted to say something? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I wanted to add clarity in terms of the names that were 

mentioned.  I recall receiving this document personally in the presence of Mr Watson at 

the house of Mr Mti and I was told categorically that they cannot just isolate and close 

down the Bosasa case.  It would raise too many concerns so they would have to do it 

as part of five other cases. 

 Another case that was mentioned to me was the Coca-Cola case that was 20 

closed down.  I am not aware of it, but that was mentioned during these discussions as 

well, and based on this document we believed that the case would be closed down.  

CHAIRPERSON:  So this document you say you received when at a time when you 

and Mr Watson were in Mr Mt  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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CHAIRPERSON:  You received it from Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Okay and what you have added in terms of what you were told 

namely that the NPA could not just shut down the Bosasa case it had to shut down 

other cases as well that is what Mr Mti told you at the time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  With specific reference to Coca-Cola, there was an issue 

there that is correct. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It appears on the face of it Mr Agrizzi that this email was 

sent by Ms Jackie Lepinka to Silas Ramaiti and Lawrence S Mrwebi? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And copied to certain other parties? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The subject line reads SCCU Specialised Commercial 

Crimes Unit status on the following cases, importance high. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And I am going to put it on record, parts of it on record if 

I may? 

"Good afternoon.  Trailing emails refer:  Reports submitted to 

 20 

That is the Acting National Director of Public Prosecutions presumably.  

 

 Five cases are mentioned including Bosasa, correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  

status, available evidence, where the said case is currently and if not on the court roll 

 

 The next paragraph reads: 

"Detailed feedback reports on these case should be submitted 

to this office on or before 28 November 2012.  Upon receipt of 

the said reports a meeting will be scheduled between the 

ANDPP and the Prosecutors responsible for the prosecution of 

the said cases to come and brief the ANDPP accordingly.  In 

terms of the Bosasa case please be advised that this matter 10 

needs to be finalised ASAP as the matter has been 

investigated for many years and from the submitted reports it is 

clear, says Ms Lapinka it is clear that there is no evidence 

and/or prospect of a successful prosecution.  This has been 

confirmed by both Lieutenant General Dramat and adv M de 

 

 It continues on the next paragraph to read: 

"The ANDPP has indicated further that no resource will be 

allocated to any case for longer duration.  You are therefore 

requested to ensure that Prosecutors focus on cases where 20 

there is sufficient evidence as this is fruitless and wasteful 

 

 Those are the comments in relation to the Bosasa case, principally and the 

others as well under the hand it appears of Ms Jackie Lapinka? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know anything about this communication and its 

content other than what you have just told the, Chair? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I have explained everything that I am aware of. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We are going to go then to page 478 which is 

Annexure Q12.  By the way all these documents I presume from your evidence and all 

the documents listed under the head Annexure Q were documents received by you 

from Mr Mti in the manner that you have referred to in evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well perhaps we should go to page 476 first which is the 

first of the emails in the email train to which we are now referring.  It reads: 10 

"Dear colleagues.  The above matter refers:  SCCU status on 

cases including Bosasa.  Please note that the ANDPP would 

like to discuss the above matters with your Principals on 

Thursday 22 November 2012 at 10:00 in the NPS boardroom.  

 

 Do you know who Palesa was? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not fully aware, I have never met with Palesa.  All I know 

is when I looked at the authenticity of the email I picked up that, you know that there 

was a chain and it showed authenticity. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  It seems that there was a meeting in prospect 20 

regarding these cases. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us move on then to another document in the bundle 

of documents marked Annexure Q.  That is the one that appears at page 478 it is 

Annexure Q12.  Again it is on the letterhead of the Specialised Commercial Crime Unit, 
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it is addressed to adv M Mokgatle, Acting Regional Head SCCU from adv de Kock and 

it is dated 26 November 2012 and the subject line is the progress report on the Bosasa 

investigation. 

 Now we know that earlier on you referred to another progress report under 

the hand of adv de Kock, do you see that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The email chain in which Ms Jackie Lapinka makes her 

comment concerning the status of the case against Bosasa and said that there is no 

evidence or any prospect of a successful prosecution is dated 22 November 2012? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Adv de Kock who has seem to play an important role in 

the contemplated prosecution, her memorandum to adv Mokgatle is dated four days 

later 26 November 2012? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And its subject is progress report on the Bosasa 

investigation.  It is clear from the content that it is indeed a progress report on the 

Bosasa investigation.  I just want you to mention to the, Chair, a few lines contained in  

 

 On page 478 under summary of the available evidence it reads: 

"The SAPS investigation clearly indicates criminal behaviour on 20 

the part of Patrick Gillingham, W D Mansell, R Hoeksma and 

oth  

 Do you see that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then on page 479 under matters under investigation and 
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way forward the document reads: 

"The investigation of the matter is not yet completed and a 

charge sheet has not been drafted.  Almost 200 statements 

had been obtained since the start of the investigation.  We are 

still of the view that the investigation will take another six 

months to complete.  Adv van Rensburg and myself are in 

 

 Then under the head anticipated date of enrolment it reads: 

"It is difficult to speculate on the anticipated date of enrolment, 

but it would definitely be impossible to enrol the matter prior to 10 

 

 And then over the page on page 480, other issues the investigation in 

relation to others it appears from the document was still in progress and Ms de Kock 

says: 

"I cannot give a summary of the nature and quality of the 

current and still to be obtained evidence except to say that we 

do not anticipate it to be challenged on any known grounds.  

 So at that stage did you receive information on or after 26 November 2012 

that the investigation and contemplated prosecution was still on the table as it were? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then on 30 April 2013 it appears approximately five or 

six months later there is another progress report on the Bosasa investigation that 

special Director of Public Prosecutions and it appears to have been authored by 

amongst others adv de Kock. 
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 It is dated 30 April 2013. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  1.1 reads: 

"In response to the request for more information and a detailed 

report in respect of the progress with the investigation of 

 

 And there is a reference number I wish to report as follows.  The first 

 

"I am busy working on a draft charge sheet in respect of Patrick 

inst him 10 

 

 And then certain details are given and then on page 483 adv de Kock says 

apparently: 

"I am of the opinion that it will be possible to enrol the matter 

during the second half of 2013 as indicated be  

 So it is apparent from what she says is that a prosecution against 

Mr Gillingham is not only possible, but is capable of being enrolled during 2013? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then under the paragraph number head 1.3 the 

prosecution of the Bosasa group of companies the document reads: 20 

"It is anticipated that the evidence of the corrupt relationship 

between Patrick  Gillingham and various individuals 

within the Bosasa group of companies namely W D Mansell, 

Angelo Agrizzi, Carlos Bonficacio, Andries van Tonder, Frans 

Hendrik Steyn Vorster and others will be sufficient to prosecute 
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the said individuals for inter alia money laundering and 

 

 And she then talks about a second draft sheet that will be prepared.  And 

then in paragraph 1.4 under the head the prosecution of Linda Morris Mti she says on 

page 484: 

"It is difficult to speculate, but should the police investigation 

point to a corrupt relationship and the criminal involvement of 

Mti and the four tenders mentioned in the Gillingham charge 

sheet he will also be prosecuted.  

 And then in paragraph 1.5 the document talks of enrolment dates.  So it 10 

appears whatever else adv de Kock might have said earlier in earlier reports the 

position as at 30 April 2013 is that at least one prosecution and possibly others could 

occur during 2013 or shortly thereafter? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And that knowledge came to your attention despite the 

contradictory reports earlier, is that correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know whether a charge sheet was ever served 

on Mr Gillingham? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No charge sheet, nothing has been done with Mr Gillingham. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well that is interesting, because you were also given and 

this is Annexure Q14 at page 486 and following, you were actually given the draft 

charge sheet. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before he even received it. 

T22-LM-760



24 JANUARY 2019  DAY 40 
 

Page 106 of 157 
 

MR ANGELO AGRIZZI:  Before anybody received it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it is headed draft charge sheet POC Gillingham 

30 April 2013. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And contained in the charge sheet are a number of 

alleged acts some of which you have given direct evidence about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then if one goes on to Annexure Q15 at page 502 of 

S2 you will see what appears to be a draft memorandum.  It is headed proposed 

memorandum under the further head proposed racketeering memorandum confidential 10 

document 8 August 2013.  Do you recognise this document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It appears from page 510 where there are a number of 

headings and no content to those headings beneath that this was an early draft of this 

confidential document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What is this document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  This document was provided to me via Richmond Mti.  It was 

dated 8 August.  I received it if I recall correctly mid-August in 2013 and basically what 

it talks about is the racketeering and charges regarding to racketeering that would be 20 

brought. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That were contemplated? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  If you go to page 505 under the heading D, identification 

of the accused there are listed some 27 people and entities who apparently are those 
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that are intended to be subject matter of the racketeering charges? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you were informed of this fact? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then before the memorandum was even complete? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And on page 511 once again a draft document.  It 

appears under the head proposed racketeering memorandum confidential document 

8 August 2013.  It may well have been, but we are not sure, an Annexure to the prior 

document that you referred to, but again it is a provisional draft authorisation in terms of 10 

Section 24 of Act 120(1) 1998 and that is the Prevention of Organised Crime Act. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So you would have known at that stage that charges 

were being contemplated in relation to racketeering in terms of the Prevention of 

Organised Crime Act? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before any such charges were actually levelled? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And in fact it is followed by a provision draft charge 

sheet and the accused some 27 accused are listed on page 513 and 514. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  So Mr Pretorius it looks like the top part of page 511 is the ending of 

the previous document and the next document starts after Ms de 

impression when you started 
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for the new document, but I think that comes from the previous pages in regard to the 

previous document. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, perhaps I did not make it clear, but  

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The heading is the same. 

CHAIRPERSON:  Ja, the heading is the same for all, for all of, for a number of 

documents. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Up to page 512 and then on page 513 the heading 

changes. 

CHAIRPERSON:  Oh okay, okay. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  

Racketeering as per the Instruction of NDPP  Confidential.  Subject to Amendments  

Investigation Still in  

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And there follows a draft charge sheet which goes right 

through to page 555. 

CHAIRPERSON:  555? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes Chair.  I better check.  Well no, I am wrong Chair. 

CHAIRPERSON:  Huh-uh. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It goes through to page 527 and sets out the detail of 

racketeering charges. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then on page 528 a new document begins, but it seems 

part of the set of documents. 
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CHAIRPERSON:  Ja, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

P O C Gillingham and L M  

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  

amendments, draft document only  confidential.  For attention of Advocate Ngwebi, 

Advocate  

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So it seems that this document was intended only for the 

attention of Advocate Ngwebi, Advocate Mosing and the NDPP.  Correct? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Also it came into your possession with the other 

documents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us go then please if we may Mr Agrizzi to Annexure 

Q16 page 557.  This document about which you will hopefully testify to the Chair now 

was this document another set of another source?  It did not come to you via Mr  Mti. 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, this document came to me via Mr Mti and Mr Watson. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now  

CHAIRPERSON:  Are we at 557? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But this is not a document purporting to come, I am 

sorry. 

CHAIRPERSON:  Are we at 557? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am sorry Chair, yes. 
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CHAIRPERSON:  Ja, okay alright.  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What I am trying to Mr Agrizzi. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You and I know at this stage and the Chair will know 

shortly, I do not think it is a problem leading you on this.  This is not a document that 

purported to come from the N, the National Prosecuting Authority? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, not at all, no. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But it does relate to the issues that we have discussed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And it is the note you referred to this morning that we 10 

should get to.  Well we are finally here. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Explain, there is a note at the bottom that appears to be 

a note that was placed on this document on one of those sticky notes.  That note which 

says received from Mti in 2013.  Notes in his handwriting what Jiba said they should be.  

Is this part of the original document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, this is part of the, the documents that I submitted. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  [Intervenes]. 20 

CHAIRPERSON:  I think Mr Pretorius is asking about the notes that says received 

from. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  No that that was just the indicator note.  So that was. 

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  It is a note where I recalled it. 
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CHAIRPERSON:  It is a note made after you had received the document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was that a note made by a person as part of this 

investigation or what  

MR ANGELO AGRIZZI:  [Intervenes]. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Or was it later than the origin when this document 

originated? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, no this was made by the investigators when they tagged 

the file to actually make a note that it was received. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So we should ignore that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The note, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You can give that evidence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  So you tell the Chair please what this document 

is? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair this document was written to me while I was sitting in 

the study. 

CHAIRPERSON:  That is the document at five, page 557? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  It is  

MR ANGELO AGRIZZI:  On top of it. 

CHAIRPERSON:  It is a handwritten document? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is right.  It is called assignment writing pad. 

CHAIRPERSON:  Just repeat that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It has got there assignment writing pad. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  There is a barcode there.  This particular paper on which 

this document was written do you know where it came from? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I have not got a clue but what, what is interesting is if you 

know the university they will be able to scan that barcode in and tell you which student 

was using that pad. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Be that as it may tell the Chair what this document is all 

about please. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair we were having a meeting and it was post one of the 

 

CHAIRPERSON:  And who was having a meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Myself, Richmond Mti were having the meeting. 

CHAIRPERSON:  The two of you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay.  You cannot remember when? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Remember, ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Cannot recall, but I do recall that it was at his house. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And he used his note pad, because he wrote it down for me. 

CHAIRPERSON:  Okay, ja.  Continue, tell us  

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  How it came about. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  We discussed what had happened as we would normally after 

his meeting with the ladies, as he put.  So the ladies he referred to was Snake and Jay.  

CHAIRPERSON:  That is Ms Jiba and Ms  

MR ANGELO AGRIZZI:  Lepinka. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  We never, just so you know Chair we never ever used their 

 

CHAIRPERSON:  Ja.  You just used the  10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Code name. 

CHAIRPERSON:  Code names. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But for this purpose I will use their full names. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So we spoke about, he said we have got a challenge the 

legality of the SIU Report.  Two bases that is Mti writing this down.  He has given me 

instructions 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  To take to the attorneys. 

CHAIRPERSON:  Ja. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  And to give them a guideline on drafting a letter. 

CHAIRPERSON:  Material to challenge? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The first thing that was mentioned was that the legality of the 
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SIU Report in its entirety must be challenged and that is because according to the 

evidence which is contained in the report the way that the, they obtained subpoenas.  

specific type of evidence.  That is what was explained to me. 

CHAIRPERSON:  By Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  By Mr Mti, yes. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Can we pause there?  I am sorry to interrupt you. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But you are having this discussion with Mr Mti.  The 

context of the discussion as a potential challenge to the investigation that was 

conducted by the SIU? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We know from the documentation that you received from 

the, from Mr N P, from the NPA via Mr Mti that indeed there were a number of opinions 

and comment, there was commentary regarding the legality of the SIU investigation?  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Just to put it in its context. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am sorry I interrupted you.  I will not again. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Not a problem Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  [Indistinct]. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So this was an instruction document like a blue print manual 
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to go back to the attorneys so that the attorneys could actually draft a letter requesting 

this information, requesting that the case be closed down and not be prosecute, 

because based on the fact that they had broken the, the investigation stymied it, 

because they had gotten fruit from a poisoned tree.  That is why he mentioned it.  

CHAIRPERSON:  [Intervenes]. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The other thing is that Brian Biebuyck, sorry the attorney was 

to write that the fundamental rights have been encouraged upon of the individuals.  The 

 

CHAIRPERSON:  Okay.  You know maybe, maybe it would, it would have been better if 

you first read what is written here.  Then you can  10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  I will do that. 

CHAIRPERSON:  Explain if you are able to each one what is related to  

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Those items. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That makes sense to me. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  As well. 

CHAIRPERSON:  There is the legality of the SIU Report.  You have dealt with that.  I 

think that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 20 

CHAIRPERSON:  One could understand.  The second one is evidence as is contained 

in the report and how it may, it was obtained or it may obtained.  You said you were told 

by Mr Mti that there was a reference to fruit of the poisoned tree. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And then there is legality.  You want to  
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Sorry. 

CHAIRPERSON:  Huh-uh, Mr Pretorius. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We may take it even more slowly Chair if you do not 

mind. 

CHAIRPERSON:  Ja, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The second paragraph, evidence as contained in the 

report and how it was obtained.  You mentioned both fruit of the poisoned tree that 

concept? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you also mentioned the authorisation for the steps 10 

taken by the investigators? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Sorry Chair. 

CHAIRPERSON:  No that is find.  Before you proceed you did say earlier on that this 

term fruit of a poisoned tree if I understood correctly was something you did not know.  

Is that right? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well I learnt about. 

CHAIRPERSON:  Oh you knew, hm? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I learnt about it through this whole process. 

CHAIRPERSON:  Oh you, by this time you knew the term? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Oh, through these discussions? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay alright.  Okay.  Then the legality item then you can take the 

items one by one. 

T22-LM-771



24 JANUARY 2019  DAY 40 
 

Page 117 of 157 
 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  Legality was with regards to fruit of poisoned tree and 

also the process followed by the SIU to get the information and also the, the fact that 

the SIU Report before it was made public should have gone to the President which 

never happened and there was an issue with regards to that they wanted us to 

 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The most important one was the fundamental rights had been 

encroached upon. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Of the company and the individuals in the company.  That was 10 

a big argument that the attorneys had to use. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Then it was the timelines and the period of time that had 

lapsed from the initial investigation right to the prosecution. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That was to be raised. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The other thing to be raised was that the legal basis for the 

ongoing persecution, as he called it, and harassment.  So they were going to play that 

 20 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  This thing is being delayed and it has put a lot of pressure on 

people. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Then the relief sought, so in other words what, what the 
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intention there was, was to say alright fine we are going to put it onto the NPA that they 

have messed up.  Now how are we going to resolve this issue going forward?  So they; 

that was the argument that was put forward and then the approach and the unethical 

conduct of the process was to be used as an argument as well in terms of pushing for 

the relief. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That was sought. 

CHAIRPERSON:  And who, whose handwriting is this on this page? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair all this handwriting is Richmond Mti. 

CHAIRPERSON:  Richard Mti? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Did he write in your presence or when you arrived he had already 

written the notes? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The reason being Chair I did not have my book and my pen 

with me. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Otherwise I would have written it down. 

CHAIRPERSON:  Okay. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  But he was sitting in his office at his desk and he decided to 

write it down. 

CHAIRPERSON:  Ja.  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is this the actual original document or did you have, it 

cannot be, but did you have the original document in your possession? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  The original possession is in a box with all the other original 

documents with the investigators. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So the original document that we are dealing with here 

this is obviously a colour copy is in possession of the investigators? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  This  

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  These pieces of advice do you know where they 

originated? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well this is post his meeting.  He told me were coming back 10 

from post his meeting with these ladies Nomgcobo Jiba and Jackie Lepinka. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay. 

CHAIRPERSON:  So he said he, he came with his suggestions from a meeting he had 

had that is Mr Mti with Ms Jiba and Ms Lepinka.  Is that what he told you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  As a matter of fact Chair for clarity purposes I was at one of 

the operations and he phoned me and said I must come and see him, because he does 

not like talking over the phone. 

CHAIRPERSON:  That is Mr Mti? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And at that stage I think Watson was in Port Elizabeth.  He 

could not make it up here.  So I went quickly to see him and to find out this, because he 

wanted a letter drafted urgently. 
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CHAIRPERSON:  A letter being drafted by Bosasa  

MR ANGELO AGRIZZI:  Attorneys. 

CHAIRPERSON:  Attorneys and he wanted you, he wanted to tell you that there is a 

letter that should be written by your attorneys that is Bosasa and it should be written 

urgently? 

MR ANGELO AGRIZZI:  And this should cover these aspects here. 

CHAIRPERSON:  Oh, oh.  That is now, now when you went to him on that occasion 

when Mr Watson was away in Port Elizabeth I think you said. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Ja.  Is this the occasion or you are now telling us about another 10 

occasion? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Oh, it is another occasion. 

MR ANGELO AGRIZZI:  There must be about 30/40 occasions that I went there. 

CHAIRPERSON:  Okay, okay, okay.  No, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Of course Mr Agrizzi we should not lose sight of the 

perhaps obvious fact that when Bosasa contemplated steps to quash the investigation 

and contemplates prosecution it was acting not only in its own interests, but also in the 

interest of Mr Mti. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And Gillingham, yes. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And Gillingham. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Do you, do you know, did you know whether Mr Mti was legally 

qualified? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, I have got is CV. 
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CHAIRPERSON:  Oh. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But I will check. 

CHAIRPERSON:  Oh that that, that. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Yes.  Okay.  No that is fine. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Page 559 is Annexure Q17? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Again it has what appears to be notes on a stick note 

ignore that for the moment? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Would you tell the Chair please about this document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  This document was actually written by myself whilst I was on 

the phone to him. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To who? 

MR ANGELO AGRIZZI:  To Mr Richmond Mti.  So a document was drafted by the 

attorneys and it is titled reasons for the state to provide and nolle prosequi on the 

Bosasa matter which I then sent through to him.  Well I took it through.  I did not send it 

through.  I actually physically took it through to him. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Just pause there. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Pursuant to the meeting with Mti recorded on page 557. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You took that information. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, to the attorneys. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  To the attorneys. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  A document was drafted? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You forwarded that document or you took that document 

to Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  This conversation which you have recorded here on 

page 559 took place after that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay.  Go on please. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So these were the notes once I had given him the document 

 

CHAIRPERSON:  I am. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  I am sorry.  I am still trying to. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry. 

CHAIRPERSON:  See whether we are done with the other one.  You took a letter 

 Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 20 

CHAIRPERSON:  For what purpose? 

MR ANGELO AGRIZZI:  So that he could read it before we sent it to the NPA. 

CHAIRPERSON:  Oh so, so that he could read it and see whether it accorded with the 

notes that he had given you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Hm. 
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CHAIRPERSON:  Or the tips? 

MR ANGELO AGRIZZI:  correct. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  As well as to be able to take it and go and check it with his 

source in the NPA. 

CHAIRPERSON:  Oh.  Oh, so he was going to take it back to the people at the NPA 

who had given him the suggestion of what should happen? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And they would need to satisfy themselves if it reflected what they 

had told him? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And then bring it back to him and then he would bring it back to 

Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And then it would go back to the attorneys to then send it off? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright.  Now I understand. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

CHAIRPERSON:  Okay.  Mr Pretorius. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes please proceed to explain to the Chair the contents 20 

of this note.  May I just check?  Was this note made at the same time that the 

conversation was taking place? 

MR ANGELO AGRIZZI:  This note was made after the conversation had taken place.  

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  How long after? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  About a day. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  A day. 

MR ANGELO AGRIZZI:  He had to go and see the people at the NPA with the note and 

he would come back to me and tell me when I could reach him again. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  I just want to establish it is technical.  Do not 

concern yourself for the reason for my question Mr Agrizzi, but were the contents of the 

telephone conversation you held the day before you made this note still fresh in your 

mind? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Extremely fresh. 

CHAIRPERSON:  This is the note at 559 that we are talking about 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes Chair and it is  

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  A contemporaneous note for whatever purpose. 

CHAIRPERSON:  Ja, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay, right.  Please tell the Chair the contents of the 

note.  What this note represents? 

MR ANGELO AGRIZZI:  So if I can just quickly go back in the previous one I think it 

was 557 is a note that is given to me by Richmond Mti.  I take that note and I go and 

explain it to the attorneys.  They draft me a letter.  Reasons to, not to prosecute 

Bosasa. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Why a nolle prosequi should be issued. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I take the note back to him.  I go through it with him.  I leave it 

with him, because he is then going to see the ladies, Jiba and Jackie.  
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CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I leave it with him.  I then phone him that evening and he says 

to me look I must come around the following morning.  So this note here emanates from 

the discussions that following morning. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  

we went through what he had written.  I had, I took a piece of paper from his photostat 

machine. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I started writing down notes. 10 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, before you go on then I have been under 

misapprehension and I have perhaps because of that misapprehension. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Misled the Chair.  This is not a note of the telephone 

conversation? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I thought it was. 

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So it is irrelevant whether the contents of the telephone 

conversation was still fresh in your mind when you made this note? 

MR ANGELO AGRIZZI:  [Intervenes]. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  This is a note of a conversation that took place directly 

between yourself and Mr Mti? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Normally I would write on blue paper, because I use a 

standard book. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I did not have the book with me.  I sat with him.  He had 

phoned me and that is maybe where the confusion comes in. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  He said we cannot discuss it over the phone.  I must see him 

the next morning. 10 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was there the next morning.  We then sat across the table.  

He issued me with a piece of paper so I could write things down.  I then wrote down 

everything, because he was not and apparently they were not happy with the letter that 

was drafted. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So he had comments on the letter which he did not give me. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  He gave me the; he read out to me what needs to be added 

in. 20 

CHAIRPERSON:  Ja, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So what needed to be added in is the fact that points one to 

five were critical. 

CHAIRPERSON:  Can you just read them? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  We had to draft representation to the NPA, but 

T22-LM-781



24 JANUARY 2019  DAY 40 
 

Page 127 of 157 
 

specifically to Jiba. 

CHAIRPERSON:  What is that SNS or it looks like SNS to draft? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot recall what SNS was.  I think it was one of the 

advocates we were using perhaps. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot, I cannot remember who it was. 

CHAIRPERSON:  Okay, okay.  You had, ja.  Basically Bosasa were to draft, was to 

draft representations to the NPA that is to Jiba. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Must be addressed to Jiba we were told. 

CHAIRPERSON:  Yes. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  The second one is we need to challenge the SIU Report 

legalities. 

CHAIRPERSON:  And the, oh the SIU Report, ja okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  The third point was, because we now had to change 

this whole letter. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  How do we deal with the allegations made by the sources and 

what is the source of the allegation. 

CHAIRPERSON:  Ja. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  The argument there was that in terms of the criminal case that 

Commissioner Jenny Schreiner. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Alright.  The third, the fourth thing was the, something to do 
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with the Public Service Commission.  I cannot recall now.  The Auditor-General and a 

problem, because the SIU went to Parliament, Willie Hofmeyr went to Parliament and 

did not follow the process of first reporting it to the President as it, as it is in the SIU 

Code of Conduct or something.  The fifth thing was we had to make a big song and 

dance about the impact on families, lost business and that i t was a political issue. 

CHAIRPERSON:  Huh-uh. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Then we had to, the smaller points there which are not the 

main points are what we needed to talk around in the letter to allude to it that there has 

been a persecution by the media.  That there has been lost business opportunities.  

That there was not fairness because of the length of the process.  That we had lost out 10 

on international opportunities and that factually there were issues with regards to 

allegations and then also we had to talk about the quality of service, the savings we 

had generated as well if there was anything illegal why is it that the contracts would be 

re-awarded to Bosasa time and time again. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  They wanted me to make mention of the Watson family and 

the history and then why is Government fighting the fight of losing bidders and that was 

regarding Royal Sechaba and Prilla. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The source of this advice to Bosasa in your mind and 

according to your knowledge and according to  

MR ANGELO AGRIZZI:  Well I was told, I was told categorically that this emanates, this 

advice emanates from the meeting that he had had with Jiba and after he had shown 

her the letter that we had produced from the attorneys. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Jiba and anyone else? 

MR ANGELO AGRIZZI:  At that stage he told me it was Jiba. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You can return to your statement please in the bundle 

S1. 

CHAIRPERSON:  Do, do you know where they used to meet?  Did he ever tell you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Chair.  Opposite Savannah Hills there is a shopping 

centre there.  That is where they met recently and prior to that they used to meet at 

Illovo.  I think it was the Thrupps Centre.  Somewhere convenient.  Those are the only 

two places I know of. 

CHAIRPERSON:  You are talk about recently.  You mean recently then not recently 10 

now? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well I am talking recently in 2016. 

CHAIRPERSON:  Ja, okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At the time these discussions were being held what was 

the status of the payments to which you referred earlier in your evidence to Ms Jiba, 

Lepinka and others? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The status would be that they would still be paid. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 

CHAIRPERSON:  So the payments, monthly payments continued? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Most definitely. 20 

CHAIRPERSON:  Hm, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What happened on 8 May 2015? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, where; sorry. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Paragraph 35.9. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Thank you. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  We are going paragraph by paragraph. 

MR PAUL AGRIZZI:  Well on the 8 May I think it was when Ms Jiba was suspended or 

they were compromised.  In the media there was a big story about it and Gavin insisted 

that we go and see Richmond Mti at his house that morning.  And it was quite an early 

morning so we drove  we drove through there and at the meeting Gavin Watson 

emphasised that both Mti and Jiba were compromised and that Bosasa was at risk.   He 

made a proposal on how it should be handled and he was going to go and see the 

President soon so he made  he did a role play.  He sat down Mti and he said to him 

go  10 

 

CHAIRPERSON:  Who was he referring to when he said he was going to tell the 

President? 

MR PAUL AGRIZZI:  He was talking to Richmond Mti and he was referring to the ex 

President Zuma. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So a conversation takes place between yourself, Mr Mti 

and Mr Watson? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At this time the efforts of Bosasa with the assistance of 

Mr Jiba appeared to be falling off the rails? 20 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Coming off the rails. 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what is contemplated then by Mr Watson is a visit to 

President Zuma? 
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MR PAUL AGRIZZI:  Well he had arranged the visit already so it was going to happen.  

He was just telling  he was just telling Richmond Mti what he was going to do at the 

visit. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And during the conversation from what I understand Mr 

Watson conducted a role play.  He showed both you and Mr Mti what he was going to 

say and how he would approach the President? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.   

MR PAUL AGRIZZI:  If I might just add he had that type of relationship with the 

President where he could tell the President what to do.  It was frequent.  10 

CHAIRPERSON:  Oh.  Was what? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was this conversation  I am sorry. 

CHAIRPERSON:  I am sorry.  Did he  did he used to have frequent interaction with the 

President as far as you know with the then President? 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes.  So he would visit the President quite regularly.  I remember 

the very first visit to Nkandla he told me what a mess it was in terms of the building and 

that and that it should not have cost R250 million and then he went on about having 

would have to have breakfast at every single lady. 

CHAIRPERSON:  Okay. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was this conversation recorded? 

MR PAUL AGRIZZI  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  This conversation that you telling the Chair. 

MR PAUL AGRIZZI:  Oh this conversation.  Yes it was. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right well the Chair does not know that.  Yes.   
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MR PAUL AGRIZZI:  Oh sorry.  Sorry Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who recorded it? 

MR PAUL AGRIZZI:  I recorded it. 

CHAIRPERSON:   

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay and the people present were yourself, Mr Watson and Mr Mti?  

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Okay.  Was the occasion one of those regular meeting that you said 

 I do not know if you said monthly meetings that you? 

MR PAUL AGRIZZI:  No this was an extra special meeting because he had heard via 10 

someone else that there was a problem and that they were going to prosecute.  

CHAIRPERSON:  Oh okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you keep a copy of the recording? 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Or did you keep the recording? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes I did and I handed it over the investigators. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Chair the recording is Exhibit 3.  The transcript 

of the recording is at page 562 of bundle S2. 

CHAIRPERSON:  Exhibit S3 is the recording? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 20 

CHAIRPERSON:  Is the recording okay.  And the transcript is? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At page 562. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Of bundle S2.  Yes the transcriber certificate appears at 

page 561. 
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CHAIRPERSON:    I have got it.   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes Chair I am advised that I must correct the Exhibit 

number as it appears in the statement.  It is Exhibit S4.  Is that right?  Sorry I am told it 

is. 

CHAIRPERSON:  Oh well I have got here. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No sorry Chair it is Exhibit S5. 

CHAIRPERSON:  Oh then it is one that I do not think I have. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes well it is going to be played now Chair. 

CHAIRPERSON:  Oh okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Anyway that is just a numbering matter we can clear up. 10 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But for the record the recording referred to in paragraph 

35.9 on page 77 of bundle S1 is Exhibit S5.  The transcript of the recording is Annexure 

R which appears at page 561 and following. 

CHAIRPERSON:  I have got the transcripts. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you.  May we play the recording? 

CHAIRPERSON:  Ja.   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am sorry I omitted to place on record so that we can 

follow the transcript more accurately.  Person 1 who is that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The person speaking now? 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  Sorry that is Gavin Watson.   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right Person 1 is Gavin Watson.  Do you know who 

Person 2 is? 

MR PAUL AGRIZZI:  Richmond Mti. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  And Person 3? 

MR PAUL AGRIZZI:  Is myself. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you.  Sorry to interrupt you. 

CHAIRPERSON:  Thank you. [listening to audio].   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay before we go on Chair it is apparent that there are 

a number of errors on the transcript. 

CHAIRPERSON:  Ja well. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes particular in relation to some of the words and as to 

who is speaking.  So we need to corrected transcript. 

CHAIRPERSON:  Ja but also I must just say and it maybe it is just me I could not hear 10 

most of what was being said. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes well I heard a little more I think that what was 

transcribed. 

CHAIRPERSON:  I think  I think when  I think when I heard a voice that seems to be 

 

his that I could hear the words more clearer.  There was a voice that I could hear 

clearer compared to others but the other two I could not hear most of the time.  

Probably maybe if I  if one were to listen to it not in a big hall like this maybe one could 

hear.  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well that is why we have asked a transcriber to prepare 20 

the transcript but unfortunately the transcript is not. 

CHAIRPERSON:  Yes.   

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is not accurate in all respects. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So we will correct that. 
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CHAIRPERSON:  Yes okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  But in the meanwhile if I may because I am not sure all 

 

CHAIRPERSON:  Ja well maybe the witness can give us the gist of what was being 

said insofar as it is relevant to. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Just let me ask the witness if I may?  There are two 

topics that appear to be the subject matter of the discussion on this recording.  

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The one is the contemplated prosecution of Bosasa? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the involvement of various parties in that? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you say in that respect Mr Watson was intending to 

make representations to President Zuma and was in a way rehearsing or role playing 

what he would say? 

MR PAUL AGRIZZI:  And that is correct and such representations were made. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright we will get there.  The second topic here appears 

to be the South African Revenue Services and the so called Rogue Unit? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What relevance  does that have any relevance to this 20 

inquiry? 

MR PAUL AGRIZZI:  In terms of this inquiry I do not think we need to go there. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So all that is relevant for present purposes is the 

transcript up to page 553, is that correct? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Because when they talking about Smit that is another 

matter? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

CHAIRPERSON:  Was one of the voices yours? 

MR PAUL AGRIZZI:  Very seldom. 

 CHAIRPERSON:  Ja okay but very distinct, is that right? 

MR PAUL AGRIZZI:  Very distinct. 

CHAIRPERSON:  Ja thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was being said here?  Let us take it step by step.  10 

Person 1 is Mr Watson? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  He says Jiba would try and close down twice but Dramat 

did not want to give the docket over to close it down? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What  what is the reference there?  What is being said? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well Jiba basically wanted to get the docket and Anwar Dramat 

would not release the docket because she wanted to close it up. That is what was told 

to us. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then the next sentence? 20 

MR PAUL AGRIZZI:  Well are we  sorry I just want to double check are we on page 

562? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  Okay the next sentence is then he talks and he says well then 

Jiba took De Kock off the case.  Now you must remember that he would have got his 
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information from another source as well.  So somebody else has informed him on 

exactly where the process is at. 

CHAIRPERSON:  Other than Mti this time? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct.  Other than Mti and other than Jiba. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  So he has got other information which he has got.  He says then 

Jiba would  he explained that Jiba had tried to take De Kock off.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now that De Kock is that the same person that we have 

spoken about earlier? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is the same De Kock.  That is why I said earlier that we need 10 

to be very wary because. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I know it is late in the day  sorry we must not speak 

together. 

MR PAUL AGRIZZI:  Not a problem.  But then De Kock came back on.  So he is 

referring to the 2012 matter where De Kock goes off the case and she comes back on.  

Smuggled back onto this case he says.  So he  he has this conspiracy theory that 

Glynnis Breytenbach wanted De Kock on the case because she could control De Kock 

and De Kock could basically prosecute successfully Bosasa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before you go on you have referred to documents which 

indicate that De Kock was indeed told to stay off the case and that it is apparent she  20 

was later involved in the case? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is  that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Carry on please. 

MR PAUL AGRIZZI:  So he says now the transcript is wrong here it says now I do not 

want to implicate Willie because Breytenbach and Willie still talk well Mr President.  So 
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what he was saying was that Willie Hofmeyr and Breytenbach still have a relationship.  

But he does not want to implicate Willie Hofmeyr in this whole thing.  It is a fact okay I 

want to say that.  Okay. 

CHAIRPERSON:  Oh now  now you have just mentioned that he says. 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Now the  it says they implicate but you say that is wrong.  He said 

they do not want to implicate Willie because Breytenbach and Willie and still talk as well 

Mr President.  Now this reference to Mr President in the transcript here  he says that 

as if he is speaking the President because he was role playing? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 10 

CHAIRPERSON:  He was showing  he was acting like he was talking to the President 

already? 

MR PAUL AGRIZZI:  As a matter of fact I think this was two or three days before the 

meeting. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

MR PAUL AGRIZZI:  Alright and it was before the visit to Bosasa I think by the 

President. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  But Chair what he then says is  

 20 

Willie still talk. 

CHAIRPERSON:  Oh so that they is actually I do not want to implicate, it is not they?  

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 

MR PAUL AGRIZZI
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know that Willie is sitting on the fence and I know that he has done things for you Mr 

ally saying that to everybody, myself and Richmond Mti 

 

got much time left.  You need to sort this problem out.  You need to get Jiba on board or 

you need to get Mtlemza on board or you need to get some lady from KZN on board.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  

a correct transcript of the word actually used?  You mentioned Ntlameza now? 

MR PAUL AGRIZZI:  No Umthlameza. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Not Ntlamanza? 10 

MR PAUL AGRIZZI:  No.  I do not know what Hlamanza is.  No it is  here on the 

recording you heard the words Ntlamenaa.  So I have got people at Ntlemeza. 

CHAIRPERSON:  So we should correct where the transcript says Tramaza we should 

change that to Ntlemeza? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well I  Chair to be franc with you I think what we should do is get 

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No but for the moment. 

MR PAUL AGRIZZI:  I am not registered as a transcriber. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, no, no. 

CHAIRPERSON:  Or in terms of your own recollection of what was said at the meeting.  20 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  What is the name you remember? 

MR PAUL AGRIZZI:  Ntlameza. 

CHAIRPERSON:  Okay alright. 

MR PAUL AGRIZZI:    And he refers to that because he does have people well all over 
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CHAIRPERSON:  Ja, ja continue. 

[Listening to audio] 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, Chair, is there anything I need to explain? 

CHAIRPERSON:  I think I could hear, I could hear, yes, continue. 

[Listening to audio] 

CHAIRPERSON:  Just hold it there.  So Mr Agrizzi the person asking the question 

whether Ms Jiba has got a letter of appointment that she will be acting again is that 

Mr Watson asking? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  But he is pretending that he is asking the President on this 10 

conversation that he was going to have with the President? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, at that stage he was asking Richmond Mti if Mti knew if 

Jiba got a letter of appointment. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay, okay, thank you.  You may proceed. 

[Listening to audio] 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So we do not have to go on.  We do not have to go on 

any further, because the topic of conversation apparently changes now. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The last portion there you are person three and you say 20 

to Gavin Watson: 

 

 What were you saying to Gavin?  Have you explained to whom? 

MR ANGELO AGRIZZI:  What I was asking Gavin to explain to Richmond Mti was how 
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he had arranged with various other people in I do not know who, he would not reveal to 

me who he was dealing with in the HAWKS and in the legislature and wherever he was 

dealing with people.  He had arranged to move people around in government.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, because from the context it appeared to at least 

to us here that you might be saying to Gavin Watson 

President in your role play what you caucused and arranged to move those 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, I was asking him to explain to Richmond Mti what he had 

done by moving people around. 

CHAIRPERSON:  Hang on I want to hear more about that.  You were asking Mr Watson 10 

to explain to Mr Mti what he had done, who was the he?  Mr Watson, moving people 

around? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay. Is that the Bosasa people? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, Chair, those are people in the HAWKS and in senior 

government positions. 

CHAIRPERSON:  Yes, but he was not in government, how could he move them 

around?  Say he had the power to get them moved? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Well I want you to explain exactly what is in your mind.  I do not want 20 

 

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  That even the poor Pope could get corrupted. 

CHAIRPERSON:  I do not want to  I want you to tell me exactly what you heard, what 
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you knew about this moving of people? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well he had people moved around government.  I mean when 

Vernie Petersen was moved by Sibeko, Siapela arranged that. 

CHAIRPERSON:  Yes, remember that you have not told me about that.  I am hearing 

about that for the first time. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, but there are many instances where people were moved 

around. 

CHAIRPERSON:  But I do not know that.  So you have got to tell me.  You talk about 

him moving people around. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 10 

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  All I was told, Chair, is that he had moved people around, he 

had to make sure that Smith and the investigators that were on the case were taken off 

the case.  How he did that, who he spoke to I do not know. 

CHAIRPERSON:  Okay, but that is what he told you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I am here telling you the truth. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I have exposed everything that I know.  I have exposed myself 

to South Africa.  I am not about to tell you a lie. 

CHAIRPERSON:  Ja. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot tell you who he used to move people around. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But I do know that he is influential and he had people moved 

around and that is what he was telling Mti at that stage. 

CHAIRPERSON:  Yes, yes. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:   

CHAIRPERSON:  Obviously those would be people that he thought who were not 

cooperating or were problematic for Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well let us just pause there a minute, because I am not 

sure what you are saying now is consistent with what you said on the transcript 

Mr Agrizzi.  Two thirds of the way down page 563 against the words person three, that 

is yourself? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It reads: 

"Have you explained to him what you caucused and arranged 

 

 So you are talking to Gavin? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So the you is Gavin? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Have you, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So have you explained to him who is the him? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Him is Richmond Mti. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright so this sentence then reads, as explained by you, 20 

have you explained to Mti what you caucused and arranged to move out those 

investigators and that Gavin?  So the you is surely Gavin? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  
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MR ANGELO AGRIZZI:  

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So the person doing the caucusing in this sentence is 

Mr Watson not Mr Mti? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay.  As foreshadowed, Chair, we will produce a new 

transcript. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Perhaps with another transcriber who dare I say can 

hear better. 10 

CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us go back please to your statement to page 77 

paragraph 36.  I am not sure we have to go into the generation of cash, once more you 

have given quite thorough evidence on that, but if there is anything in paragraph 36.1 

that we have not dealt with we should put it on record now.  Would you just briefly take 

an opportunity to read 36.1? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, there is one issue that I would just like to mention in 

36.1.  I believe Jumbo Liquors changed their name to Captain Liquor.  I actually was 

informed yesterday evening by somebody who sent me a photograph and apparently 

that specific one has become a Captain Liquor so if the go there to look for the place it 20 

will be Captain Liquor. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Just for clarity purposes. 

CHAIRPERSON:  Okay, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  In terms of  I think we have covered the various mechanisms 
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you are right adv Pretorius to go through it again. 

CHAIRPERSON:  The only thing I  Mr Pretorius my recollection was  that or I may be 

confusing different pages what is at 36.1 and following related to I thought it related to a 

change in the method of making payments, because  was it Gillingham had expressed 

concern about how the NPA people were being paid but I think that part seems to be at 

page 73.  I may be misunderstanding.  You might have a better recollection and 

whether it is necessary, whether we have covered this or not. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well, Chair, that question may come, but the method of 

generating cash and the involvement of service providers in order to generate cash has 

generally been dealt with and I can ask subject to one question first that I do want to 10 

ask whether this scheme or these schemes existed both before 2009 and after. 

CHAIRPERSON:  Yes that is fine. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That would clear that up entirely.  In 36.1.4 you 

mentioned Kgwetlo events. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am not sure you have mentioned that concern before? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Kgwetlo events was a hiring marquee, hiring company.  

Brown Gwebo actually owned Kgwetlo, used to work together with us.  He was 

responsible for Gorano and then he passed on and it was decided through 

Carlos Bonafacio and the accountants that they would continue using Kgwetlo events to 20 

filter cash through. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, but that is a new concern? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The scheme that you referred to here, or the schemes 

that you referred to here for the generation for cash are in the same terms as you gave 
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evidence concerning previously? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did this or did these arrangements exist both before and 

after 2009? 

MR ANGELO AGRIZZI:  They did. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Then in paragraph 36.2 you talk of a 

Mr Andries van Tonder.  Please tell the, Chair, of what you talk in paragraph 36.2? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well at this stage I started working very closely with 

Andries van Tonder who was the CFO of the group and he indicated to me, because at 

first I knew there were cash, I did not know how they were getting it out, but he 10 

indicated to me that this had been the practice for quite some time and he also 

indicated to me that the cash was generated in the various, you know, that is how I got 

to know about it, he explained to me that the cash had been generated through various 

other sources of income and he gave me the load down on it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, and again you talk in the same terms of 

arrangements about which you have already testified. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You talk about for example the garage. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In Belfast. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you talk about dummy invoices created for 

companies, some of whom did not even exist? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, okay, I am corrected, Chair, Kgwetlo, I am not 
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sure it was Kgwetlo events, but Kgwetlo indeed was in fact referred to before in 

paragraph 13.2, just to correct that on record. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then one question in relation to that conversation, the 

transcript that you have testified to the roleplay conversation. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you remember more or less when that conversation 

took place? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is actually recorded on a date when they verified it.  I think it 

was 2015 and I think it was just before the President visited Bosasa if I am not 10 

mistaken. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The President visited Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Not Russia? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Never mind. 

MR ANGELO AGRIZZI:  No he visited Bosasa and then went to Russia. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At that same time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  And I take it that it is reasonably obvious that the 20 

President referred to there was President Zuma? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Oh, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At paragraph 37 you discussed the role of 

Mr Danny Mansell and his ultimate fate, would you tell the, Chair, about that please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Danny Mansell was a previous partner as you know of 
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Gavin Watson and in 2012 Danny was the link man between Mti, between Gillingham, 

to a degree Mti and Gavin.  So he was the guy who would write up the specifications, 

send them to me, go and market and he was the one who first really got involved with 

the whole Correctional Services thing. 

 So during 2012 I think it was a report was given back to parliament on the 

Bosasa investigation by Willie Hofmeyr, I am not exactly sure of the date, Chair, but I 

remember we watched this movie playing out together with Willie Hofmeyr giving the 

report on rugby tickets and it was a big story and you know the next morning 

Danny Mansell I think appeared at my office who was extremely nervous, and I would 

normally get to the office at about 04:30, 04:45 in the mornings and he arrived there at 10 

05:00, which was a shock to me, because normally people only came at about 06:30 to 

attend the prayer meetings. 

 So he insisted that I call Mr Watson.  He insisted, insisted, insisted.  

Eventually I phoned Mr Watson, but the interesting thing was that he felt that Watson 

had left all the blame onto him and I asked him why, and I said why are you worried?  

He said he wants to get out of the country and he wanted to leave like immediately.  So 

eventually Gavin arrived that morning and instructed me and I think Andries van Tonder 

 

CHAIRPERSON:  So you called Mr Watson in accordance with Mr Mansell  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I called him, he insisted I called him and Watson did not 20 

really want to deal with him, but he had to come to the office so he had to deal with him 

and he basically told me listen you just sort out everything you and Andries, fund the 

process, get him overseas, make him disappear.  Not in the sense that disappear, you 

know, not the Italian sense, but just get out of our way. 

 So basically we had to do everything for Danny Mansell to move him out of 
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brand new Mercedes whatever. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The management of the payments to the Gillingham 

family and the dealings with the Gillingham family in particular Patrick  Gillingham was 

that task entrusted to you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Initially it was done by Danny Mansell and then I took it over.  

That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Then in paragraph 37.6 you talk about the 

management of both Mr Mti and Mr  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair.10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Tell the Chair about that please. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair as a company we used Peet Venter from at that stage 

the directors, but in specifically the case with Mti and Gillingham he would also make 

the payment in terms of the tax.  So if they were over taxed or under taxed at least and 

they needed to contribute to SARS Peet Venter would make the contribution via one of 

his companies which would then be reimbursed by Bosasa.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Apart from assistance with tax shortfalls was; do you 

have any evidence of any instruction to mislead the South African Revenue Services in 

the presentation of these returns?20 

MR ANGELO AGRIZZI:  In terms of the individual returns or in terms of the group of 

companies? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, in terms of the individual returns of Messieurs Mti 

and Gillingham.  You say Mr Venter was instructed to prepare their tax returns.  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now what I want to ask you is there any evidence that 

you have of any instruction to Mr Venter to mislead the South African Revenue Service 

in those returns in any way? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, I do not know of any instruction off the top of my head.  I 

would have to go through Mr  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.

MR ANGELO AGRIZZI:  In detail. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So as I understand it apart from assistance given to 

Mr Mti and Mr Gillingham in relation to assistance with tax shortfalls you have no 

evidence of any unlawful activity on the part of Mr  Venter? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I need to think about that, because I need to actually; I, I 

did not expect the question.  I need to think through it.  

CHAIRPERSON:  Yes.  No that. 

MR ANGELO AGRIZZI:  We can come back to that. 

CHAIRPERSON:  That is fine. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  So it is no, there is no need to take that 

allegation any further for the present?

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  In paragraph 37.7 you detail evidence that you have 

already given, but for the sake of completeness let us just  deal with it.  In paragraph 20 

37.7 you talk of payments made to Mr Gillingham.  Just tell the Chair what you are 

saying in paragraph 37.7 please. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair right in the initial stages when I had to, when I was 

instructed I have got to take over from where Gillingham, where Mansell had left off 

with Gillingham.  I basically would have to and the instruction was you got to pay him 
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CHAIRPERSON:  Okay.  You meant approximately? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then you repeat the system that was employed in 

relation to the distribution of cash and the use of security bags.  You have given that 

evidence and we do not need to repeat it, but in your own records amongst othe rs the 

black book of which we have spoken you record cash you delivered to various people 

within Bosasa for later distribution.  Who were those people?  

MR ANGELO AGRIZZI:  People I would deliver cash to and they would distribute it.  So 

in other words they would place an order.  I would then distribute it according to those 10 

names.  It was Ishmael Dikane.  He is one of the Directors.  Syvion Dlamini, one of the 

Directors.  Joe Gumede, the Chairman of Bosasa.  Sesinyi Seopela who was the 

consultant.  Richmond Mti, Thandi Makoko, Syvion Dlamini and myself. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  There are two other names that appear on the list.  In 

paragraph 38. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Papa Leshabane and I cannot remember who I have 

mentioned.  So it was Ishmael Dikane, Joe Gumede, Sesinyi Seopela, Richmond Mti, 

Thandi Makoko, Papa Leshabane, Syvion Dlamini.  I have got Gillingham here and that 

is an error, because he gave him money but I did not, you know, use him to distribute 

money. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So we can delete Gill  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  From that list.

MR ANGELO AGRIZZI:  No, he did not distribute it. Sorry, I personally delivered to 

Gillingham and maybe that it is; I just want to check that is why Gillingham is there, 
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because it says I delivered to.  So this why it is there.  It is correct.  

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.

CHAIRPERSON:  So in, in that list you have included both people who were part of 

Bosasa and people who were not part of Bosasa as long as it is people to whom you 

did deliver cash? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct Chair.

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Is that a complete list of persons who were instructed to 

deliver the cash received from you to other people?  10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is to the best of my knowledge. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Is it also a complete list of persons who received 

money from you for their own use [intervenes]? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Only Gillingham? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Gillingham and Mti.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right. 

CHAIRPERSON:  Thandi Makoko was one of the Directors, hey of Bosasa?  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair.

CHAIRPERSON:  Thank you. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you Mr Agrizzi.  Let us move on then to paragraph 

39.  The paragraph refers to a contract being awarded to Sondolo IT during 

approximately 2013 as you say.  Would you tell the Chair of the matters concerning that 

contract? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair the contract awarded to us at that stage, I must say us, 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you said that there were two categories of persons 

in this list.  The fist category was those persons to whom monies were paid principally 

people employed within the Bosasa stable.

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  For onward payment to others? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you also said that this list included persons to whom 

payments were made directly for their benefit and use? 

MR PAUL AGRIZZI:  If I may just clarify put a point of clarification.  You must recall 

that I actually handed money to Mti to distribute as well because he used to take the 10 

money for Nomgcobo Jiba, Mrwebe, Jolingana and all the others as well.  So I ju st want 

to clarify that.  But yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So this list here included names of persons to whom 

monies were paid for their own benefit?

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then I asked you is that a complete list of persons to  

whom monies were paid for their own benefit that you actually observed, remember and 

you mentioned Mti and Gillingham as being those persons.  It seems to me that there 

are now others to whom you observed monies being given?  

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right so let me go back to that question.  How many 

people did you actually observe yourself being given money or whom you gave money 

to directly for their own benefit? 

MR PAUL AGRIZZI:  I would have to work a list out and actually give you another list. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes would you do so please. 

T22-LM-809



28 JANUARY 2019  DAY 41 
 

Page 93 of 148 
 

a very good relationship with Ms Myeni.

CHAIRPERSON:  Director at Bosasa?

MR PAUL AGRIZZI:  Correct.  One of the subsidiaries if I am not mistaken he sits on 

the main board but he also sits as a MD for Sondolo IT or it is now called GTS.  So 

Trevor was responsible for handling Dudu Myeni.  But one of the critical issues that 

Trevor needed to sort out was the NPA matter and the Prosecutions matter of Bosasa.  

So that was given to Trevor as a task.  Everybody knew that Trevor was the man who 

would deal with Dudu Myeni and the NPA issue.  Often I would be present at a meeting 

where this matter would be raised and Trevor would be the one to have to deal with it 

and handle it with Dudu Myeni. 10 

CHAIRPERSON:  So with regard to the Bosasa investigation Bosasa had Mr Watson 

and yourself on the one side dealing with Mr Mti who you told us would have 

interactions with the NPA or certain people at the NPA but on the other there was also 

Mr Trevor Mathenjwa who was dealing with the same issue but through Ms Myeni?  

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Were you ever present at a meeting where the Bosasa 

prosecution or contemplated prosecution was discussed with Ms Myeni?  

MR PAUL AGRIZZI:  I was at meetings where it was discussed and this led to the 

reason why the involvement of the President directly needed to take place.  20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  By this time I take it from your evidence President Zuma 

had been elected as President? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 
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CHAIRPERSON:  That is a separate one this one is a separate one? 

MR PAUL AGRIZZI:  This one is one of the first meetings. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  After the Forest Town meeting. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  Sorry. 

CHAIRPERSON:  Mr Pretorius I interrupted you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was said at that meeting by Mr Watson to the 

former President? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well what we were told was [intervenes]. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  According to what Mr Watson told you? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well he was with Gavin  with Joe Gumede so both of them were 

explaining it to us and basically it instructed Mr Zuma  President Zuma at that stage to 

shut down the case with the Hawks against Bosasa.  And he asked the President at 

that stage to call in Anwar Dramat because Anwar Dramat was avoiding Nomvula 

Mokonyane at that stage.  So he needed the President to actually make contact with 

him, call him in and tell him to hand over and shut down.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was there a latter meeting between Mr Watson and Mr 

Mti at what you were present? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct.20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did this meeting to which you will now refer happen after 

the meeting with the former President?  

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was said at this latter meeting? 
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MR PAUL AGRIZZI:  So at the latter meeting with Mr Mti Gavin Watson basically to him 

case.  She needs to do certain things,  s

 

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To whom did Gavin Watson say that? 

MR PAUL AGRIZZI:  He said that to Richmond Mti because he wanted Richmond Mti to 

speak to Jiba about it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Do you recall ever being present at a meeting 

when Mr Watson spoke over the telephone to President Zuma?  10 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who was at that meeting? 

MR PAUL AGRIZZI

the morning and I was present, Mti was present and Watson was present and Watson 

was on the line to the President and was  he actually handed over the phone to Mti 

spoke in Xhosa or Zulu I am not too sure but then when he was about to finish he said 

in English because I was s

 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Just to go back a moment please to paragraph 42.5.  20 

The second meeting referred to in that paragraph where Gavin Watson said to Mr Mti 

 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is the President that was waiting is it? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct.
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evidence available as investigators and the legal team of some that have been omitted 

we should bring that forward in fairness to all.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  So if you do have any direct recollection at the 

moment please feel free to tell the Chair.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja, you know the problem is I do not purposefully omit them 

and I do not want to do that.  I want to be frank and open, but I remember now 

Richmond 

cannot remember the name now of the child, but I will [intervenes].  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Yes, you have got Patrick 10 

children. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Oh yes, no that was I mean that was a given. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Yes.

MR ANGELO AGRIZZI:  You know then there is for instance one of the ex-Chairman of 

the companies and I do not want to really mention his name, because I fir st want to 

check my facts, but I know that. 

CHAIRPERSON:  Well if you are not sure it might be. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja. 

CHAIRPERSON:  Better if you check your facts and then give the information to them 

and then I know that you have no problem coming back if need be, but. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair. 

CHAIRPERSON:  See what you, if it is something that is important and that you have 

personal knowledge of give it to them and we take it from there.  

MR ANGELO AGRIZZI:  You know with the greatest respect Chair. 

CHAIRPERSON:  Hm. 
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stuff but that 

was how Syvion and Gavin Watson had decided to move the funding.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Yes as I understand your evidence it coincides 

with that of Mr Venter at least in the respect that Miotto Trading was used to make 

disguised payments or to make payments that could not be easily traced.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes and he showed me the  he actually gave me 

 I tested the 

documentation, I tested the information and then submitted it on my affidavit as well.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Then in paragraph 18, you deal with a question 

relating to Mr Mti and his son in a meeting that took place at Clearwater, please tell the 10 

Chair what happened? 

MR ANGELO AGRIZZI:    Chair what happened there was  I used to get pulled into 

the most weirdest of situations.  There was a child that was a bit wayward alright and it 

was a bone of contention and it was creating havoc for Mr Mti  I was asked to 

intervene, I was sitting in the meeting there, and funny enough, I think it was a time 

when my son had just done well and he had got student of  

done but he had done exceptionally well at school  at university and he got some 

the facts of it is that I was then told by Gavin, 

listen, you better sort out  I want this guy happy at all times, pull his son into your son, 

20 

 

CHAIRPERSON:  To inspire him or motivate him. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Inspire him yes to become motivated on how to run a business 

and that type of thing and so I agreed to have a lunch meeting and put my family in a 

precarious position bec
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he was a very active student at Wits and he knows people there  he worked with those 

 but 

that just gives you an example of how I personally was compromised to keep other 

 000 or 5 000 meals 

ready the very next m

a situation  and I allude to it in the next paragraph, where one morning I arrived at the 

gate and I said to Gavin, I said no man, who is this gentleman at the gate, a security 

guy, no he

personally and I went and asked the question, what is your name and he gave me his 10 

surname and I went back, 

news and th

the kind of things that happened. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Chair maybe we could regain that one minute 

 

CHAIRPERSON  we took, well you 

 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Well it is, yes, having said that Chair ... 

CHAIRPERSON:  You want to look, well it is on my watch but your watch might be 20 

ahead of mine. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:   

CHAIRPERSON ake the 

lunch adjournment and we will resume at two.

INQUIRY ADJOURNS 
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INQUIRY RESUMES 

MR ANGELO AGRIZZI:  I would give feedback on how the operational statuses are 

what is happening internationally and that.  I would also be interested in the 

development of the industry and seeing how we could utilise international benchmarks 

in South Africa and where they would work and where they would not work.  So on a 

various basis I would get ad-hoc emails from him and from other people but in terms of 

corrections and I would respond to that and return my comments accordingly.  But at 

that stage I was not aware and I am talking now 2004/2005/2006 and onwards I was 

not aware that there was arrangements being made in the background.  So I was aware 

there something fishy but I did not know what and it is because I purely did not deal 10 

with him directly.  And I did not know about any payments or promises or any 

arrangements so to speak.  I was also with Danny Mansell and Gavin Watson when we 

were with Patrick.  And I am not the type of person that gets concerned if I am not at a 

meeting.  You know if Gavin has decided to have meetings with people well he has 

meetings.  I do not have to be there.  But what is interesting is that t was always on  

only on invitation.  But when the initial connection was made with Patrick Gillingham in 

the various positions he held within Correctional Services I only met him on a few 

diverse occasions.  It was only at a later stage that I personally had dealings with 

Patrick Gillingham and that I  realised then the full extent of what had happened from 

day 1.  So it was a transition.  So what actually happened was when Danny Mansell left 20 

to go to the United States I then was roped in and told you have to now deal with Danny 

Mansell.  I do not if you recall  with Patrick Gillingham.  I do not know if you recall the 

video report  the video that you saw where Gavin Watson says to Andries Van Tonder 

money but Brian Biebuyck will now handle him there is a handover between Brian and 
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Patrick and Angelo.  So that is how  you know you would work with somebody and 

then you would be told no you do not work with them anymore you work with somebody 

else now.  So that is how i t actually happened.  And the full extent of the gratuities or 

corruption and laundering and that only really came to me when I read the full SIU 

report in 2009.  So I knew there was things happening.  I am not denying that.  But 

what I am saying is that the only the full extent of it came to me in 2009 and I 

confronted Gavin.  We were actually  if I look back on it I realise that they knew that 

the SIU report was coming out and Gavin then insisted that we go on a holiday 

overseas.  And it was while I was overseas that I heard that the report had come out 

and I managed to get a copy of the report emailed to me at the hotel in Paris.  We were 10 

in Paris.  I was actually  I was on my way  I can remember it vividly I was actually on 

my way  I do not want to bore you with the details but I was on my way in a taxi with 

Gavin and with Andries to go and see the museum, the art museum and I turned back 

and I said forget it.  You know we had paid for everything and I said I want to see this 

report.  And when we got the report it was emailed to the hotel we were staying.  We I 

got the report I had it printed out in the business centre there, went upstairs and we 

started discussing and I was shocked because there were things there that I never 

knew.  But just to get back to the stories.  After I had started handling Gillingham 

directly and after I had started speaking to Mansell when he was decided to leave the 

country that is when more stuff started coming out to me.  And it was about in 2004 I 20 

know that they went on a holiday together the two families.  The Mansell family and the 

Gillingham family.  Everybody, the kids, the spouses went on holiday.  Gavin wanted 

them to go on a holiday with a game reserve to settle transactions and to make sure 

that Patrick was a hundred percent on board.  So it was at that  apparently at that 

game reserve holiday where Gillingham and Mansell agreed on what would not be done 
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and how it would be done.  Alright.  So what then happened and what I found out 

afterwards was that Mansell used a company that he had called Grand 4 and another 

company called L and J Civils.  Now L and J Civils I believe his son owned part of it as 

well.  They use that to start making payments for the building of the properties that they 

were using and that Gillingham would be getting. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Just for the record that is letter L and J?  

MR ANGELO AGRIZZI:  L and J ja.

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Not Allen J? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, no not Allen J. Lima and Joseph.  So then what happened 

was when I was tasked by Gavin to start cleaning up all the invoices he mentioned to 10 

me you have to clean up Grand 4 and L and J Civils.  So our task between Andries Van 

Tonder and myself and only the two of us were appointed to do it was to go into the 

records find every single invoice that referred to L and J and Grand 4 and those are the 

invoices we had pull, change and put back invoices in their place which had some other 

description on it.  You know I asked the question and it is vivid the day I was call ed into 

follow up the trail of L and J and Grand 4.  I ask the question, why did we have to do 

this?  Why did we put ourselves in this position as a company?  Why did we have to go 

through all this nonsense now and the answer that was given to me was quite  simple.  

have had to do it.  Somebody else would have got the opportunity.  And it was a 20 

concern to at that stage already.  But what was even more interesting what unfolde d 

was whilst the houses were being built one of things that we picked up when we had to 

clean up was that Riaan Hoeksma used the architect called  let me just check here.  

They used the architect called HMZ Architects.  It was a lady by the name of Zietsm an 

T22-LM-819



28 MARCH 2019  DAY 75 
 

Page 109 of 191 
 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja they did not raid the garage.  No the boxes were still there.  

But the interesting thing was on the Consillium business card that told me something 

was much deeper and there was other issues as well.  Because he had apparently 

when I had confronted Doctor Smith because he had printed the business card Doctor 

Smith said to me that Gavin had told him that he had to get Patrick to accompany him 

to go and see a manufacturer or supplier of goods and this supplier of goods he wanted 

to make the guy realise that Patrick in the position that he was as the CFO also has an 

interest in this business.  And the whole idea was to strong-arm the owner of the 

business to say, listen we can give you business at Correctional Services but you need 

to understand that we want 26% of your company.  And exactly the same tactic was 10 

done to get the  acquire the shares in Better Fence as well to get the 26%.  So let me 

just go back to that.  I did not want to go and  to go through his house so I went down 

to a restaurant that was close by Midstream Estate and he said he had been now 

suspended from his position by the then Commissioner of Correctional Services Vernie 

Petersen.  Now the following morning at about 6:30 Gavin  Watson came to my office.  I 

arrived at 6:30 and he said to me, come you got to come with me now we have got to 

Mti.  So we got in the car and we went off to go and see Mti at his house in Midstream 

Estates.  And he then went from there we went  we had to go and see Patrick because 

he wanted to make sure that everybody was calm and no mistakes were being made.  20 

So we then saw Patrick at the Protea Midrand which is close to Midstream Estates and 

close to the place where Richmond Mti has his house.  It slipped my mind now.  But 

basically we chatted in the parking lot and Gavin told Patrick not to be concerned.  

.  He was not worried about 

losing his job because he knew he was getting R110 000,00 from Bosasa coming up.  
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So he was not concerned about that.  His biggest concern was the pension fund he had 

accumulated over the years.  But Gavin said to Patrick you do not need to worry even 

Bosasa has to stand in and cover the pension fund we will do it.  As a matter of fact in 

the car on the way back we had a discussion about it and Gavin said I must just find out 

how much it is and we just need to make a contingency available for the pension fund.  

Gavin also said to Patrick not to worry his legal fees would be paid for by the company 

and Gavin instructed me to then utilise an arms-length company that he had given us to 

attend to it.   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: It may seem very obviously but for the record 

why would Watson ask you to create an arms-10 

fees? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Gavin believed that if there was always an arms-length 

company it would not be traced back to him.  So he would rather have it  distance.  

And we have seen it in the revelations that there is always a Miotto or always a 

Syncroprop or always a Aluwise or whatever company there is to be able to utilise it.  

And that is why it was done.  So the carrot for Gavin was to use the arms-length 

company it will never come back to me.  Because he does not have to sign anything off.  

So there was a conference on the go at the Protea Midrand it gets often used by 

government departments.  So we did not even go in and normally we would go in and 

have a coffee or something to eat.  That specific day we did not we sat in the car and 20 

to you when we were coming back Gavin said to me, what kind of pension is it and how 

much is it?  So I had to find out and he said that we had to make a contingency for that. 

But he said  he said you know they have been loyal to the group and I think there was 

 there must have been some agreement and he wanted Patrick comfortable and Mti 
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comfortable that he said to them, look we will honour looking after you and that for the 

rest of your lives.  Okay. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Did he mention in that conversation that is 

Watson how Gillingham and Mti had assisted Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI: Yes.  What he said was he said, all the tenders  I mean all the 

business at Correctional Services came through Mti and Gillingham.  And even Mti was 

the commissioner and he had no right to sign off a contract Chair in 

basically an instruction gets given and it happens.  You know people do not go against 

their bosses anymore.  Jobs are too scarce.  So Mti just made sure he put the right 

people in place, signed off the applications and that is how it happene d. 10 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Were arrangements then made to assist 

Gillingham in relation to his suspension and its outcome?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  So what happened was Chair that  about two days later 

Gavin had been in consultation with Sesinyi Seopela and Sesinyi then told me I must 

meet him at a firm, they were in what is that street opposite the court in Johannesburg?  

There is a street there where [indistinct] chambers is and all that.  One of those 

buildings if I remember correctly it was on top of a bank on the right hand side.  And I 

had to meet  really a dingy offices a company called can I mention the name I have 

got it in my statement? 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Yes.20 

MR ANGELO AGRIZZI:  BDK attorneys alright and I had to  and Sesinyi was 

introducing me to a gentleman by the name of Ian Small Smith.  Now before we went 

into the meeting I said you know I am very concerned because this does not look like 

proper offices, you know are these real attorneys?  And Sesinyi mentioned another 

gentleman in government that this guy had helped and he was very successful.  I do 
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assist and one of the issues was the burying of Grand Four Computers and the burying 

of documentation.  Now there were two incidents.  The one incident was at 

Luipaardsvlei which I was involved in.  The other one was taking all the computers 

which contained the information and hard drives of Grande Four and Allan  J Civils. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Just before you go on just please remind the 

Chair what documentation this was and why it was important to destroy it. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  The Grande Four documentation shows, it reflects all 

the purchases for all the houses for Mti and Gillingham and Allan J Civils also reflects 

the same.  So that had to be destroyed.  Then Gavin sent it al l down to Port Elizabeth 

and he said it must be buried at SeaArk.  So they buried it at SeaArk.  10 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Now SeaArk is. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is on the coast.

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: A factory on the coast? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: On the beach? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct and they buried it at SeaArk.  They put it in plastic 

bags and dug a big hole.  I recall seeing where the hole was.  I was told where the hole 

was and when I flew in I saw they had just dug up the hole and they buried the 

computers there, but then subsequently about three week ago, four weeks ago I get a 

call from the news reporter in Port Elizabeth asking me do I know why they are digging 20 

up at SeaArk.  Apparently somebody had gone there and started digging up and they 

were digging holes.  She said where you could bury whales in.  They were so big, but 

they had not found anything, but if somebody had spoken to us we would have told 

them those computers were picked up a long time ago.  Gavin Watson insisted that 

they get picked up and that they get burnt and they were never burnt.  They were kept 
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Dekane.  MMB was Maria Mebena, MKB was Mkabela, SSS was Shishe Matabela, 

KOA was the Kloof Union, AMC was AMCU Union, KZN20RRD was Westville and that 

would be taken by Ryno Rhode, that was for one of the project offices at Westville.  

GAC was ACSA, MAC was Mohamed Bashier, BON was Bongi Mapungus at ACS, KZN 

was ACSA KZN Airport, that as well it would have been a once off, I think you saw in 

of things, then ORT25 would be OR Tambo, there must have been a special reason 

why they  wanted that.  Then DVT was a chap by the name of Trevor who was working 

for the MEC of the Youth Centres in the Western Cape and that would have been taken 

by Danie van Tonder, I remember we stopped that at one stage.  Then TMT50 would be 10 

Mams Mibusa from Justice for Trevor.  ZMC was ...(intervention)  

CHAIRPERSON  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Department of Justice. 

CHAIRPERSON:  Mams Mibusa was from the Department of Justice? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay, so that would have been with the guarding contract or 

 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Then ZMC was Zac Madisi who was at that stage he was 20 

why there was, there must have been a reason for that specific payment because it was 

normally R300 000, then SNK was Snake, SNL was Snail, RMT was Richmond Mti, 

Syvion Dlamini was 80, that was for Limpopo Youth Centre, then there was J20 that 

was for Lepinka, and then it was Syv which is Syvion Dlamini and Thandi, so both of 
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You need that to be ACS not ACSA?

MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Okay but the ACSA that is on the two, first two is fine?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct yes.

CHAIRPERSON

MR ANGELO AGRIZZI:  The one is the head of security and the other one is the 

procurement officer. 

CHAIRPERSON:  Thank you, proceed.

MR ANGELO AGRIZZI:  

of those weird requests again by Joe Gumede, they would always make those type of 10 

r

always be R10 000 Chair.  PGC Patrick Gillingham, that was 110, RMT was 85, then it 

was SST ...(intervention)  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  

JGM50MAM. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay that Mams Mibusa for JGM50 MAM, was Mams Mibusa 

for Department of Justice and Constitutional Development and JGM25 was THAU 

which was Norman Thubane, JGM was KZN, that would have been ACSA, it would 

have been a special request from Joe Gumede.  PGC110CCV that would be Patrick 

Gillingham and I would have to take it to him.  RMT85CCV was Richmond Mti and there 20 

was a reason why I put Agrizzi there because I would also deliver with Gavin or Gavin 

would do it or 

Jolingana what actually happened there was we were given an extension to the 

catering and that was the agreement that R100 000 would go a month to the person.  

CHAIRPERSON:  Was that Correctional Services contract? 
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MR ANGELO AGRIZZI:   

CHAIRPERSON:  Okay and Jolingana was one of the people at the ...(intervention)  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes one of the Commissioners that was involved with the 

extension. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  

people he would give them the money, who would give it to him and he would give it to 

them, so for instance with the  

 they had to motivate and they motivated that they outsource Groenpunt Prison and I 

10 

SST100CCV alright, now that was (indistinct) SST100SNL which is for a mistake on my 

side it should have been SNK.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Is that an error? 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: So SNL should be ...(intervention)   

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja, but it was an error in my book, I remember I transferred it 

like that, but I can tell you exactly that that was there, because that went to Mti and that 

was the reason for it.  I wrote, my handwriting was so bad because I use a fountai n pen 

 20 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: So the error is in your book, not here? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well the error is my fault in the book. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes okay. 

CHAIRPERSON  
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MR ANGELO AGRIZZI:  Ja, it should have been SNK. 

CHAIRPERSON:  SN? 

MR ANGELO AGRIZZI:  K. 

CHAIRPERSON:  K at the end? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So the problem is Chair I write in a fountain pen, and the 

change what was in the book to what was here.  So this ...(intervention) 

CHAIRPERSON rry, I think I  the SNK should replace SST and 10 

not SNL? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

CHAIRPERSON

page it seems that SNK should be at the beginning of the code.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Well these, I used to swap it around. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay.  So just to get it right in regard to the code at page 88 so is 

it S, is it the L of SN that is wrong?

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair it should have read SST100SNK for Snake.  

CHAIRPERSON:  Okay, I understood it correct earlier on, I just got confused when I 

...(intervention)  20 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, no I understand, I was confused as well trying to decipher 

it. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you.

MR ANGELO AGRIZZI:   because the 

book smudged. 
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CHAIRPERSON

what confused me was that I thought if I looked at the previous page I would find the 

same code for the same person, but and I saw it ended with ACB for that person on 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair let me tell you why I did this because if I remember 

correctly the cash used to be packed by Jacques van Zyl according to a list I would giv e 

him and I would give him always the same standard codes, and he started deciphering 

it and Joe Gumede and myself, Joe Gumede actually reported to me that he is 

codes, if yo  10 

CHAIRPERSON:  Okay, so when one reads what you have here from page  is it 86, 

from 86 to 88 or it goes on and elsewhere one should not when one sees a particular 

code for a particular person think th

that name. 

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

CHAIRPERSON  

MR ANGELO AGRIZZI:  Never, it could never be the same.  Sometimes I would you 

know you make it up as you go along but sometimes I would make a mistake and I 

would use the same codes but I tired always to vary it.  

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Otherwise it becomes a trail. 

CHAIRPERSON:  And basically you would be the only person who would know this 

one, this code still belongs to that one even though that other code also did belong to 

the same person some other time.

MR ANGELO AGRIZZI:  It sounds extremely suspicious but remember I was the only 
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one that had to decipher it, nobody else, I needed to be able to open my book if I was 

asked a question by Gavin Watson, which happened maybe once every year, and be 

able to explain to him a reconciliation that was done.  

CHAIRPERSON:  Yes, yes, and in your own mind you would usually know why you are 

deciding on a particular code to be able to connect it with a particular person.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay.  Thank you.

MR ANGELO AGRIZZI:  So if I can give you an example, INC would Ismail Ngwaba, 

G, which is (indistinct), 

MN, so I would change it, one week it might be or one month it might be MAM or it 10 

 but I know the amounts and the names I 

can correlate with. 

CHAIRPERSON:  Okay, I interrupted you, you may proceed with finishing reading the 

list on page 88. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Alright, so we got GMT I think. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  No we went to (indistinct) SST100SNL and you 

made an 

error. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Yes, so your black book looks like SNL and this 20 

is ...(intervention)  

MR ANGELO AGRIZZI:  This is a reflection of the black book yes.   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Alright then move on then please. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Then for instance J was for Mgwebi, there I mixed up the two 
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Molethedi. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Sorry just before you go on, the code for 

Mgwebi had also changed. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes I made a mistake, I presume I made a mistake.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Alright.  Well as it may implicate people how 

did you make the mistake?  Is it still your evidence that Mgwebi received an amount of 

R10 000? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja, maybe what I should have done is attached the actual 

papers here and I need to get those papers and for tomorrow morning I can attach the 

originals and put them with these, and I will see how I made the mistakes.  10 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  

MR ANGELO AGRIZZI:  GMT was Grace Molethedi. 

CHAIRPERSON ...(intervention)  

MR ANGELO AGRIZZI:  That was for the two contracts, that was for the two contracts 

and I would have used SLE because it referred to Richmond Mti.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: IMC50? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That was Joe Marco I used, I remember distinctly having to 

pack that, IMC20 was Mkebela, IMC50 was Dikelele and I know that because I packed 

it regularly.  AMC20 was the AMCU Union, NUM100 was the NUM Union, SDL was 

Syvion Dlamini and that would have been the Youth Centres in the North West, ELS 20 

was 30 and that would have Alfred at Kloof, 57500 

write a code, it was for Nele, and ASB40 was for Andries Sibelele at Empowerdex who I 

gave R40 000 to, to sort out the BEE ratings.

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:

day, but I think you left out one or two, but just for the record on page 88 the recipient of 
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CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sometimes there were deviations but not that often. 

CHAIRPERSON:  Yes okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  MMM was [indistinct] MM was Maria Mabena.  SMA was 

Shushi Mathabela.  ISM was Joe Marco.  AMC was Amco Union.  STL was Sylvion 

Dlamini that was R80 000,00 for the North West.  ACB 85 was Richmond Mti.  GML was 

there I have got GML 100 CCB [indistinct] that was for John Ngana but then I have got 

a duplicate there GML later on but I will get to that.  Okay.  So you got GML 100 CCB 

that was for John Ngana.  SNK which was Snake 100.  G Bovante.  MID 50 was the  

 10 

CHAIRPERSON:  I am sorry this one says second Joel Ngana? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  So there was two. 

CHAIRPERSON  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is what I am referring to.  So there was 100 and there 

was a 100 in GML alright there is 100 okay.  And then there is MID.  So the first GML 

went to Joel Ngana. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  Then you got SNK.  Then you got MID.  Now MID stood 

for Middledrift whic  

CHAIRPERSON:  Okay. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That Mti gave her.  I did not nickname anybody.  All the 

nicknames came from the persons that I would work with.  

CHAIRPERSON:  The distribution people. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  They would give me the nicknames as well.  

CHAIRPERSON:  Oh ja okay. 
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Cedric Frolick who had been organising the accommodation and everything for the 

parliamentarians and the politicians or the politicians from the ANC who would say to 

him no everything is full.  There is no space and we will get you, I have got a special 

place for you and that meeting then, he stayed in the house and the meeting then took 

place.  Gavin told me exactly how he had planned it and I remember it because he 

even the next day he had gone to Richmond Mti with myself and he had explained in 

detail how he is going to very similar with the discuss ions he had on recording where 

the talks about how he is going to handle the meeting with ex -President Zuma.  He 

explained that as well to Mti that you know that he can sort this out.  He is going to 

have a meeting with him, a breakfast and then after breakfast, you know, then it will be 10 

sorted out.  He will develop that relationship and he was excited about it.  He was 

extremely excited if, Gavin was like a kid with new toys if he got to meet a 

parliamentarian or politician.  So that happened and it was reported on the press as 

well. 

CHAIRPERSON:  But I just want you to go back a little bit, because I seem to hear, I 

seem to hear you say something like he that is Mr Gavin Watson and/or Mr Frolick kind 

of planned? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  To make sure that conditions or ANC people would be made to 

believe that there was no accommodation.  It was full and then end up or be offered 20 

accommodation provided by Bosasa or by Mr  Gavin Watson?  Is my understanding of 

what you are saying correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  You are 100 percent correct. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:
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and Cedric Frolic confirmed with me over the phone, phoned that litigation must be 

withdrawn.   

 Well at that stage I was really annoyed with everybody, my wife came and 

house, and I remember that Etienne Theron and Brian Biebuyck were there and they 

shook their heads, they said we cannot believe what is happening here, and I actually 

called them a bunch of idiots when they left, I was wrong there, but I did and they left.  

CHAIRPERSON:  What was your understanding of what they were saying they could 

not believe what is the ...(intervention)  10 

MR ANGELO AGRIZZI:  The turnaround of the decision to retract the application but 

interestingly Chair what had  happened was because I had fallen ill and I had booked 

myself into hospital on the 25 th 

make the delivery, that was one specific delivery I had to make that was out of the norm 

somewhere th of 

January that the delivery had to be made and when Gavin walked into the house the 

wife go up to the safe, in the bedroom I have a small safe and there was a bag in there, 

20 

anything to do with this anymore anyways, so ...(intervention)  

CHAIRPERSON:  Was  that already in a security bag or ...(intervention)  

MR ANGELO AGRIZZI:  

was R175 000 and I remember it vividly because it was one of these post-it stickers in 
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am I diverting from the  sorry Chair. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: You are a little but carry on. 

MR ANGELO AGRIZZI:  ry of this situation. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So Danny made it his job to try and get on my good side, for 

him in.  He was staying at the Cedar Lodge at that stage and Gavin had just given his 

son and himself a contract to remove trees at Choonels Hostel which has now been, 

do the building of the walls around Choonels and around Luiperdsvlei to a company  10 

called Rekele Construction, (indistinct) Hoeksma, but I noticed that Gavin was working 

with Danny and with Mti and with Patrick Gillingham and I will explain  I will go into 

detail on it but the one thing that Danny Mansell w

meetings with Gavin Watson and with Mti and with Gillingham in the beginning, so they 

were having meetings and amongst other things he was involved in arranging for the 

the houses, they paid it over and that type of thing, so after once all that had been 

done, I just want to go to my notes here because after that, after having done all the 20 

technical management and managing the technical department as well for Bosasa so 

he was building, managing the technical department, he started becoming part of the 

company and he would invoice the company on a regular basis and things would go 

ahead. 

 Do you want me to carry on? 
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ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  

you have in your statement, unless you specifically wish to. 

MR ANGELO AGRIZZI:  

just telling you as it happened. 

CHAIRPERSON  

MR ANGELO AGRIZZI:  So then there was a company that was formed by Jared 

Ma

& J, so L & J Civils was an entity that they also used to handle things for Patrick 

Gillingham and Richmond Mti. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: The books of Grantfor and L & J Civils were 10 

they ever dealt with? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair the books for L & J were dealt with, I would often walk 

into the office and Tony Perry would be sitting with Jared, Danny Mansell and they were 

busy with chequebooks and stubs and they were doing a reconciliation of what needed 

to be paid for Grantfor and there were payments then made by Bosasa to Grantfor.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: So Grantfor and L & J Civil were the 

companies that were used to purchase and construct, purchase for and  construct 

occasion and now. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 20 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: But Bosasa financed this through those two 

companies. 

MR ANGELO AGRIZZI:  because afterwards you will recall that I said when 

we had to do clean-

computer system that said Grantfor so what we had to do was pull the invoices and 
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change the invoices physically to reflect something totally different, instead of reflecting 

work done for Patrick Gillingham  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Yes but once again it appears that between 

Bosasa and the work it was doing or the work it was financing intermediary companies 

were used. 

MR ANGELO AGRIZZI:  

anything I missed on my statement.

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Well you may just mention the information in 

paragraph 87. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes even after leaving, even to today, Danny Mansell created 10 

a company, what happened was he was very nervous, so he wanted to get out of the 

country and he immigrated and he established a company over there, a company called 

hink a South African flag 

next to it on the logo, I can actually produce invoices that he would send through, and 

the agreement was that he would get 7 000 dollars per month for the rest of his life.  He 

would just invoice Bosasa for consulting work done or work done from over there to 

here and that 7 000 US Dollars I would have to approve and I would have to send it off 

through the normal processes but that was an agreement reached with him and Gavin, 

and I questioned that agreement and I was told just shut-up you know, if you want to 

ask too many questions, the door is right round the corner.  20 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: So yes, is that what you wanted to say?   

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: You deal in paragraph 88 with the role played 

by the then Company Secretary, Mr Tony Perry, tell the Chair about that please.  

MR ANGELO AGRIZZI:  This a very critical point in the testimony Chair because Tony 

T22-LM-837



29 MARCH 2019  DAY 76 
 

Page 50 of 138 
 

Perry was brought into Bosasa by Gavin Watson, Tony Perry had worked with Gavin 

Watson previously.  There had been issues and there was court cases, I remember 

Tony telling me that there was court cases where he had to attest to certain things on 

all out, but he was responsible for writing up contracts and documenting deals.  

 Now I remember specifically the transaction that he did with Richmond Mti 

and Gavin Watson.  That was the document if Chair remembers correctly that we had to 

look for and search for and eventually we found it now being who I am I was inquisitive, 

agreement with per diem cost that was allocated and agreed upon between Gavin and 10 

Richmond Mti that would be paid as a commission and the signatories there was Gavin 

 that 

but Tony Perry was very closely associated with the Watson family and they kept him 

very close, so he did all the administration type of things, rebuilding the company, that 

was his task, it was to create a confused structure and handle the BEE stuff of the 

company, across agreements, that type of thing, setting up of new entities, because 

previously it was just Bosasa, so he was there from 2002/2001 if I recall correctly and 

he was involved with this whole process.  He was ...(intervention)  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: You say Tony Perry joined the Bosasa Group in 20 

about 2003? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was about then, 2002/2003 maybe.  My dates Chair are 

what they are. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  
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and there, a few old books I might have but most of my stuff is still there.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Perhaps you should go to paragraph 90 then, 

early 2004. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay, in 2004 the boardroom, the same boardroom where we 

met Cedric Frolick , Gavin was sitting in the boardroom, he would sit there and read the 

 I 

remember the door was closed, but at that stage the boardroom was dry -walling, so 

there was dry-walling between the loo and the boardroom, there was thin dry -walling, 10 

so whatever anybody said in the boardroom you would hear.  I was in the loo and I was 

li

was answering emails on my phone as well, so I was listening and I was answering 

Richmond wants it and it must get done and that was regarding Leonora Investments 

which had to be registered by Tony Perry, so he was instructed by Gavin Watson to 

if it was a trust or investment, but I remember that vividly.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Then you deal in paragraph 93 with the 

document that had gone missing.  You will recall your evidence in January of this year 20 

where you spoke of a document actually signed by Gavin Watson, there were 

instructions to destroy documents, you destroyed documents but you retained a 

document signed by Gavin Watson. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Is that the same document you are now talking 
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about it. 

MR ANGELO AGRIZZI:   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  That is the document that you told the Chair 

that you did not destroy but you returned to Gavin Watson.  

MR ANGELO AGRIZZI:  I made a copy of it, so if I can take you back, I made a copy  

old house, I remember it, I drove up the driveway, quickly made a copy of it and then 

e. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  

Watson according to your evidence and other evidence the document was destroyed 10 

and disposed of by Gavin Watson? 

MR ANGELO AGRIZZI:  put water with it, 

made a mash out of it and flushed it down the toilet.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Right, is  that what you talk about in paragraph 

93? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  What did that document contain, remind the 

Chair please. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That document was an agreement in terms of the catering 

contract specifically and it mentioned another contract, I think it was a contract for 20 

accommodating youth at Luiperdsvlei, but that document there spelled out what the 

commission basis would be that Richmond Mti would receive.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Right.

MR ANGELO AGRIZZI:  And the person that drew up that document was Tony Perry.  

CHAIRPERSON:  Do you recall when it would have been more or less, 
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CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  With the person. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And whenever there is prepayments you know there is 

something fishy. 

CHAIRPERSON:  And you say you know that to the extent that Bosasa may still be 

having contracts with Government departments you say those prepayments have not 

stopped? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I can talk about two occasions.  One is Phezulu one is 

Sondolo three, one is one of the youth centres where they did prepayments.  10 

CHAIRPERSON:  Yes, before any delivery was. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Effected, ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Would you deal with the incidents in paragraph 

124 and following please Mr Agrizzi?

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair the first time I was privy to seeing cash being paid 

20 

called Savannah Hills 101.  I remember that, because you would have to tell security 

where you were going where Gavin paid him openly in front of me.  It was not a secret.  

He just did it in front of me and I remember vividly if you walk through the house you 

always walk through the garage.  There was a study on th e right hand side.  We went 

into the study.  The study had a sliding side with a curtain.  You move the curtain, the 
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safe was there and he would open up the safe with a key.  It was a key safe not 

electronic and he would pack the money in there.  

CHAIRPERSON:   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: What was the amount on that occasion? 

MR ANGELO AGRIZZI:  R65 000.

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Sorry.

MR ANGELO AGRIZZI:  R65 000

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: 65 000, right and paragraph 125 you testify 

further as to factual evidence. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  There was a second occasion that I saw it which was 10 

when we met him in the restaurant called, now I am not too sure because I do not 

normally go to this restaurant.  It was either Codfather or Godfather, but it  in Rivonia.  It 

is just off Rivonia Road.  You turn on left.  I was told to take, to meet Gavin there and 

you know we were there and we walked in and Mti was there and Gavin says no, I 

usually come here and this is where I meet with Mti and we had lunch.  They had had, if 

I recall they had had lunch already and I just had a snack when I got there and I 

remember that they vividly, because when we were at the restaurant they were still 

doing renovations or they were busy working on renovations there and at t he same time 

and it is not in my statement, but I was told to make a phone call.  So the investigators 

would be able to check my old records.  I was told to make a phone call to a certain 20 

gentleman who I would call and it was because he had made statements  about Bosasa 

that had been reported to Gavin Watson and upset Gavin and he told me immediately 

when I got there, phone this person tell him to stop his nonsense, so I know the person 

and I will give the records to the investigators, to corroborate the inf

you. 
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CHAIRPERSON:  Yes, yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  

that  

greyish metallic car (indistinct) was parked down  on the outside of the restaurant on 

 

CHAIRPERSON:  He being? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Mti. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  He opened his boot remotely and Gavin then took his 10 

 I remember he lifted 

up a brown satchel that had, like a crocodile print on it, it was normal, like a briefcase 

satchel, brown one with a crocodile type print on it and Gavin took the money out of his 

 

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  No it was a security bag. 

CHAIRPERSON:  It was a security bag. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja it was a full security bag, it was bigger than normal.  

CHAIRPERSON:   

MR ANGELO AGRIZZI:  I estimated it because it was close proximity, I estimated it at 20 

about 150. 

CHAIRPERSON:  R150 000. 

MR ANGELO AGRIZZI:  R150 000 yes.

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:   But it was eye opening to me because it was done in broad 
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daylight.  

CHAIRPERSON:  Yes, thank you. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: And then at paragraph 127 you talk about 

 

MR ANGELO AGRIZZI:  Thee were occasions where Gavin would call me to his vault 

when he was packing the cash, very similar to what you saw on the video but he would 

specifically count out the amounts for Mti and others and say to me to keep it with me 

till the morning.  So he would give it to me, I would have to the lock it in the boot of my 

the gates of Savanna Hills which was the complex where Mti was and I would always - 10 

well I would always be there early and he would arrive and then I would drive through 

the gate with him.  So when we arrived at his house, I mean, this is how flippant it was, 

the one garage door would be open and you would walk through the garage door, there 

was always golf equipment and shoes and everything on the side, walk through the 

down.  There was a lady, a domestic that he had there all the years called, Vuyi, I even 

have to take the bag out of the boot of the car and then go through and he 

would put the bag on his desk, he would unpack it and he was  and it would be packed 20 

in the safe. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Before you go on to paragraph 130 the Chair 

will recall that video played of Gavin Watson and others in his vault where cash 

appeared to have been packed out.  Was that, to you knowledge, a regular occurrence 

or a once-off occurrence? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  No these were monthly occurrences.  I just want to add 

something you know I recall now, this must have been about 2010 because it was with 

the 2010 world games and I still remember he had a lot of memorabilia there and I said 

to him, come on give me some of your memorabilia, so he gave me a set of coins tha t 

 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Who gave you these coins? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Mti. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Do you still have them? 

MR ANGELO AGRIZZI:   10 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Paragraph 130 would you just deal briefly 

with it. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So Mti was an avid golfer he would always spend time on the 

golf course  I did I thought they were gold Chair. 

CHAIRPERSON:  (Laughter) 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry I detracted there, so Mti was an avid golfer and he 

would  

and he played golf with some of the people in corrections and, you know, things start 

coming back now to me but I remember walking in one morning and Gavin says to me, 

20 

that was 

the pro shop and they have like a bespoke section where they make golf clubs as well 

and you practice and he explained the whole thing to me and they made it according to 

him as well.  So that I recall that all the golf clubs had been bought and as I said to the 

investigators an easy analysis is to take an analysis of all the credit cards of Gavin 
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l the 

credit cards that he owns are credit cards paid for by Bosasa, so Bosasa would have 

reflected with making payments for the golf clubs but there were various other incidents 

 not going 

 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  

MR ANGELO AGRIZZI:    

account here, 

City and I remember it vividly because you go up the escalator coming from the square 

side  -hand 10 

or the right-

remember one day as well just going in there and I thought let me have a look and buy 

a pair of  I actually was going in there, sorry, to buy a shirt for Gavin Watson for his 

birthday present from the company and I walked in there and the short gentleman said  

altered for him, a Boss sports jacket.  So if the investigators go there, they will pick up 

  

differentiate on the sizes bought.  There was another incident where I went  I was 20 

down in December, I used to go look at visit the old people down there and I was  I 

got a call from Mti which was strange that I got the call in December and I thought,  ag 

Umhlanga and at that stage I was at the shopping centre at Umhlanga I was having, I 
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nice shop here in Umhlanga and it was up the road.  So I said alright well  

imports Italian shoes, and I know the shop because I, once or twice have been in the 

sh

that he really liked and I phoned Gavin I walked outside quickly and phoned Gavin 

and he said sort it out and it was R19 000 for the two pairs of shoes and I paid for it and 

 id 

use your Bosasa credit card and just pay for it.    10 

 ja this is important 

because when Mti resigned from Correctional services Gavin Watson  I was sitting 

wanted Doc to have a look at it, he was very proud of the matter and a few weeks later 

 

CHAIRPERSON:  

evidence of the evidence of other witnesses  I think your evidence, my recollection is 

that you said Mti left Correctional Services, I think end of 2007.  20 

MR ANGELO AGRIZZI:  I think it was 2007/2008. 

CHAIRPERSON:  And the world cup was in 2010. 

MR ANGELO AGRIZZI:  

CHAIRPERSON:  So in the light of that, I wonder if that first sentence is correct to say 

when Mti resigned as the Commissioner of the Department of Correctional Services, 
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employment contract with the 2010 FIFA organising committee.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I remember it was before the 2010 world cup because 

he was appointed into the organising committee.  

CHAIRPERSON:  Oh much earlier?

MR ANGELO AGRIZZI:  

assisted him drafting the security plan for the world cup. 

CHAIRPERSON:  Because the organising committee of course existed much earlier.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I remember it because I had to  I was called to a 

meeting where I had to draft the security plan for the world cup with Mti and I  he still 

complimented me because he got a standing ovation in Switzerland, I think where he 

presented it. 

CHAIRPERSON:  Yes and who go the standing ovation? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Mti got it, I did the work, I did all the paperwork, I had to do it, I 

was instructed to do it by Gavin, so I did the presentation for him and the  I still might 

have a copy of it.  So a few weeks later after this appointment, then Sondolo IT was 

appointed to set up the bi-metric and access control systems for the organising 

committee offices.  So I remember because it was a problem a minute, there was no 20 

tender or anything like that but it was a major problem because I remember that we had 

a major  Danny Jordaan would have to go and get in and his bi-

always work so there was a constant running up and down to sort it out so I remember 

it vividly as well. 

CHAIRPERSON:  
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on the basis of him being employed as such or was he bringing in a business that he 

was going to get some business   

MR ANGELO AGRIZZI:  I think the pressure was too much in the press and with the 

SIU report had come out in 2009 that 

there was no  he was working for them.

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So he was working for Danny Jordaan. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then after 2010 Mti had one meeting with Gavin Watson, 

myself was very concerned because of the SIU reports and he had to show some sort 10 

of income into his bank accounts.  So and this Chair is where this whole thing goes 

her.  So Gavin 

 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  

MR ANGELO AGRIZZI:  Well his request was that he gets employed by a company. 

CHAIRPERSON:  Was he out of t  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes he had just left the organising committee, it was about six 

month, eight months, so it was 2011 probably.  

CHAIRPERSON:  Oh okay oh so after the world cup? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So I was duped into this thing and I took him to my brother 

and my brother is  literally we raised - I raised him, my parents died when we were 

very young so  he stayed with me and went through schooling and that.  So the 

probl
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 and I know my brother is not going to be happy with 

had  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  

MR ANGELO AGRIZZI:  at that stage it was a small business he 

started with a bit of help from me, well he actually started by himself and then I helped 

him grow it and it was a small business in the manufacturing  

with me at all and Mti just said, no, no I want to buy a part of this business and he wrote 

out two cheques to make it look authentic and Gavin was on my back to say here you 

must help him out you know and your brother needs BEE to grow and all this and my 10 

did but Gavin was very concerned that he had to keep Mti (indistinct) him all these 

people content because the SIU report had come out and everybody was very jittery 

and they knew  and Gavin knew that if Mti and Gillingham turn on him then  I mean I 

t me turning but if Mti and Gillingham turned 

on him then he would be caught out as the main architect of everything.  So he was 

very pressurised to keep them happy and content so he would do anything to make 

them happy.  So at a later stage then I had to arrange a meeting with Mti and the 

attorney to reassure Mti that the process was under control and that he would be 

protected. So it was at that specific meeting that Mti explained as well, to the attorney 20 

Brian Biebuyck that he was told by Nomgcobo Jiba to do a letter regarding the 

representation regarding the accused and why prosecution should not take place.  So if 

you recall that letter that I had the document and handwritten notes I had made copies 

of that and given the originals to him to Brian Biebuyck and he then sat in that 

meeting and explained the set-up of how this thing must happen to Brian Biebuyck and 
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was drafted and that was after consultation but i t was at that specific meeting as well 

then took place which was  

he had moved premises he had grown and I had helped him get another premises 

which was attended by Gavin Watson and Mti as well as myself and where Gavin tried 

to coerce my brother into taking on Richmond Mti again but my brother, understanding 

the predicament I was in, I was sitting there, I had this  

10 

testimony in the previous affidavit, I think, where I state that a payment needed to go to 

 

 I testified already regarding the documents I received from the MPA and I 

handed those with the handwritten note, the originals to Brian Biebuyck.  Brian 

Biebuyck then sought advice on the matter, Brian then produced a lengthy document 

addressed to the NDPP it was dated the 28 th of September 2010.  I recall that 

. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: NDDP should be NDPP? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ag sorry.20 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: No just for the record. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry my apologies. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Carry on. 

MR ANGELO AGRIZZI:  This information, this representation made was pursuant to the 

meeting with Mti  sorry Chair am I talking loud enough? 
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CHAIRPERSON:  No, no I can hear you.

MR ANGELO AGRIZZI:  

this document was pursuant to the meeting with Brian Biebuyck and pursuant to them 

getting the documents from advocate Jiba that Richmond Mti had provided that and 

advocate Jiba, in the meeting he had with Jackie Lapinka who was the secretary of 

advocate Lawrence Mrewbi who was the head of the special commercial crimes unit 

purpose in me whistleblowing by Brian Biebuyck, I would be told, if you want to go 

ere and I was constantly, every day 

10 

for you.  So there were several meetings also conducted with Gavin and Valence 

Watson, sometimes with Ronnie Watson as well and Kevin Wakeford as well where I 

was basically told  and this was at the 2009/2010 period 2011, where I was basically 

told  so there were meetings held where I was told, listen, this is a pact, you break that 

 

threats at the moment but the fact is these meetings did take place and I can recall on 

two occasions at the Michael Angelo, that was the favourite spot at one stage, next to 

rea with a water  with the fish in it and the 

meetings would take place there and I remember one occasion there was that pastor 

Benny Hinn was having a big conference here, so those are the timelines that I can 20 

refer to and on another occasion Morgan Freeman was in the country and he was 

staying there as well I think  well he was there and he was acting in a role of a movie 

that they were making but I remember those vividly and those meetings, we were told, 

listen if you do not stick to this story we are 
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place that would take place at the residence of Mr Valence Watson, he was living up 

Morningside with his sons and 

occasionally Kevin Wakeford would be called into those meetings as well.  Kevin was 

always seen as a strategist of the Watsons.  

they had their own table there, I suppose it was their table, right on the 

end on the left-hand side towards the back and I would have to have breakfast with 

them there.  On occasions Sesinyi Seopela would be there as well and the reason he 

was there, he knew the Watsons well, he knew Valence Watson he went to gym with 

the kids it even got to the stage where Gavin would buy him supplements and gym stuff 10 

and all that  all the vitamins and powders and all that stuff that they drink when they 

got to gym, I wo

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC: Mr Agrizzi much of the evidence in paragraph 

144 to 149 has already been touched on by you, either in your evidence in January or 

yesterday and today, is there anything in those paragraphs you woul d like to emphasise 

before we move on to paragraph 150? 

MR ANGELO AGRIZZI:  

van Tonder, Frans Voster and even Carlos Bonefacio we warned  not so much Carlos 

that Gavin Watson had seen a photo of the dockets that it was pursuant to the meeting 

he had with the ex-President Zuma at Nkandla and with Joe Gumede and the 20 

discussions that Joe Gumede had, had with the Hawks, I just want to re -emphasise that 

sorry advocate Pretorius. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Perhaps you should just mention the roles that 

 the 
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Watson pact paragraph 149. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So this pact Chair was started and there were roles defined, 

so Gavin defined the roles, he would handle anything political we were not to get 

involved with it, he would caucus he would work with Sesinyi Seopela and Richmond 

and the Hawks and all that, so they would work that.  In terms of the finances, getting 

bonds, getting any  dealing with the banks, Andries van Tonder was responsible for 

that but one thing that Gavin insisted on is that when you go and see FNB who was the 

bankers, if you go and see them, because they would always raise queries, you take 

Kevin with you and you play this as a political attack on a BEE company and Kevin was 10 

man so when he came into the meeting, the banks sat and listened.  So that would 

often secure their confidence in the process whenever there was negativity and of 

course when he wrote the book, The Assault on the Rand, everybody sits up and listens 

when the man walks into the room.  I would have to deal with the  make sure the 

operational business runs well so that no one can ever say we did a bad thing 

operationally so the business itself had to run well, the food had to be good, security 

service had to be good and all that but I also had to deal with the legal aspects, he did 

not want anybody else dealing with the  family knowing 

about it.  At that stage Sonja Jonker was the attorney and she was best suited to 20 

handle the legal  he said no, you handle it I want you to deal with Brian Biebuyck 

directly and you handle all legal aspects with Brian Biebuyck and you repo rt back to me 

on it.  So that was the pact, my responsibilities as well was to make sure that Patrick 

overseas, that was given to me, I was told to do that. 
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Mr Gavin Watson when you first received the content of the SIU report?  

MR ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Yes, I was in Paris, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  After that were you given certain functions to perform 

and instructions from Gavin Watson? 

MR ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: It included but was not limited to attending 

concerns raised by banks, auditors and I was told to be vigilant of any potential 

incriminating documents which, including invoices that I might come across. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What type of invoices? 

MR ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Those invoices, the invoices that might 

incriminate the company. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What were you supposed to do with those documents?  

MR ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  I was supposed to bring it under the 

attention of Mr Gavin Watson and he would do with it whatever he felt fit.  

CHAIRPERSON:  Do you want to give us an example or two of the types of invoices 

that would fall under this category which you had to be careful about? 

MR ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  Yes, it was invoices for example for houses 

that were built. 

CHAIRPERSON:  Built for whom?

MR ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: It was built for Mr Mti and Mr Gillingham. 

CHAIRPERSON:  Okay. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  How were these invoices or the expenses reflected on 

these invoices accounted for in the books of Bosasa? 

MR ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: As far as I can recall it was accounted in 

the books of Bosasa in the normal way as if it was expenses or capital expenses that 

was incurred by the company itself, because at the time there was a lot of renovations 
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tells us to do.  That is how I interrupted it Chair.  

CHAIRPERSON:  Did you get any benefits out of it yourselves that is yourself and Mr 

Agrizzi? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: We got the property as a benefit Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Synchro Prop was ultimately liquidated? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was the property previously owned by Synchro Prop 

transferred? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: That was  that is correct Chair. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To whom or what entity? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: It was transferred to another entity called 

Spilacraft CC which belongs to Angelo Agrizzi and myself.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know whether Patrick Gillingham and Linda Mti 

ever had houses built for them? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Yes I was  I am  I was aware of it Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Tell the Chair of what you were aware please?  

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  I was aware that Bosasa paid for houses built 

for Patrick Gillingham and Linda Mti.  Danny Mansell handled the arrangements for 

payments on these houses. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was your involvement? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  My involvement was basically to sign off on 

invoices where applicable. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Invoices to whom? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Invoices to contractors who was involved 
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building the houses. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right suppliers as well? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Yes where applicable yes, yes Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right these expenses incurred by Bosasa in building 

these houses how were they reflected in the Bosasa accounts  books? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  It was reflected as construction work done in 

the books of Bosasa.  Because as I have explained previously Chair at the time there 

was a lot of building operations that went on within Bosasa and it was just absorbed in 

that.  To the best of my knowledge that is how it was absorbed.  It was nev er shown 

separately or anything or anything.10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what was SARS told? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  Well it was reflected to SARS obviously as 

expenses in the books of Bosasa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Genuine operational expenses or capital expenditure 

expenses? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Well it would have been  it would have been 

both capital and operational Chair where applicable.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright and was SARS informed of the true situation?  

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  SARS was not informed of the true situation 

Chair. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you recall signing off any particular invoices in regard 

to the construction of the houses of Messrs Gillingham and Mti?  

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: I recall signing off invoices yes Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Any particular invoices? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: To a company called Riekele Construction.  
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Any other company? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: That is the only one I can recall Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You mention another company in paragraph 86.  Does 

that jog your memory? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  Oh yes, yes.  It was a company called Grande 

Four Ranches which was owned by Danny Mansell and which  through which 

payments were also done to  for purposes of these houses being built.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you also sign off invoices for work done on houses 

of members of the Watson family?

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Yes I did Chair. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know how these expenses were accounted for in 

the books of Bosasa? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: No Chair at that time I was really side lined.  I 

did not have any access into the books of Bosasa operations and therefore I do not  I 

cannot tell you first  from first-hand knowledge on how it was accounted for in the 

books. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  The next issue you deal with Mr Van Tonder is the 

 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You say that you received a call on a Sunday morning?  20 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Tell the Chair what happened please? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  I received a call from Gavin Watson early on a 

Sunday morning.  I cannot recall the date.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  More or less when? 
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ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: It was at the time of the SIU investigation 

Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before the report had been issued? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Yes Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay please go on. 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  I received a call to meet him at the Bosasa 

offices and he also called Angelo Agrizzi to meet him at the offices.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know where Mr Agrizzi was at the time? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: He was at the Madikwe Game Reserve at the 

time Chair. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  So you receive the call, what do you do?  

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: I left everything like always and I drove to 

Gavin Watson  to meet Gavin at the offices  Bosasa offices where he mentioned to 

me that we have to clean up all possible evidence that might incriminate himself and 

Bosasa in terms of unlawful activities.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did Mr Watson explain why suddenly this instruction 

came from him? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  He said he had  he received information that 

the Bosasa offices would be raided the next day.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Please detail the instruction that Gavin Watson gave you 20 

and we are now at paragraph 91. 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Well Gavin Watson instructed myself and 

any possible sources of incriminating evidence would be removed and destroyed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did Gavin Watson in giving you this instruction express 
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any concerns? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Gavin Watson was concerned.  He kept on 

saying we cannot leave these premises until we are hundred percent sure and certain 

that all possible incriminating documents were removed and yes that was his concern.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You have described in your evidence now the documents 

as containing incriminating evidence can you provide a little more detai l?  What 

documents were you to look for?  

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  It was documents related to all tenders, 

government tenders and businesses that he had  and business that he had  business 

dealings he had with government entities.  Detail would be possible incriminating 10 

invoices such as the travel invoices as I have explained to you before Chair.  It would 

be work done on houses built and  but it  I recall it was the documents that we 

removed were mainly tender related documents Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right did you go and look for these documents?  

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: I was there myself yes Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did Mr Agrizzi also go and look for documents? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  Yes myself, Gavin Watson, Angelo Agrizzi went 

through and search for possible incriminating documents.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:   Were these documents collected in one place after the 

search? 20 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Yes.  Gavin  I just  if I may Chair I just want 

to add something.  Gavin Watson went  personally went through all the documents in 

his own walk-in vault. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Are these other documents? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Yes they are yes, yes.  The documents that Mr 
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Watson stored personally himself.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know what these documents were?  Mr Agrizzi 

gave evidence in relation to files that appeared on the video that we have talked about 

this morning. 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  It was tender related documents and I recall 

there were quite a few computer CD storage discs, CD discs.  I do not know what was 

stored on these discs or the content.  I never dealt with it myself.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What happened then?  You say you collected 

documents, you gathered these documents together, you noted that Gavin Watson 

went through the documents in his walk-in vault, what happened then? 10 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  Well we met Gavin Watson at his house and 

that is where I recall Gavin Watson giving a lady called Ms Lindie Gouws a metal tin 

box with some cash in it for safekeeping?

ADV PAUL PRETORIUS SC:  How big was this box? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  It was about 50 centimetres long and I recall it 

was about 10 centimetres high.  So it was no it was longer.  It was  it was about 60 

centimetres long and it was about 10 centimetres deep.  

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And how do you know there was cash in the box?  

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: I saw it Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What happened with these documents subsequently?  20 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: Which paragraph are you now Chair? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  94.

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  94.  These documents were taken to a farm 

near Mooinooi in the North West Province and it was stored there in safes in a small 

outside building.  These safes were installed by Bosasa. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you recall how long the documents remained there?  

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: The documents were kept there for 

approximately two years Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And after two years what happened? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: After two years myself and Angelo Agrizzi 

collected these documents and CD discs and took it to Buffelspoort Dam where it  

where we burned the content in the in the in a metal drum. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright why did you do that? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: To destroy evidence. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   10 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  It was under the instruction of Gavin Watson  

from Gavin Watson to go and destroy the documents Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you burn all the documents that had been stored in 

this fashion and at this time? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER:  No there was one document that we did not 

burn Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know anything about the relevance of this 

agreement? 

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: I did not understand the relevance of this 

agreement but Angelo Agrizzi told me that Gavin Watson was looking for this 20 

agreement and it was basically an agreement  he told me it was an agreement 

between Gavin Watson and Linda Mti.

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright so having concluded your business at the metal 

drum at the Buffelspoort Dam what did you then do?  

ANDRIES JOHANNES VAN TONDER: We drove back from Buffelspoort Dam to Gavin 
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services that was prepared for him by the Bosasa team. 

CHAIRPERSON:  Who was he making the presentation to? 

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER:  He was making the presentation with 

Danny Mansell to senior management of Correctional Services.  

CHAIRPERSON:  And you say that presentation had been prepared by the Bosasa 

team? 

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Was through that presentation was it intended to persuade 

management of Correctional Services that outsourcing the catering functions was the 

right thing to do? 10 

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER:  That is correct Chair.  According to them it 

was needed to outsource it would save Correctional Services a lot of money.  

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI:  Thank you Chair.  And the CFO that is mentioned in 

paragraph 12 is Mr Tshivhase did you at any stage had meeting with this person?  

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I never met with Mr Tshivhase. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI:  Thank you.  And you deal with the relationship that Mr 

Gavin Watson had with Mr Linda Mti can you elaborate on that?  

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER:  Gavin Watson had a good and close 

relationship with Mr Mti the Commissioner of Correctional Services and that led to Mr 20 

Gillingham be appointed in procurement for the tenders and from there he was 

appointed CFO and he was basically used as the driver of the process.  Because Mr 

Mti could not drive the process.  He had to approve.  So the driver that was needed was 

Patrick Gillingham and he drove the process so that Mr Mti could approve the process.  

CHAIRPERSON:  Okay. 
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MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER:  Well it was common knowledge that we 

had to or the rumour, not the rumour, those that were close, Patrick told me that we are 

busy building a house for him and we also used Riaan Hoeksma from Riekele 

Construction that was well known to me as the person the builder building the house.  

 So I was aware of the house that was built for Mr Gillingham. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Yes, and other than Mr Gillingham did you build 

houses for any of the Correctional Services officials? 

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Well I was aware of the house of Mr Mti at 

Savannah Hills that Mr Hoeksma also built for the company for Mr Mti to stay in the 

house. 10 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  And who was Mr Hoeksma? 

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Riaan Hoeksma. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  And his relationship with the company? 

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Well Riaan Hoeksma like I said he became 

a service provider to the group through my father at that stage as my father was 

heading up procurement and we did a lot of maintenance especially on the kitchens on 

the hostels, we build it, big high walls around the Lindela facility, around the two North 

hostels and around the Luiperdsvlei hostel where also later changed Luiperdsvlei to the 

prawn farm that would also be discussed later in the SARS query that will also come up 

in my statement. 20 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Yes, and in paragraph 20 you state that the full details 

for these purchases would be in Bosasa

by Bosasa? 

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER:  Okay 20 refers to the vehicle not the 

houses, but it was the houses were not paid directly so if you do not know where to 
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look you will not  you will not find, but it was indirectly paid through  Bosasa paid for 

the houses, but they had many ways as I just explained on the one vehicle they used 

various companies and ways and means to deal with that.  So you will not just go there 

and just pick it up, because the external auditors could not pick it up. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: So if you do not know what to look for and 

where to look for you will not be able to get the invoices, but it did go through the 

books. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes, and the vehicles that you referred to in 

paragraph 20 you now referred to the vehicle that was also purchased Mr Mti.  Did you 10 

take part in securing that vehicle? 

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Again I was instructed in 2005 to procure a 

vehicle for Mr Mti.  It was a VW Toureg V8 silver in colour.  I did the whole deal  I 

negotiated the whole deal, the vehicle was purchased from Lindsey Suiker Krugersdorp 

and I was not part of the finances.  How they handled the finances on that deal.  What 

happened the SIU started with their investigation a bit later in 2007/8 I think, I got a 

phone call from the dealership and said hey SIU is here, they are asking a lot of 

the answers and they then said okay, what they are going to do, they will assist them, 

but they will not hand over the file to them.20 

 So the file was taken away from the dealership and the file was destroyed by 

myself. 

CHAIRPERSON:  Did you take it from the dealership? 

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: They phoned me, I went to the dealership, I 

collected the file, I did not even check what was in the file, I placed the orders 
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CHAIRPERSON:  Second visit? 

MR RICHARD LE ROUX:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR RICHARD LE ROUX:  When we were there to do the installation Chair.  

CHAIRPERSON:  Ja, okay. 

MR RICHARD LE ROUX:  Sorry. 

CHAIRPERSON:  When you were with your team? 

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And on the second visit was Mr Mathenjwa there? 10 

MR RICHARD LE ROUX:  No, Chair. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  Thank you.  Can you then move onto the next project 

which you speak of in paragraphs 43 and 44?  In respect  of whose property was this 

project undertaken? 

MR RICHARD LE ROUX:  Richmond Mti, Chair. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And on whose instruction was this project undertaken?  

MR RICHARD LE ROUX:  I was instructed by Gavin Watson with Angelo 

knowledge. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  Can you recall how many properties were attended to?  

MR RICHARD LE ROUX:  Two properties, Chair. 20 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And where were the properties located? 

MR RICHARD LE ROUX:  The one was Greenbushes and the other one was 

Colchester Chair. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And where, where, where about is that? 

MR RICHARD LE ROUX:  In the Eastern Cape. 
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ADV REFILWE MOLEFE SC:  So both properties were in the Eastern Cape? 

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And can you recall when these properties were attended 

to? 

MR RICHARD LE ROUX:  I cannot recall the dates. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And when you went to this property were you 

accompanied by any of your colleagues?

MR RICHARD LE ROUX:  No, the initial site survey was done by myself.  Can I 

elaborate a little bit more on it? 

CHAIRPERSON:  Ja. 10 

MR RICHARD LE ROUX:  What happened was I had gone to the airport and funny 

enough Gavin Watson was on the same flight as me to PE that day and he asked me 

what was I doing at the airport and I said to him that I was going down to Mr  

residence to go and do the survey of the plot and his residence at Colchester and he 

said to me just make sure you get it done and done ASAP please.  

CHAIRPERSON:  Now obviously he was not aware of your trip to these residences.  

Who had given you instructions to go to these residences?  

MR RICHARD LE ROUX:  Angelo Agrizzi, Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  Okay and when Mr Angelo Agrizzi gave you these 20 

instructions were you given a timeline within which to visit the properties?  

MR RICHARD LE ROUX:  No, there was no timeline given. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  You were explaining to the Chair that you went on your 

first visit for a site survey? 

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 
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ADV REFILWE MOLEFE SC:  Was it in respect of both properties? 

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And in respect of both properties did you ever return?  

MR RICHARD LE ROUX:  Yes, we did Chair to do the installation. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And what work was done? 

MR RICHARD LE ROUX:  At the Greenbushes residence a full 21 strand electric fence 

was installed and perimeter safety lighting was installed.  

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And at the second property? 

MR RICHARD LE ROUX:  A full electric.

CHAIRPERSON:  I am sorry.  I am sorry.  Maybe we must do a correction there, 10 

paragraph 43.1.  You said full 21 strand electric fence was installed and perimeter 

safety lighting? 

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Should we put and?

MR RICHARD LE ROUX:  Please Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you.  Thank you. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  Thank you Chair.  Please proceed and what work was 

done at the second property? 

MR RICHARD LE ROUX:  At the Colchester residence a full electric fence perimeter 

lighting and repairs to the alarm system were undertaken.  20 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  Can you recall whether this work was done at the same 

time? 

MR RICHARD LE ROUX:  It was. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  At the respective, sorry. 

MR RICHARD LE ROUX:  Both. 
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ADV REFILWE MOLEFE SC:  At the respective properties? 

MR RICHARD LE ROUX:  Both properties were done at the same time.  The team went 

down.  We left two people at the one property and two people went to the second 

property.  The two at the second property, the Colchester property, which was smaller 

than the first property, when we finished that installation we moved over to the first 

installation and assisted the other two, the other two technicians to finish that 

installation. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  So the work was done on the same day? 

MR RICHARD LE ROUX:  It was done over a, over a period of three weeks.  

ADV REFILWE MOLEFE SC:  So you stayed with your colleagues in Port Elizabeth for 10 

three weeks? 

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And did you ever return to any of the properties?  

MR RICHARD LE ROUX:  We did Chair.  I cannot say how many times, but we did 

return to that property to sort out issues with the electric fence, because what would 

happen is the cattle that was on the property would bump the electric fence and it 

would bend the wires and we had to sort that out and the Colchester residence 

because of the, the, the, the climate there it would eat through the wires and things like 

that.  So we would have to replace the wires and things like that on the Colchester 

property. 20 

CHAIRPERSON:  Once again also you are quite clear about these residences?  

MR RICHARD LE ROUX:  I am Chair.  If I had to, if you. 

CHAIRPERSON:  [Intervenes]. 

MR RICHARD LE ROUX:  Sent me with the investigator I would be able to take you to 

the properties. 
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CHAIRPERSON:  Yes, thank you. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And you say that you could not recall the period in which 

the properties were visited? 

MR RICHARD LE ROUX:  I cannot recall the period. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  But in your earlier evidence you did state that these 

Special Projects rather were undertaken between the years 2013 to 2017.  Do I have it 

correctly? 

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct when I left Special Projects. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  Yes and can you recall what was the estimate project 

cost in respect of both these properties?10 

MR RICHARD LE ROUX:  The approximate cost for both properties was R350 000 

Chair. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And again do you base it on the same basis of invoices? 

MR RICHARD LE ROUX:  Well, well the invoices and you must remember at, at, at the 

sea, at the coastal areas you would use a different type of electric fence that could 

handle those; that that, that climate at the end of the day.  So th at is that is based on 

that cost. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And the same payment process was followed? 

MR RICHARD LE ROUX:  Cash would be collected and cash would be paid to the 

suppliers yes. 20 

CHAIRPERSON:  So, so, so you should know the, you should have a good idea of 

what each project cost, because you were the one who would get quotes.  You were the 

one who would get the cash from Van Zyl.

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  And you were the one who would then purchase whatever you 
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needed in order to fix what you had to fix in the residence/  

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR RICHARD LE ROUX:  The properties that we done on, the further properties we 

would normally arrange with suppliers down there.  We would not take the stock from 

Johannesburg. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR RICHARD LE ROUX:  And drive down with. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  With the stock. 10 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR RICHARD LE ROUX:  Because there was way too much stock. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR RICHARD LE ROUX:  To, to carry. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR RICHARD LE ROUX:  And we did not have a trailer big enough to carry all that 

stock. 

CHAIRPERSON:  Yes, but did you carry the cash from Johannesburg to pay the 

suppliers in, in the places that are far away from Johannesburg? 

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 20 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And you said that you stayed in Port Elizabeth for three 

weeks? 

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  Did you interact with anyone at the properties? 
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MR RICHARD LE ROUX:  Sorry, could you repeat that? 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  Did you interact with anyone at the properties other than 

your colleagues who you were with?

MR RICHARD LE ROUX:  It was only myself and my team. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  So who did you find at the properties? 

MR RICHARD LE ROUX:  At the Greenbushes property if I am not mistaken Chair it 

was Linda, I mean, Richmond 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR RICHARD LE ROUX:  I am not sure of the name of his brother. 

CHAIRPERSON:  Yes, but. 10 

MR RICHARD LE ROUX:  And then when we did the property at Colchester, when we 

did the installation we were driven by another, I cannot remember his name.  We were 

taken there by him. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And did the person introduce themselves as 

Richmond  

MR RICHARD LE ROUX:  That is correct Chair.  I would just like to add Chair later on 

during the installation we did meet Richmond Mti at the premises. 

CHAIRPERSON:  Oh, at which one of the two houses? 

MR RICHARD LE ROUX:  At the Greenbushes residence. 20 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you.  You, you, you, you knew him before then or you 

were meeting him for the first time? 

MR RICHARD LE ROUX:  I was meeting him for the first time Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV REFILWE MOLEFE SC:  And did he introduce himself as Richmond Mti? 
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CHAIRPERSON:  Was there any reason that you were able to think was the reason 

why he did this to you even if he did not say so himself?  

MR LEON VAN TONDER:  No, Chair, not at all.  I actually phoned Mr Watson 

numerous times asking him if I had actually done something wrong please tell me but 

he just could not, he just avoided all my questions. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  In paragraph 7 you deal with the instructions that you 

may be given by Gavin Watson and you would be reluctant to perform, can you give us 

more information on those instructions and your reasons for your  reluctance. 

MR LEON VAN TONDER:  Yes, so what I have learned over the years was you could 10 

you better make sure you fulfil that instruction to the tee.  If you do not fulf il it you will 

eventually be removed from your employment.  

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Yes.

MR LEON VAN TONDER:  He also made continuously he would make comments to 

say that nobody in his company is irreplaceable.  He would further carry on to say that if 

we do not comply to his instructions that he will actually terminate your employment.  

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Yes, and on paragraph 8 you deal with the relations 

that you had with two people that is Mr Gillingham and Mr Mti, can you give us the 

details of your interactions with those two? 20 

MR LEON VAN TONDER:  Excuse me, Chair, can we just quickly refer back to 

paragraph 7? 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Yes.

MR LEON VAN TONDER:  I would like to add some more details. 

CHAIRPERSON:  Yes do so. 
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ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  You may proceed. 

MR LEON VAN TONDER:  Alright, so during the years of my employment I  you know 

I have seen numerous people come and go in the company.  People that would work in 

the company.  They would give their heart and soul to the company and you know they 

will put in the extra hours, they will work long hours and then for no apparent reason 

they will just be retrenched and I recall an incident that once happened where a man 

was retrenched and he actually came sitting at my desk with tears in  his eyes and that 

actually made me think you know next time I actually could be me sitting in that chair.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Thank you and have any of you ever taken Mr Watson 10 

to labour courts or something? 

MR LEON VAN TONDER:  No, Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  And your reasons? 

MR LEON VAN TONDER:  Unfortunately Gavin Watson is untouchable. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Is that what you believed or that is how he is?  

MR LEON VAN TONDER:  Well that is what I believed and that is actually how he is, 

he would intimidate you so yes, you pretty much controlled by fear in the company.  So 

if you do not comply to his instructions, yes, then the inevitable will eventually happen.  

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Okay then let us move to your interactions with 

Mr Gillingham and Mr Mti.  You deal with that from paragraph 8 of your statement.  20 

MR LEON VAN TONDER:  On numerous occasions I would get phone calls from either 

Patrick Gillingham or Richmond Mti and I had to attend to their computer repairs.   There 

was also times when I had to purchase them new computers.  If my memory serves me  

correctly I purchased two printers for Richmond Mti and for Patrick Gillingham I 

purchased two desktop computers and also two printers.  
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CHAIRPERSON:  Around when was that in terms of year? 

MR LEON VAN TONDER:  Chair, the support when I started supporting or assisting 

them in their IT started around 2008 and it was continuous from 2008 until I left my 

employment. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  Will they contact you directly or were you given an 

instruction by one of your superiors? 

MR LEON VAN TONDER:  They would contact me directly. 

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC:  And was this part of your roles or your duties at 

Bosasa? 10 

MR LEON VAN TONDER:  Well it was an instruction so I had to comply with the 

instruction. 

CHAIRPERSON:  Well, they were not part of Bosasa so if they gave you instructions 

not being part of Bosasa you were not under an obligation to comply with those 

instructions is it not? 

MR LEON VAN TONDER:  That is correct, Chair, however, I was obliged to comply with 

the instructions of Gavin Watson. 

CHAIRPERSON:  Is it Mr Gavin Watson who gave you instructions in regard to the 

requests that Mr Richard Mti and Mr Gillingham gave you?  

MR LEON VAN TONDER:  That is correct, Chair, the first time when I went to 20 

Richmond Mti, Angelo Agrizzi took me to his house to show me where his house was 

and he then from there said in future I now know where he stays and if he calls me I 

need to attend to his computer problems if he has any. 

CHAIRPERSON:  That was Mr Agrizzi saying that to you? 

MR LEON VAN TONDER:  Yes. 
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